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SilkeborgkontoretS SidSte dage

Peder HerScHendS dagbog omkring  

den tySke kaPitulation maj 1945

ved

john t. lauridsen

Indledning

i november 1943 flyttede den øverstbefalende for den tyske værnemagt 
i danmark, Hermann von Hanneken, sit hovedkvarter fra køben-

havn til Silkeborg. baggrunden var den forøgede tyske frygt for en al-
lieret invasion på den jyske vestkyst, værnemagtshovedkvarteret skulle 
være bedst muligt placeret i forhold til organisering af invasionsforsva-
ret og udelukke, at den øverstbefalende skulle blive afskåret fra jylland i 
tilfælde af et angreb. den risiko var der, såfremt hovedkvarteret var for-
blevet i københavn. Flytningen af hovedkvarteret indebar, at kommu-
nikationslinjerne til både de centrale danske myndigheder og til den ty-
ske rigsbefuldmægtigede Werner best blev længere, hvilket kunne give 
problemer ved et fjendtligt angreb, herunder at forbindelsen mellem 
Silkeborg og københavn blev afbrudt. For at imødegå problemerne og 
søge den tættest mulige forbindelse opretholdt til københavn og iøvrigt 
set fra et tysk synspunkt, at få den værnemagtsøverstbefalendes ordrer 
til de lokale myndigheder i jylland effektueret hurtigst muligt, blev der 
af de danske departementschefer udpeget en repræsentant for dem i 
Silkeborg, ligesom den rigsbefuldmægtigede sendte en repræsentant 
på sine vegne. Som departementschefernes repræsentant blev udpeget 
stiftsamtmand Peder Herschend, Vejle, mens Werner best efter nogle  
få uger med Friedrich Stahlmann, udpegede Wilhelm casper som sin 
permanente repræsentant. både Herschend og casper blev på disse 
poster til maj 1945.1

1 både Herschend og casper har skrevet erindringer om deres virke i Silkeborg: Peder 
Herschend: Fra min Silkeborg tid. 1980, Wilhelm casper: Wir Menschen sind eine Familie. 
Erinnerungen und Gedanken. Husum 1994, s. 355-391. desuden foreligger der erindrin-
ger om Silkeborgkontoret af en af dets ansatte: aksel S. Sabroe: Uden for skovvejene. En 
forstmands oplevelser, 1964, s. 140-163.
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der var fra starten fra dansk og tysk side ikke fuld enighed om, hvor 
stor en myndighed, der skulle tillægges Herschend. Fra tysk side ønske-
de man, at han blev givet beføjelser, så han selvstændigt kunne træffe 
beslutninger, mens man fra dansk side fastholdt, at betydende afgørel-
ser skulle træffes efter konsultationer med centraladministation, i de 
fleste tilfælde med udenrigsministeriet.� det danske standpunkt blev 
fastholdt, men i praksis viste det sig over tid, at man fra københavn 
kun viste begrænset interesse for at blande sig i Herschends admini-
stration.3 det hang givetvis bl.a. sammen med, at Herschend valgte en 
diplomatisk kurs i forhold til de tyske myndigheder og skabte forstå-
else for sin situation hos de lokale danske myndigheder. kort sagt gav 

� om Silkeborgkontorets oprettelse henvises til jørgen Hæstrup: “Til landets bedste…” 
Hovedtræk af departementschefstyrets virke 1943-45, 1, 1966, kap. 8.
3 jfr. jacob leth: Silkeborg-kontoret – departementschefstyrets midlertidige kontor i Jylland 1943-
45. utrykt speciale, Syddansk universitet, kolding, �009. afhandlingen fokuserer på 
den tyske værnemagts krav om fremskaffelse af dansk arbejdskraft til befæstningsbyg-
geri.

Peder Herschends ausweis indsat forrest i bindet med telefontelegrammer (det kon-
gelige bibliotek).
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han ikke anledning til problemer, der tvang centraladministrationen 
til at gribe ind.

Herschend fik stillet kontorer og en stab af medarbejdere til rådig-
hed i Silkeborg for at kunne varetage den stillede opgave, ligesom han 
fik stillet en direkte telefonlinje til udenrigsministeriet til rådighed. 
denne telefonlinje skulle angiveligt ikke være til at aflytte. til gengæld 
kunne den heller ikke bruges til anden kommunikation. da Herschend 
fortsat skulle varetage sit arbejde som stiftsamtmand, kunne han ikke 
være i Silkeborg alle ugens dage. da der desuden var døgnvagt på Sil-
keborgkontoret, så henvendelser når som helst kunne behandles, blev 
der anlagt en kontordagbog, hvori den til enhver tid værende vagtha-
vende ved dagens slutning dikterede, hvad der var hændt: Hvornår de 
modtagne henvendelser på klokkeslet var indgået, og hvordan de var 
blevet behandlet eller besvaret. det gav såvel de følgende vagthavende, 
som Herschend mulighed for at følge arbejdet og sørge for, at der blev 
holdt en ensartet linje i behandlingen af konkrete sager, ligesom der 
ud fra dagbogen kunne følges op på uafsluttede sager. dagbogen var 
ret omfattende, ofte en halv snes sider om dagen. dagbogen blev sendt 
til udenrigsministeriet, mens et gennemslag forblev i Silkeborg.4 det 
var Silkeborgkontorets fælles hukommelse

det er denne dagbog, der nedenfor gives et uddrag af på grundlag  
af Silkeborgkontorets gennemslagseksemplar, som Peder Herschend 
siden tog med sig til københavn, og som �001 blev overdraget til det 
kongelige bibliotek.5

Om dagbogen med bilag

dagbogen fra Silkeborgkontoret er indbundet i fem bind, og hertil 
slutter sig et bind med telefontelegrammer udvekslede mellem Silke-
borgkontoret og udenrigsministeriet.6 dagbogens omfang kan anslås 
til omkring 7.000 sider. til dagbogen slutter sig journalsagerne, hvortil 
der i dagbogen er nummerhenvisninger. journalsagerne er i dag på 
rigsarkivet og omfatter 3.036 sager. journalsagerne er delt i seks grup-
per a, b, c, d, e og g-sager på følgende måde:7

4 jfr. Sabroe 1964, s. 145.
5 Herschends arkiv er i Håndskriftafdelingen acc. �010/68.
6 dette bind er kun på det kongelige bibliotek.
7 rigsarkivet, indenrigsministeriet, arkiv 1�59: Silkeborgkontoret. centraladministra-
tionens ekstraordinære repræsentant i jylland, journalsager. jfr. leth �009, s. 13f.
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a-sager  er blandede sager (9 pakker med 584 sager)
b-sager  drejer sig væsentligst om tysk beslaglæggelse af fast ejendom 

(15 pakker med 1.6�5 sager)
c-sager  omfatter væsentligst tysk beslaglæggelse af løsøre, men også 

andre typer sager (� pakker med 194 sager)
d-sager  vedrører sager om tysk beslaglæggelse af træ samt overgreb på 

jyske plantager og skove (4 pakker med 498 sager)
e-sager  vedrørende erstatning for tyske beslaglæggelser m.v. erstat-

ningsspørgsmål indgår også i a-, b- og d-sagerne (1 pakke med  
75 sager)

g-sager  omhandler personsager, oftest i forbindelse med arrestationer  
foretaget af tysk politi (1 pakke med 60 sager, anbragt i pak-
ken med e-sagerne)

journalernes omfang er af historikeren jacob leth anslået til i nærhe-
den af 40.000 sider, og selv om der er udarbejdet oversigter over ind-
holdet af materialet, er disse så summariske, at det vil være nødvendigt 
at gennemse hver enkelt sag for at vurdere dens relevans for et givet 
emne. det er på den baggrund ikke overraskende, at journalerne hid-
til næsten ikke er blevet udnyttet af forskningen. mere overraskende 
er det, at heller ikke dagbøgerne fra Silkeborgkontoret er blevet ud-
nyttet efter fortjeneste siden deres fremdragelse af jørgen Hæstrup i 
1966. undtagelserne kan tælles på et par fingre.8 det kan kun skyldes, at 
Sil keborgkontorets virksomhed som sådan ikke har påkaldt sig videre 
interesse, og at der ikke har været fokus på, hvor meget andet end kon-
torets egen forvaltning, dagbogen kan belyse.

Dagbogens betydning og anvendelsesmuligheder

det er indlysende, at dagbogen først og fremmest belyser Silkeborg-
kontorets virke, og Peder Herschend har været den første til at konklu-
dere, at kontorets anstrengelser for at dæmme op for de tyske krav og 
tysk fremtrængen var af beskeden virkning. Helt så beskeden var Her-
schends tidligere medarbejder, P.H. lundsteen, ikke i sin bedømmel-
se, da han skrev en indledning til udgaven af Herschends erindringer, 
men alligevel har den opfattelse holdt sig til nu, at Silkeborgkontorets 
8 udgiveren har alene kendskab til leth �009 og den kommende udgave af Werner 
bests korrespondance m.m., der er henvist til i note ��. Herschend var den første til at 
udnytte dagbøgerne. Han brugte dem til erindringsbogen udgivet 1980, men skrevet 
1959.
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betydning kun var begrænset, selv om det ydede sit bedste. dets auto-
ritet hvilede på et spinkelt grundlag og dets handlemuligheder var be-
grænsede. der kunne henstilles og foreslås andre løsninger, men det 
stod i besættelsesmyndighedernes magt ved dekret at gennemtrumfe, 
hvad de ønskede. det er et spørgsmål, om dyberegående undersøgel-
ser vil kunne nuancere det billede.

Her skal peges på nogle få af de andre anvendelsesmuligheder, som 
dagbogen med journalsagerne rummer. det gælder for det første ved-
rørende den tyske besættelsespolitik i danmark: i mangel af arkiverne 
fra en række tyske besættelsesmyndigheder giver Silkeborgkontorets 
dagbog en indgangsmulighed til, hvornår og hvordan disse myndighe-
der har håndteret en række væsentlige forhold over for danske myn-
digheder. det gælder bl.a. følgende tyske myndigheder:

• den værnemagtsøverstbefalende med stab
• oberfeldintendant (balnus, senere Wollny)
• oberquartiermeister (von gärtner)
• lokale tyske kommandanter
• ot (organisation todt)
• Pionierstab 31
• den rigsbefuldmægtigedes repræsentant Wilhelm casper
• de tyske konsuler
• tysk politi, både ledelsen i københavn og de lokale gestapochefer i 

odense, Ålborg, Århus, kolding og esbjerg

Her kan som eksempel peges på den tyske værnemagts krav om fremskaf-
felse af dansk arbejdskraft til befæstningsbyggeriet 1943-44, som er ble-
vet behandlet af jacob leth �009. Værnemagtsarbejderne fyldte meget  
og krævede mange ressourcer og førte til betydelige beslaglæggelser. i 
det hele taget lader det tyske behov for forskellige danske ressourcer 
sig godt belyse via dagbogen. det gælder transportbehovet, hvor last-
biler først blev lejet for i 1945 at blive rekvireret, og hvor også danske 
heste måtte afgives i de sidste krigsmåneder. nye danske cykler var i 
oktober 1944 også blevet mål for værnemagtens interesse og blev be-
slaglagt landet over.9 der havde fra april 1940 været et konstant ind-
kvarteringsbehov, men det steg meget voldsomt i 1945, da sårede og 
tyske flygtninge strømmede ind i landet i et antal på flere hundrede 
tusinde. Hvordan man fra tysk side greb det an, giver dagbogen rigelig 

9 john t. lauridsen: “Hitlers hemmelige våben”. Magasin fra Det Kongelige Bibliotek, 19:3, 
�006, s.13-�4.
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dokumentation for. den værnemagtsøverstbefalende kom til at stå for 
det praktiske med indkvarteringen, selv om den rigsbefuldmægtigede 
via en førerordre 4. februar 1945 var givet den overordnede opgave, 
men ikke havde ressourcerne til at udføre den.

de lokale gestapochefers fremfærd rummer dagbogen talrige vidnes-
byrd om. det gælder ikke alene med hensyn til arrestation og behand-
ling af danske modstandsfolk og andre, men også deres forskellige til-
tag med hensyn til modstands- og strejkebekæmpelse. Her skal nævnes 
enkelte eksempler: gestapo i Århus havde efter bombardementet af 
dets hovedkvarter indledt en mere aggressiv kurs under dets nye chef  
kriminalrat rudolf renner, der 30. november 1944 krævede fremover 
løbende at modtage en hel række oplysninger fra de danske myndighe-
der, herunder om drab, røveri, sabotage, om piger med veneriske syg-
domme, om hotelanmeldelser o.a, samt at de gestapofolk, der havde 
mistet alt under det engelske bombardement, fik nyt tøj. kravene var 
tilføjet trusler om bl.a. at deportere pigerne med veneriske sygdomme 
til tyskland.10 tysk politi krævede i en række byer i efteråret 1944 pla-
ner over de kommunale værker (vand, gas, el).11 Formålet blev ikke 
oplyst, men det var med henblik på at kunne beslaglægge og lukke for 
værkerne i tilfælde af strejke eller indre uro. det var en aktionsform, 
der første gang var benyttet under generalstrejken i københavn i som-
meren 1944 og siden bar kodenavnet “monsun”.1� gestapochef i Ål-
borg, Fritz bolle, udmærkede sig ved en særlig form for modstandsbe-
kæmpelse, idet han bl.a. lod slagteridirektør Skensved og hustru, Sæby, 
arrestere foråret 1945, sigtet for at være deltagere i en gruppe, der 
befordrede danske flygtninge fra nordjylland til Sverige eller husede 
sådanne før afrejsen. Påfølgende ville bolle beslaglægge Skensveds for-
mue på 197.000 kr, der stod på sparekassebøger og i obligationer. da 
det imidlertid gav praktiske problemer, selv om direktøren blev aftvun-
get en fuldmagt, krævede bolle i stedet 50.000 kr kontant, ellers ville 
Skensveds villa med indbo blive sprængt i luften. Herschend måtte i 
den sag fare med lempe, da bolle kunne gøre alvor af sin trussel, førend 
sagen kunne stoppes hos de foresatte i københavn. Herschend søgte 
at forhale sagen ved at henvise til Handelsministeriets cirkulære af �3. 
maj 1944 verørende udbetaling af penge til udlændinge. det virkede, 

10 dagbogen 1.-�. december 1944.
11 Se bl.a. Herschends telefontelegram nr. 105, 10. februar 1945.
1� john t. lauridsen: monsun og taifun – tysk strejkebekæmpelse i danmark belyst 
ved undtagelsestilstanden i esbjerg 16.-10. november 1944. Magasin fra Det Kongelige 
Bibliotek, �0:3, �007, s. 11-�5.
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da den vundne tid blev brugt til at alarmere de foresatte i københavn  
på både tysk og dansk side, og bureaukratiske regler satte en stopper for 
dette afpresningsforsøg. de lokale gestapochefers råderum var ellers 
stort og frygten for, at bolle skulle gøre alvor af sin trussel var reel.13

dagbogen lader sig for det andet anvende i forbindelse med gen-
nemførelse af lokalt afgrænsede studier af det dansk-tyske sam- og mod-
spil.14 dagbogen vil være særlig betydningsfuld i de tilfælde, hvor heller 
ikke de danske by- og lokalarkiver rummer et tilstrækkeligt materiale 
derom. der skal blot gives et enkelt eksempel på anvendelsesmulighe-
derne. der var en betydelig udskiftning af de tyske tropper i danmark, 
ligesom der kom russiske soldater i tysk krigstjeneste til danmark. uan-
set troppernes nationalitet var det ikke ligetil at omstille dem fra forhol-
dene ved østfronten til de fredelige tilstande ved “flødeskumsfronten” 
i danmark, hvilket førte til talrige konfrontationer og overgreb, når 
de nyankomne selv tog for sig, som de havde kunnet gøre østpå. Silke-
borgkontoret måtte igen og igen mediere i den slags sager i de områ-
der, der var særligt udsatte i nordjylland.

endelig kan dagbogen trods sin embedsmandskarakter anvendes til 
at give stemnings- eller situationsberetninger, hvilket bedst illustreres af 
dens allersidste del, som her er valgt til udgivelse. i kapitulationsdage-
ne væltede et utal af sager ind til Silkeborgkontoret, det tyske nederlag 
rejste nye problemer, der skulle håndteres, danskere, der havde været 
udsat for overgreb og beslaglæggelser søgte at få deres værdier tilbage, 
og modstandsbevægelsen gjorde sig gældende som en ny magtfaktor, 
der skulle tages hensyn til. en anden ny magtfaktor var den engelske 
militærdelegation. det kneb med at få direktiver fra københavn, og 
hele tiden skulle der træffes beslutninger, som skulle kommunikeres 
videre til andre, end de direkte spørgende. Hertil blev som noget nyt 
føjet de tyske beklagelser over, at de tyske tropper ikke fik en anstæn-
dig behandling under udmarchen. rollerne var skiftet.

13 Se bl.a. Herschends telefontelegram nr. 117, 3. marts 1945, samt en stribe dagbogs-
indførsler foråret 1945.
14 Sådanne foreligger der endnu kun ganske enkelte af. Se mona jensen: Wie die made 
im Speck? Fredsbesættelsen 1940-1943 belyst gennem samarbejdet mellem esbjerg politi 
og værnemagten. Historisk Tidsskrift, 104, �004, s. 349-390. en værdifuld ældre fremstil-
ling af det dansk-tyske forhold er gunnar Staal og keld jarde: bystyret og besættelsen. 
g. andresén (red.): Aarhus under Besættelsen. 1945, s. 7-113.
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Udgivelsesprincipper

til grund for udgivelsen er lagt Peder Herschends eksemplar af dagbo-
gen på det kongelige bibliotek. indholdet er identisk med rigsarkivets 
eksemplar i kraft af, at der er tale om et gennemslag. det kongelige 
biblioteks eksemplar er endvidere forsynet med en række supplerende 
dokumenter. der er kun ganske enkelte slagfejl, som stiltiende er ret-
tet. de i dagbogen fåtallige, men genkommende forkortelser, først og 
fremmest på personale tilknyttet Silkeborgkontoret, er ikke opløst, men  
i stedet kan deres fulde navne søges i den følgende liste over dagbo-
gens hovedpersoner i majdagene. i de allerfleste tilfælde oplyses titler 
på de myndighedspersoner, som optræder i dagbogen, hvorfor de ikke 
præsenteres yderligere. Flertallet af de opståede problemer og behand-
lede sager i majdagene finder også deres løsning eller afgørelse inden 
for dagbogens periode, hvorfor der ikke i kommentarer er oplyst om 
løsningerne, og resultaterne er at læse længere fremme i dagbogen en-
ten samme dag eller få dage efter. dagbogen igennem henvises der til 
journalsagerne. det gøres der endnu i begrænset omfang 4. maj 1945, 
men derefter hører de helt op under indtryk af den hektiske og kaoti-
ske aktivitet. der er ved udgivelsen ikke taget hensyn til journalsagerne 
fra 4. maj, da de er af helt begrænset betydning, og det med en enkelt 
undtagelse direkte fremgår, hvad sagerne drejer sig om.

Hovedpersonerne:
• befehlshaber = general georg lindemann, øverstbefalende for de 

tyske tropper i danmark
• ca. = sekretær e.o. castberg, tilknyttet Silkeborgkontoret
• Wilhelm casper = Werner bests repræsentant ved den værnemagts-

øverstbefalendes hovedkvarter
• Henn = fuldmægtig F.H. Henningsen, tilknyttet Silkeborgkontoret
• Peder Herschend = stiftsamtmand, leder af Silkeborgkontoret
• lu = fuldmægtig Poul Hugo lundsteen, tilknyttet Silkeborgkontoret
• konsul Sigurd müller, dansk røde kors
• aksel e. Sabroe, skovrider, tilknyttet Silkeborgkontoret
• nils Svenningsen, udenrigsministeriets direktør
• Wg.-cl. = fuldmægtig t. Wegener-clausen, tilknyttet Silkeborgkonto-

ret

Forkortelse:
• um = udenrigsministeriet
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dagbog nr. 488.
Fredag den 4. maj 1945.

kl. 10.00: Forstander kjærskov rasmussen, møgelkær, meddeler, at den  
tyske kommandant paa møgelkær, løjtnant krüger, har meddelt, at 
han venter nye internerede til møgelkær i dag og i morgen. møgelkær 
er nu rømmet for danske Fanger.

krüger misbilliger, at man flytter inventar fra lejren.
Har raadet Forstanderen til omgaaende at sætte sig i Forbindelse 

med afdelingschef Hvass i aabenraa.
Samtaler med oberstløjtnant claus og ingeniør Willumsens kontor 

vedrørende frigivelse af nogle Vogne.
kl. 11.00: amtmand Schau meddeler, at tyskerne ved midnat har be-

sat de kommunale Værker og telefoncentralen i Horsens.15

i Skanderborg gaar der væbnede Patrouiller rundt i byen. man har 
det indtryk, at tyskerne der vil forsvare sig.

kl. 11.45: hos dr. casper.
c-14�: jeg afgav genpart af Skrivelse af 19. april 1945 vedrørende 

Værnemagtens beslaglæggelse af forskelligt materiel, tilhørende luft-
værnet.

b-146�: rykkede for Svar vedrørende Sagen om Svenstrup Præste-
gaard.16

b-1139: afgav oversættelser af Vejledningen med Hensyn til brand-
sikring af brandfarlige depoter i anledning af det af Værnemagten 
etablerede tankanlæg i Hirtshals.

casper mente, at Sagen var blevet forældet i mellemtiden.
b-454: rykkede for Svar i Sagen vedrørende “Holckenhavn” og hen-

stillede meget, at man sørgede for, at “Holckenhavn” snarest blev fri-
givet.

c-136: afgav notits vedrørende en Værnemagtsafdelings krav til land-
mænd i Holbøl kommune om at stille Hestekøretøjer og kuske til raa-
dighed for Værnemagten.

b-895: rykkede for rømning af “overgaard Slot”.

15 det skete på baggrund af, at man i Horsens ved en misforståelse havde taget forskud 
på den tyske kapitulation allerede 1. maj, hvor danske betjente genoptog deres arbejde 
og viste sig på gaden. det fik gestapo til at gribe ind (Daglige Beretninger om Begivenheder 
under den tyske Besættelse, 1946, s. 865f., 869).
16 der foreliger ikke i dagbogen noget svar i sagen om beslaglæggelse af præstegården 
til brug for indkvartering af tyske flygtninge (jfr. referat �6. april 1945).
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Spurgte dernæst, hvordan det gik med Sagen om krabbesholm Høj-
skole, som kræves afgivet helt og holdent til Værnemagten.

casper meddelte, at der næppe var noget at gøre i Sagen, det var 
blevet bestemt, at Højskolen skulde bruges.

jeg fremhævede, at der var boliger, som paa denne maade skulde 
rømmes til Fordel for Flygtninge, at dette stred mod de fra tysk Side 
givne løfter, og at vi i det hele stod uforstaaende med Hensyn til den 
maade, løfterne blev holdt fra tysk Side; det stred saaledes i høj grad 
mod generalens ord, naar bl.a. i gaar en lægebil blev taget, selvom 
det kun var for et kortere brug, og det stred mod de seneste aftaler, 
naar der nu blev stillet krav om rømning af boliger til Fordel for Flygt-
ninge.17

casper var meget ked af det, men mente, at det vilde blive umuligt at 
ændre, fordi kvartermesteren, der havde afgørelsen i Sagen, ikke var 
til at faa fat paa. rømningen af Højskolen skulde foregaa kl. 1�. Han 
lovede dog at tage sig af Sagen.

casper er i Øjeblikket ved at udarbejde et kort med markeringer om 
antallet af Flygtninge de forskellige Steder. det gav mig anledning til 
at bede ham om at faa en Fortegnelse til brug for kontoret her over 
Flygtningene og disses antal og Placering.

casper mente, at vi godt kunde faa en saadan liste, men blev nødt 
til først at spørge befehlshaber.

Vi kom derefter ind paa mere almindelige betragtninger, hvorunder 
jeg spurgte casper, hvorledes man egentlig saa paa Situationen fra tysk 
Side, særlig med Hensyn til om der kom kamp.

casper bemærkede, at det var hans personlige mening, at der ikke 
vilde blive Spørgsmaal om kamphandlinger her i landet. Han bemær-
kede herved, at der stadig var overvejelser og drøftelser i anledning 
af dette Spørgsmaal og med Henblik paa, hvorledes man skulde ordne 
Situationen.

kl. 1�.35: Fuldmægtig jarde meddeler, at der i anledning af Skydnin-
ger i gaar eftermiddags fra tysk Side er blevet truffet bestemmelse om 
visse afspærringer paa bruunsbro og bruunsgade mellem banegaards-
pladsen og jægergaardsgade.18 afspærringen betyder, at samtlige baza-
rbutikker paa den østlige Side af bruunsbro skal rømmes, hvilket skal 

17 der var indgået en aftale om, at flygtninge ikke tvangsmæssigt skulle indkvarteres i 
private boliger.
18 der opstod ved middagstid et voldsomt skyderi blandt tyske og østrigske soldater 
ved banegården i Århus og det omliggende terræn. Skyderiets opståen mentes at være 
en misforståelse soldaterne imellem. under skyderiet blev tre danskere og et ukendt 
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ske senest i morgen kl. 1�. Fra dansk Side har man foreholdt tyskerne, 
at der ikke var nogensomhelst grund til at lukke disse butikker, og at 
man kunde indskrænke sig til at sætte spanske ryttere og afspærringer 
op ved den anden brorampe. Fra tysk Side menes det, at aarsagen til 
Skydningen i aarhus har været, at en Sabotør har kastet en blyant ned 
paa banelegemet, medens man fra dansk Side mener, at der er opstaaet 
Skydning spontant mellem tyske Soldater, maaske fordi nogle tyskere 
nødigt vilde til Fronten. man kender ikke med Sikkerhed aarsagen til 
Skyderierne, og man finder fra dansk Side ikke, der er anledning til 
at straffe befolkningen i anledning af Skydningerne, som tog et tem-
melig stort omfang og syntes aldeles taabelige. de tyske Soldater skød 
rundt omkring, fortrinsvis paa hinanden, uden at vide hvorfor de skød, 
og hvem de skulde skyde paa.

Standortkommandanten har forelagt Spørgsmaalet om afspærringer-
ne paa bruunsgade over banegaardsterrænet for Standortälteste, der 
tilfældigvis er den tidligere ubehagelig kendte kapitän zur See bonin. 
man har fra dansk Side det indtryk, at en voldsom afspærring, der sky-
der langt over maalet, skyldes modvillig indstilling fra bonins Side.

lovede, at vi skal tale med myndighederne her med Henblik paa, at 
et fornuftigt menneske fra tysk Side, forsaavidt saadanne findes, kan 
tage sig af Sagen i aarhus.

kl. 13.00: dr. casper beder om, at en Sag om udstedelse af Pas eller 
lignende “ausweis” for ham personlig bliver fremskyndet. den paagæl-
dende Sag ligger i justitsministeriet, ligesom dr. nielands Sag stadig 
ligger der.

lovede at rykke. bad straks kønigsfeldt om at skaffe oplysning om, 
hvad Sagerne stod paa, og rykke.

bestyreren af museet paa Sønderborg Slot meddeler, at kapitän zur 
See Pahl, der vist er Standortkommandant i Sønderborg, har forlangt, 
at museet skal rykke sammen, for at der kan blive Plads til Flygtninge.

amtmand refslund thomsen havde ment, at bestyreren skulde tale 
med dr. Haensch, men at han først skulde spørge her paa kontoret, 
hvilken Stilling vi vilde indtage.19

raadede ham til at sige nej samt straks sætte sig i Forbindelse med 
dr. Haensch.

antal soldater dræbt (Daglige Beretninger om Begivenheder under den tyske Besættelse, 1946, 
s. 873f.).
19 dr. Haensch var den rigsbefuldmægtigedes særlige repræsentant i Åbenrå, der i de 
sidste måneder af besættelsen væsentligst beskæftigede sig med de tyske flygtninge.
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kl. 16.00: Paany hos casper i anledning af Sagen vedrørende bru-
unsbro i aarhus.

casper indledede med at bemærke, at han fra den engelske radio 
havde erfaret, at man mente, at admiral dönitz var i københavn. ca-
sper kunde hertil bemærke, at det ikke alene ikke er rigtigt, at dönitz 
er i københavn, han er overhovedet ikke paa dansk omraade. dette 
gælder ogsaa de andre rigsregeringsmedlemmer.

jeg forstod paa casper, at det var disses Hensigt ikke at forlade tysk 
jord. casper bemærkede i denne Forbindelse, at han selv havde talt 
med rigsregeringsmedlemmerne, bortset fra admiral dönitz, idet han 
i gaar havde ledsaget best under dennes besøg der, hvor regeringen 
har Sæde. jeg ansaa det ikke for umagen værd at spørge, hvor det var.�0

Paa Spørgsmaalet om, hvor englænderne i Øjeblikket kunde tænkes 
at staa, jfr. de mange modstridende rygter her i landet, oplyste ca-
sper, at ingen englændere endnu har overskredet kieler-kanalen.

jeg forelagde derefter casper Sagen fra aarhus og henstillede me-
get, at man lod en overordnet officer tage sig af Sagen, evt. saaledes 
at han satte sig i Forbindelse med borgmesteren for af denne at faa 
Forklaring paa, hvordan man kunde undgaa at rømme butikkerne.

casper lovede at tage sig af Sagen.
casper oplyste endelig, at han personlig havde sat sig i Forbindelse 

med den, der staar for indkvartering af Flygtninge paa krabbesholm, 
og at denne havde lovet ham, at der ikke skulde blive Spørgsmaal om 
rømning af private boliger i denne anledning.

efter Hjemkomsten har jeg underrettet Forstanderen paa krabbes-
holm om, at Højskolen ikke skal rømmes. rømning har endnu ikke 
fundet Sted, saa der er endnu ingen ulykke sket.

ca. kl. �1: efter at meddelelsen om kapitulationen var blevet givet 
i radioen, satte jeg mig i Forbindelse med direktør Svenningsen for 
at faa nærmere oplysning om, hvorledes den uklare radiomeddelelse 
skulde forstaas.

direktøren kunde kun sige, at man opfattede kapitulationen som 
Faktum, men bad mig søge oplyst, om de øverste tyske militære myn-
digheder her i landet anerkendte kapitulationen.

jeg søgte derefter at komme i Forbindelse med dr. casper, der – sine 
Vaner tro – imidlertid viste sig at være ude at spadsere, men sagdes at 
være tilbage mellem kl. �1.30 og kl. ��.

�0 dönitz havde opslået sit hovedkvarter i mürwick nær Flensborg.
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da han endnu kl. �� ikke var at træffe, satte jeg mig direkte i For-
bindelse med generalstabschefen, generalmajor reinhardt, der paa 
Forespørgsel udtalte, at generalobersten ikke havde nogen meddelel-
se om kapitulationen, hvorfor generalstabschefen ikke kunde udtale 
sig nærmere.

dette meddeltes direktør Svenningsen.
lidt over midnat d. 5. maj telefonerede generalstabschefen, der over-

for mig afgav den i mit telefontelegram nr. 131 anførte meddelelse.�1

kl. ca. � meddelte telefonvagten i um, Sekretær eggert, at der syn-
tes at være en uoverensstemmelse mellem generalfeltmarskal keitels 
bekendtgørelse om Vaabenhvile og generaloberst lindemanns ordre, 
ifølge hvilken de tyske tropper fortsætter deres bevogtningsopgaver.�� 
det vilde, sagde Sekretær eggert, let kunde føre til væbnet konflikt 
mellem tyske tropper og Frihedskæmperne, naar vaabenhvilen træder 
i kraft, idet de tyske tropper ifølge lindemann ogsaa efter kl. 8 skal 
beholde deres Vaaben. eggert vilde derfor gerne, inden Spørgsmaalet 
forelagdes Frihedskæmperne, vide, hvorledes generaloberstens ordre 
skulde forstaas.

jeg svarede, at denne maatte skulle forstaas efter sin ordlyd.
kl. �.30 meddelte Sekretær eggert, at der i radioen vilde komme en 

i overensstemmelse med generaloberst lindemanns ordre korrigeret 
meddelelse for at spare Frihedskæmperne for unødig kamp. denne 
meddelelse kom kl. ca. 3.

dagbog nr. 489.
lørdag den 5. maj 1945.

kl. 8.40: Viceborgmester jespersen, esbjerg, meddeler, at tyskerne ter-
roriserer befolkningen. Patrouillerne fortsætter med at afkræve Folk 
legitimationskort i gaderne. der er skudt paa en arbejder, der skulde 
til dampcentralen, fordi han ikke havde legitimationskort.

�1 telegrammet er indsat i Herschends kopibog med telegrammer. meddelelsens ho-
vedbudskab var: de tyske soldater beholdt deres våben, de forblev i deres stillinger og 
fortsatte deres bevogtningsopgaver. tropperne havde ordre om ikke at efterkomme 
nogen opfordring til at nedlægge våbnene eller til at afgive bevogtninger og til at slå 
ethvert forsøg på at gennemføre dette ned med magt.
�� For Wilhelm keitels og lindemanns ordrer, se john t. lauridsen (udg.): Werner Bests 
korrespondance med Auswärtiges Amt og andre tyske akter vedrørende besættelsen af Danmark 
1942-1945, 9, �011, nr. �34-�36.
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Henstillede, at man tog Sagen op med Standortkommandanten, og 
at man saa tiden an en lille Smule, da der jo kun er gaaet kort tid, 
efter at kapitulationen er traadt i kraft.

kl. 9.00: Stiftamtmand Hvidt meddeler, at den tyske kommandant 
i odder ikke vil respektere kapitulationen. de hejste dannebrogsflag 
tager tyskerne ned igen.

Har straks bedt dr. casper tage sig af Sagen,
kl. 9.�5: Har underrettet modstandsbevægelsens jyllandsledelse om, 

at gestapo i aalborg er stukket af og har medført 3 danske Fanger, 
opgivet bilnumrene, samt at Vognene antagelig skulde være taget Syd-
paa.�3

kl. 9.30: Sogneraadsformanden i bryrup meddeler, at tyskerne har 
afvæbnet � Frihedskæmpere samt taget 1 til Fange, idet de siger, at Folk  
ikke maa gaa med Vaaben.

raadede først Sogneraadsformanden til at klage til kommandanten, 
og, hvis dette ikke hjalp, sætte sig i Forbindelse med kontoret igen her.

lokal klage hjalp ikke. bad derefter casper tage sig af Sagen.
casper oplyste samtidig, at de regner med, at odder-Sagen gaar i 

orden.
kl. 11.55: oberstløjtnant møller meddeler, at det gaar daarligt i Søn-

derjylland, d.v.s. fra kolding og Sydpaa. tyskerne tager Vaaben og Folk 
og blander sig i det hele taget i arrestationsforholdene.

lovede, at Sagen skal blive taget op her.
casper lovede straks at tage Spørgsmaalet op.
kl. 1�.55: Stiftamtmand Hvidt meddeler, at uroen omkring odder 

synes at brede sig.
casper har paany lovet at tage sig af denne Sag.
kl. 13.00: Fuldmægtig møller, brædstrup, der er byleder der (bræd-

strup 34), meddeler, at kommandanten i brædstrup ikke vil finde sig 
i, at bylederne holder Vagt i gaderne. man har haft en stilfærdig Sam-
tale med ham om det, forinden man lod Vagterne gaa rundt, men han 
vil ikke anerkende Vagtens ret til at gaa med Vaaben.

lovede at tage Sagen op i Silkeborg.
kl. 13.30: Stiftamtmand Hvidt meddeler, at Forholdene nu er i or-

den i odder. tyskerne skal holdes inde i 48 timer.
kl. 14.00: dr. casper meddeler, at hans lægekyndige medarbejder, 

dr. Friemerts chauffør, der er dansk, er blevet arresteret af Friheds-

�3 Sagen bliver fulgt løbende i dagbogen i det følgende.
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kæmperne. da der er Spørgsmaal om en lægechauffør, spørger han, 
om chaufføren ikke kan frigives.

meddelte ham, at vi i Øjeblikket intet kan gøre, at undersøgelsen 
foreløbig maa finde Sted, men at Sagen naturligvis, bliver grundigt og 
retfærdigt afgjort.

Henstillede, at dr. casper lod en almindelig Soldat foretage kørsel 
for dr. Friemert (heldigvis ved vi jo af erfaring fra tysk Side, hvordan 
den Slags Spørgsmaal skal besvares).

casper har lovet at sørge for, at Forholdene i brædstrup bliver ord-
net.

kl. 15.10: casper meddeler, at der rundt omkring sker opfordring 
fra befolkningen til Værnemagtsmedlemmer om afgivelse af Vaabne-
ne. endvidere standses Værnemagtens køretøjer hyppigt. dette kan let  
bringe uroligheder med sig. Soldaterne har ordre til ikke at afgive Vaab-
nene. casper spørger fra oberbefehlshaber, om der ikke evt. gennem  
radioen kan udsendes en opfordring til, at slige Foreteelser ikke bør 
finde Sted.

Stiftamtmanden har bedt direktør Svenningsen tage sig af dette 
Spørgsmaal.

kl. 16.00: talt med oberstløjtnant kuppe om afgivelse af minepla-
nerne. kuppe er ganske indstillet paa, at mineplanerne skal afgives, 
men han kan selvfølgelig intet gøre paa egen Haand, men har forelagt 
Problemet for oberbefehlshaber. Han selv synes personlig ikke at have 
noget imod at forestaa Fjernelsen af minerne og mener i øvrigt, at det 
vil være praktisk, om en tysk afdeling tager sig af dette.�4

kl. 16.15: underrettet Fuldmægtig møller, brædstrup, om, at casper 
nu har foranlediget, at afdelingen i brædstrup faar besked om, at de 
danske Frihedskæmpere maa kunne gaa med Vaaben paa gaderne, og 
at tyskerne skal holde sig fra vore affærer.

kl. ��.�5: Sekretær eggert meddeler, at um fra Frihedsbevægelsen 
har modtaget klage over, at tyskerne i kolding-lunderskov samt flere 
Steder i Sønderjylland fratager Frihedskæmperne Vaabnene, ligesom 
de forhindrer arrestationer. Sekretær eggert anmoder fra direktør Sven-
ningsen om, at man herfra snarest tager Sagen op overfor dr. casper, 
idet det anføres overfor dr. casper, at man fra dansk Side holder paa, 
at tyskerne skal passe sig selv, saa længe der ikke finder angreb Sted 
paa Værnemagten.

�4 minespørgsmålet forfølges løbende i dagbogen.
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meddelte, at vi allerede tidligere paa dagen har klaget til dr. casper 
i anledning af Vanskelighederne i Sønderjylland.

kl. ��.40: talt med borgmester juhl i anledning af foranstaaende.
borgmester juhl bekræftede rigtigheden og beklagede sig i øvrigt  

over, at major arnold i kolding lader sine Soldater færdes i store mæng-
der rundt om i byen klirrende med Vaabnene.

talte derefter med dr. casper, som lovede straks at gribe ind.
lidt senere meddelte dr. casper, at han nu har talt med befehlsha-

ber om Sagen, og at befehlshaber har lovet straks at gribe ind.
dr. casper meddelte samtidig, at befehlshaber havde anmodet os 

om at gribe ind i anledning af, at det danske Vagtværn i odense skal 
have angrebet “Fluko”. der skal have været livligt Skyderi med flere 
dræbte paa begge Sider.�5

underrettede derefter Sekretær eggert om, at befehlshaber har lo-
vet at gribe ind i anledning af de daarlige Forhold i Sydjylland og bad 
samtidig Sekretær eggert om at tage sig af odense Sagen.

Senere meddeler Sekretær eggert, at Frihedsbevægelsen nu har med-
delt, at Forholdene i Sønderjylland synes at have bedret sig. – odense 
Sagen blev bragt ud af Verden allerede ved �0-tiden. Historien synes 
i øvrigt at være den, at Værnemagten og Hipo var kommet i indbyrdes 
kamp, hvorefter Frihedskæmperne havde forsøgt at gribe ind.

kl. 6.35: Sekretærvagten i um (theis-nielsen) meddeler efter kon-
ference med Sekretær eggert, at man vil gøre alt, hvad der er muligt, 
for at stoppe gestapos fortsatte bortførelse af de 3 danske Fanger i 
Fængslet i aalborg.

jeg svarede, at vi gjorde alt for at faa fat i numrene paa de biler, 
hvori de var ført bort.

kl. 9.10: konsul müller, aalborg, meddeler nærmere om, hvad der 
passerede i Forbindelse med bortførelsen: lidt over kl. 6 drog gesta-
po af i en bus, som d. 1. maj i Sydjylland blev beskudt af engelske Fly-
vere og derfor formentlig bærer mærker deraf, samt i 4 a 5 biler. man 
kender numrene paa de 3: u 157, som tidligere var det danske Politis 
“Salatfad”, endvidere u 154, som vist nok ogsaa har været “Salatfad” og 
endelig u �15�. en mand med maskingeværer laa paa taget af bussen 
da kortegen kørte bort. Fængslets Papirer er overladt til müller, og i 
øvrigt er Fængslet overtaget af 30 danske Frihedskæmpere. i den mili-
tære arrest er der 10 danske arrestanter tilbage.

�5 Sagen blev belyst kl. ��.40.
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jeg tilraadede müller at tage Føling med den tyske kommandant an-
gaaende disse Fanger og ringe hertil, hvis der skulde blive Vanskelighe-
der.

müller var i morges taget til konsul brandtner, som lovede straks at 
ringe til Silkeborg angaaende dette Spørgsmaal.�6

müller spurgte, hvorledes det stillede sig med Frøslev lejren, idet 
han eventuelt vilde sende busser dertil for at hente Fangerne til aal-
borg.

jeg lovede at undersøge dette Spørgsmaal og ringe.
kort efter at vi havde faaet numrene paa bilerne, ringede lu til Fri-

hedsbevægelsen i aarhus og bad den stoppe bilerne, hvis de kørte Syd 
paa.

kl. 11.30 tog jeg paa Politistationen i Silkeborg og talte med den af Fri-
hedsbevægelsen indsatte leder af Politiet, Fuldmægtig grønkvist, som  
straks tog affære og vilde udsende meddelelse derom. Senere meddel-
te jeg baade konsul müller og grønkvist, at det jo, som Forholdene laa, 
ikke lod sig gøre at arrestere dem, idet Værnemagtsafdelingerne da 
vilde gribe ind, men at vi maatte indskrænke os til at skygge dem. det 
samme udtalte jeg til Frihedsbevægelsen i aarhus, som meddelte, at de 
intet havde foretaget sig, idet man kunde gaa ud fra, at hvis gestapo 
Folkene søgte mod Syd, vilde de løbe lige i armene paa englænderne.

kl. 13.40 meddeler konsul müller, at de 3 danske Fanger, nemlig 
nicolaj b. Frandsen (g-�7), aage ingemann christensen (g-34) samt 
journalist Poul eigenbroth jensen nu af gestapo er blevet sat af ved 
tylstrup, �0 km nord for aalborg. bilen med dem var kørt i grøften, 
og konsul müller vil nu hente dem.�7 Han oplyste, at kortegen med 
gestapo kl. 13.�0 var i brønderslev og nu menes at være paa Vej til 
lemvig. müller vil underrette den danske modstandsbevægelse, for at 
man kan forhindre gestapo i eventuelt at sejle ud.

kl. 14.05: underrettet Fuldmægtig grønkvist og Frihedsbevægelsen.
kl. 15.05: Vinhandler christensen, røde kors, aalborg, meddeler, 

at de to af Fangerne er meget medtaget. navnlig nicolaj b. Frandsen, 
som havde svære opkastninger. gestapo-Souschefen, jessen, havde ud-
talt, at de skulde have været skudt, eller som han udtrykte sig, have væ-
ret “lagt ned”. det var gestapochefen bolles ordre, idet de � saarede 
bar Vidnesbyrd om mishandlingerne og derfor ikke maatte vises frem, 

�6 brandtner var tysk konsul i Ålborg.
�7 de tre fangers tur med de flygtende gestapofolk og deres befrielse er skildret i n. 
aug. ejgenbroth, H. dalby, Sv. aa. kühl (red.): Vor Vej til 5. Maj, 1945, s. ��7.
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medens journalist eigenbroth vidste for meget om gestapo og derfor 
ogsaa skulde skydes.

Fangerne oplyste, at bolle personlig havde overværet afstraffelserne. 
det var Hensigten, at gestapo Folkene vilde fortsætte til lemvig for at 
møde andre gestapo Folk, hvorefter de vilde kæmpe sammen.

Paa en bemærkning fra min Side, om gestapo-Souschefen, krimi-
nalassistent jessen, nu ikke sværtede bolle saa stærkt for selv at forsøge 
paa at skaffe sig et alibi, svarede Vinhandler christensen, at Fangerne 
selv havde udtalt, at det var jessens Skyld, at de ikke blev skudt.

kl. 16: Spurgt direktør jacobsen, røde kors, aarhus, hvorledes det 
gaar med de danske Fanger i gestapo Fængslet.

jacobsen oplyste, at han i gaar aftes tog ud til Fængslet og ved For-
handlinger med underordnede gestapo Folk fik 33 af Fangerne ud.

i gaar aftes kl. ��.45 vilde Vagtmandskabet imidlertid ikke udlevere 
flere. i morges tog jacobsen paa ny til Fængslet, men da var gestapo 
væk, og ortskommandanten, kapitän bonin, nægtede løsladelse af de  
resterende 30 Fanger, idet han mente, at han kunde bruge dem, hvis 
der blev skudt paa de tyske Soldater. Ved Forhandlinger lykkedes det 
dog jacobsen i Samtalens løb at faa kommandanten til straks at løs-
lade de øvrige, hvorefter de saarede kom paa kommunehospitalet. ja-
cobsen fik ligeledes befriet 5 engelske Flyvere paa Hotel regina.

angaaende Frøslev lejren oplyste direktør jacobsen, at der i aften 
kl. �0.30 gaar tog fra Frøslev med alle de danske Fanger, som hører 
hjemme i jylland. de paa Sjælland og Fyn hjemmehørende arrestanter 
skal være afsendt med tog ved 13-tiden i dag. �. distrikt, distriktschef 
Humle, skal have bekræftet dette.

direktør jacobsen oplyste i øvrigt, at der havde været en del skyd-
ning i aarhus i dag. Saavidt vides skal 7-8 være blevet dræbt (det har 
jacobsen fra Prosektors Frue) og ca. �0 saarede.�8

jacobsen meddeler, at han har overgivet franske, hollandske og est-
niske arrestanter til de respektive landes konsuler i aarhus, hvorhos 
han i Øjeblikket bespiser en 7-8 Hundrede Polakker.

kl. 16: Politifuldmægtig grønkvist, Silkeborg, spørger, hvorledes Po-
litiet bør stille sig med Hensyn til tyske desertører. Han har i Øjeblik-
ket �.

�8 der opstod 5. maj ildkampe omkring bispetorvet i Århus mellem modstandsfolk og 
danskere i tysk tjeneste, hvorunder flere blev dræbt eller såret (g. andrésen (red.): 
Aarhus under Besættelsen, 1945, s. 173 og ved s. �41).
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Svarede at han efter vor mening burde afvise dem som danske myn-
digheder uvedkommende.

kl. 16.�0: caspers Sekretær, bohnhoff, meddeler fra casper, at ba-
ronesse Fürstenberg fra Schlesien i Øjeblikket opholder sig paa Hotel 
dania, hvorfra hun skal rejse til grev Plessen i ringsted.�9

Paa min Forespørgsel om, hvad Hensigten med denne meddelelse 
var, sagde bohnhoff, at det var blot med Henblik paa, at Sagen maaske 
interesserede os.

Svarede, at ingen af os kendte hverken baronesse Fürstenberg eller 
grev Plessen, hvorfor vi intet foretog os.

kl. 16.45: Postmesteren i Silkeborg meddeler, at Postbud Sørensen 
i sin gule Postbil paa Vej fra Silkeborg til Skanderborg kl. 16.15 blev 
beskudt ved “ludvigslyst”, uden at der fra den tyske afdeling var gi-
vet Signal til Standsning. ruden blev splintret, og Projektilet gik forbi 
Postbudet lige ved hans Skulder.

kl. 17: Paatalt det passerede overfor dr. casper og anmodet denne 
om at sørge for at forhindre gentagelser fra denne afdeling, som vi nu 
snart har haft tilstrækkelige klager over.

kl. 16.30: Spurgt distriktschef Humle, aarhus, hvorledes Sagen lig-
ger angaaende Frøslev-lejren. Han oplyste, at der i lejren ialt i dag var 
�.800 Fanger. Heraf er l.000 afsendt med tog kl. 15.�0, som skal med-
føre arrestanter, der hører hjemme paa Fyn og Sjælland. de vil komme 
over med en Færge i aften. yderligere vil der sent i eftermiddag eller 
i aften afgaa et tog til Østjylland og et tog til Vestjylland med alle de 
jyske Fanger, dermed skulde lejren være tom. Hvis der opstaar Vanske-
ligheder med evakueringen, eller denne ikke lader sig gennemføre i 
dag, vil Humle underrette os.

kl. 17: Spurgt adjunkt rasmussen, røde kors i kolding, hvorledes 
det er gaaet med de danske Fanger i gestapo Fængslet i kolding. ras-
mussen oplyste, at han i gaar eftermiddags kl. 16 af Hauptsturmbann-
führer burfeind var blevet opfordret til at komme til Stede kl. 16.30. 
imidlertid kom der luftalarm, og der blev ikke noget af Samtalen. da 
rasmussen i morges indfandt sig, viste det sig, at alt var rømmet kl. 
4.30. alle Fangerne, ialt 50, var blevet løsladt i morges, skuffer og Papi-
rer laa i den syndigste uorden.

jeg underrettede adjunkt rasmussen om Planerne for evakuerin-
gen af Frøslev for det tilfælde, at der skulde blive rettet Henvendelse 
til røde kors i kolding derom af arrestanters Paarørende.

�9 baron magnus von Plessen.
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kl. 17.30: underrettet direktør Svenningsen, der tidligere paa da-
gen havde bedt om oplysninger om Frøslev lejren angaaende lejrens 
evakuering. Svenningsen havde erfaret derom.

Svenningsen oplyste, at der lige er landet engelske tropper paa ka-
strup Flyveplads.

kl. 18: underrettet Fru direktør jacobsen, aarhus, om distriktschef 
Humles oplysninger vedrørende evakuering af Frøslev lejren og bedt 
Fruen underrette konsul müller, aalborg, med hvem jeg ikke kunde 
faa Forbindelse.

kl. 18.45: Spurgt kommunaldirektør Hans nielsen, esbjerg, om, hvor-
ledes det er gaaet med de danske Fanger i gestapo Fængslet i esbjerg. 
Hans nielsen meddelte, at de alle er blevet løsladt i gaar aftes. i øvrigt 
oplyste han, at der havde været optræk til uroligheder i anledning 
af en episode paa banegaarden, da Frihedskæmperne vilde overtage 
denne. banegaardskommandanten havde da taget til sin Pistoltaske, 
hvorefter Frihedskæmperne skød ham ned og dræbte ham paa Stedet. 
ortskommandanten vilde i denne anledning træffe drastiske Foran-
staltninger, men undlod ganske at gøre det.

kl. �3.40: Sekretær eggert, um, meddeler, at Frihedskæmperne end-
nu ikke har modtaget oplysning om, at de Fanger, de har arresteret  
i rødding og Syd for kolding, er blevet tilbageleveret af tyskerne, som 
havde befriet dem.

bad Sekretær eggert foranledige, at Frihedskæmperne i rødding ved  
opringning til kollegerne i rødding sikrer sig oplysning om, at Fan-
gerne ikke er tilbageleveret. i saa Fald vilde jeg straks ringe til dr. ca-
sper,

d. 6. maj kl. 0.10: eggert meddeler, at Frihedskæmperne intet yder-
ligere ønsker foretaget i kolding og rødding, da Sagen nu synes at 
være gaaet i orden.

dagbog nr. 490.
Søndag, d. 6. maj 1945.

kl. 11.30 indfandt dr. casper sig i Henhold til aftale.
dr. casper ønskede bl.a. at orientere Stiftamtmanden om Forløbet 

af Forhandlingerne i københavn mellem tyske og engelske militærmyn-
digheder. – Herom henvises til telefontelegram nr. 133.30

30 Herschend refererede i telegrammet indgående om møde med casper, der bl.a. lo-
vede, at oberforstmeister dr. Wiedemann ville overlade sit arkiv til skovrider Sabroe.  
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dr. casper meddelte endvidere, at generalobersten havde bedt ham 
om at spørge Stiftamtmanden, hvorvidt der fra dansk Side vil kunne 
foretages noget i anledning af, at der til de tyske Soldater bl.a. her i Sil-
keborg uddeles kommunistiske Skrifter, som indeholder en ret kraftig 
“Hetz” mod de tyske myndigheder.

dr. casper beklagede sig endvidere over, at der mellem tønder og 
Süder lügum skal have fundet et angreb Sted paa de tyske Vagter. an-
grebet blev foretaget af bevæbnede danskere, som passerede Vagterne 
paa et lokomotiv.

i Vejle er en oberløjtnant Hartmann, som rejste med en melding, 
blevet standset af Frihedskæmperne paa motorcykle og trukket ind i et 
Hus, saaledes at han ikke kunde komme frem med den paagældende 
melding.

Paa Stiftamtmandens Forespørgsel meddelte dr. casper, at det i øv-
rigt var hans indtryk, at der ikke er opstaaet særlig mange gnidnin-
ger.

Stiftamtmanden forespurgte i øvrigt dr. casper om, hvorvidt man 
kan regne med, at de tyske Soldater ikke viser sig paa gaden uden for 
kvartererne med Vaaben.

dr. casper svarede, at de tyske Soldater kun maa færdes med Vaaben 
uden for kvartererne i tjenstlige anliggender.

dr. casper meddelte i øvrigt, at afmarchen fra danmark skal ske til 
Fods, og at man kan regne med, at afdelingerne tilbagelægger �0-30 
km om dagen.

kl. 16.30 indfandt der sig en Hr. ravens, som bor paa Hotel royal i 
kolding og en Hr. bunkers, grand Hotel, Silkeborg. d’Herrer, som er 
uddannet til at varetage sociale opgaver, er for tiden beskæftiget her 
i landet med Flygtningeforsorgen. de bistaar navnlig ved indkøb af 
Fødevarer og klæder.

casper ville selv aflevere sit arkiv til de danske myndigheder, ligesom det såkaldte Schutz-
bereichamt ville efterlade sit arkiv med hensyn til afregningforholdene. casper foreslog 
Herschend at sætte sig i forbindelse med Wehrmachtintendant dänemark for at få ef-
terladt den del af arkivet, der måtte have særlig interesse for de danske myndigheder. 
endelig lovede casper, at planerne over de af tyskerne nedlagte miner ville blive over-
givet til de danske myndigheder. ingen af disse løfter blev holdt. alle tyske instanser 
sørgede med ubetydelige undtagelser for at destruere deres arkiver. undtagelsen var dr. 
Wiedemann, men den del han afleverede, gav ikke nyt i forhold til de danske arkiver (se 
Herschends telegram nr. 137, 13. maj 1945 og skovrider Sabroes rapport nr. 7�, 15. maj 
1945 til udenrigsministeriet m.m.).
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de indfandt sig i anledning af, at der i gaar aftes er kommet et tog 
til grindsted med ca. 1.�00 Flygtninge. imidlertid har den stedlige by-
leder, uanset at der er forberedt kvarterer til Flygtningene i grindsted 
og omegn, og uanset at Flygtningene har været undervejs fra køben-
havn i 6 dage, kategorisk nægtet at lade Flygtningene komme ud af 
toget, idet han har erklæret, at Flygtningene skal tilbage til køben-
havn, hvor de kommer fra, og at han i øvrigt skal bruge kvartererne til 
engelske Soldater.

lovet at tale med bylederen om Sagen.
talte derefter med bylederen i grindsted, Vejassistent christensen. 

Vejassistent christensen forklarede, at Sagen nu er gaaet i orden, da 
han har faaet ordre fra Frihedsbevægelsens ledelse i aarhus til at lade 
Flygtningene slippe ud.

kl. ca. 18 indfandt dr. casper sig paa ny.
dr. casper meddelte, at Schutzbereichamt’s arkiv desværre allerede 

er brændt. dette er sket i Henhold til en almindelig ordre om at bræn-
de arkiverne og uden graf von Pahlens Vidende.

dr. casper oplyste, at Festungspionierstab har sørget for, at minepla-
nerne bliver holdt tilbage, og at de vil kunne udleveres til os. imidler-
tid kan tyskerne ikke udlevere dem uden englændernes tilladelse, og 
dr. casper henstillede derfor, at vi henvender os til de engelske myn-
digheder for at opnaa deres tilladelse.

dr. casper havde endvidere talt med oberstløjtnant kubbe om Fjer-
nelsen af minerne, oberstløjtnant kubbe har erklæret, at han eller en 
anden Sagkyndig vil kunne fjerne minerne, hvis de vil kunne blive her 
med et kompagni.

dr. casper afgav til Stiftamtmanden en liste over Flygtningekvarte-
rerne i Sydjylland. Han oplyste i øvrigt, at det samlede antal Flygtninge 
her i landet nu andrager ca. �07. 000. Heraf befinder ca. 116.000 sig 
i jylland, 55.000 i københavn, ��. 000 paa Sjælland, 9.300 paa Fyen og 
ca. 5.100 befinder sig endnu paa Skibe i københavns Havn,

dr. casper meddelte, at han har haft Forbindelse med dr. best, og 
at dr. best har oplyst, at han har forhandlet med direktør Svenningsen 
om, at den danske Stat skal overtage Flygtningeforsorgen – eventuelt i 
Forbindelse med røde kors. direktør Svenningsen har endvidere op-
lyst, at en almindelig internering af rigstyskere ikke er tilsigtet.

dr. casper vil endvidere gerne vide, om de “Parteibeauftragten”, rø-
de kors Søstre og børnehavelærerinder bør forblive her i landet for at 
bistaa de danske myndigheder med Flygtningeforsorgen.



359Silkeborgkontorets sidste dage

dr. casper har selv oprettet en central for bortkomne Flygtninge 
og bortkommet Flygtninge-rejsegods. den tjenestemand, som er be-
skæftiget hermed, vil ogsaa kunne blive her og forestaa denne Virk-
somhed.

under dr. caspers besøg indfandt der sig en oberstabsrichter Hil-
ger, som bor paa Hotel dania. Hr. Hilger forklarede, at han har hørt, at 
dansk røde kors skal overtage Flygtningeforsorgen. Hans kone og 5  
yngste børn befinder sig i Øster Vraa som Flygtninge. da han kan blive 
afskediget fra Værnemagten paa grund af Sygdom, vilde han gerne 
vide om det kan tillades, at han bliver afskediget her i landet og over-
gaar til at være civil Flygtning, saaledes at han kan samles med sin Fa-
milie.

Stiftamtmanden meddelte, at Spørgsmaalet vil blive undersøgt, og at 
han vil kunne faa besked i morgen Formiddag.

borgmesteren i Skanderborg spørger, hvordan der skal forholdes med 
Hensyn til Forplejning af Flygtninge og Værnemagten i Skanderborg. 
Hverken Værnemagten eller Flygtningene har brødkort. Værnemag-
tens er vist brugt til Flygtningene. der findes 550 Flygtninge og 750 
Soldater.

meddelte, at borgmesteren maa kunne udlevere Varer dag for dag i 
fornødent omfang, saaledes at brødkort m.v. senere restitueres.

departementschef jespersen har tiltraadt dette overfor Stiftamtman-
den.

bylederen i Silkeborg, Fabrikant gisselbeck, meddeler, at der stadig 
er Skydning ved ludvigslyst.

kunsthistoriker jens gandrup, Svejbæk, bekræfter, at der er et skræk-
keligt Skyderi derude. Soldaterne smider Haandgranater ud i Vandet 
for at faa den Fornøjelse at se Fiskene flyde døde op.

Har bedt dr. casper tage sig af Sagen.
boghandler anker mogensen, byledelsen, meddeler, at der er fore-

gaaet tyverier paa koopmanns Svineslagteri af landbrugsmin.s lager 
af konserves, ca. 50 t. det er Flygtninge og Værnemagtssoldater, der 
har foretaget tyverierne.

mogensen fortæller samtidig, at der er stillet særlig meget Skyts op 
baade ude ved Silkeborg bad (tanks er kørt op der) og ved et etablisse-
ment under dansk automobil byggeri paa ansvej. Frihedskæmperne er 
urolige for, at der skal komme gale ting ud af dette. Vi blev dog enige 
om, at det vist kun skyldes, at tyskerne var bange for at blive angrebet, 
og at man saavidt muligt skulde holde danske, navnlig Frihedskæmpere, 
fra disse kriminelle Steder.
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Wegener-clausen og jeg tog derefter ud og besaa koopmanns Svine-
slagteri og talte med direktør Schack. det viste sig, at tyskerne har haft 
nogle lagre paa Stedet, og at disse vist helt er blevet tømt om Formid-
dagen. Samtidig havde et Vagthold fra modstandsbevægelsen forladt 
Posterne. kort efter kom i Hundredvis af Soldater og Flygtninge ind 
paa omraadet, i stor Stil brød de igennem Hegnene eller kravlede over 
disse, og det lykkedes dem at finde konserveslageret, uden at de tyske 
Vagtposter, der efter Sigende gjorde, hvad de kunde, for at holde Folk 
tilbage, opdagede, at de ogsaa var trængt ind i denne bygning. Vagtpo-
sterne vidste overhovedet ikke, at der fandtes et lager her. direktøren 
mener, der er taget for ca. 800 kr. konserves. Vagtposterne har nu faaet  
besked om, at uvedkommende Personer ikke maa komme ind paa Ste-
det. de har lovet at holde Øje med konserveslageret, og det aftaltes, at 
vi skulde have nogle Frihedsfolk ud at passe paa paa Stedet ogsaa.

Har ved Hjemkomsten bedt boghandler anker mogensen tage sig 
af Sagen.

kl. 18.00 meddeler Skovrider Schoubye, at der staar et tysk Flygt-
ningetog paa jernbanen i Silkeborg ved dalgasgade. Flygtningene er 
meget sultne og strømmer nu ud fra jernbaneomraadet ind til Folk og 
forlanger mad (da castberg fik bohnhoff i tale, oplyste denne straks, 
at man var ved at gribe ind og ordne Forholdene).

tog ud om aftenen og saa paa toget og konstaterede, at der nu var 
orden i Sagerne.

besaa samtidig Vagtpostordningen ved dab’s anlæg paa ansvej. der  
synes ikke at være nogensomhelst grund til at blive urolig over de truf-
ne Foranstaltninger.

kl. 19.30: ingeniør jæger meddeler, at Schutzbereichamt, d.v.s. graf 
von Pahlen, udtrykkelig har lovet jæger ikke at ødelægge nogle Planer 
over anlæg m.v. omkring esbjerg.

lovede jæger at spørge Pahlen direkte, om disse Planer var undta-
get fra ødelæggelse.

Pahlen oplyser derefter paa Forespørgsel, at alt er ødelagt. Han har 
for 3 dage siden meddelt casper, at det hele materiale kunde stilles til  
raadighed for de danske myndigheder. Han har siden ikke hørt fra 
casper, og da hans afdelinger ikke kunde have Sagerne liggende læn-
gere, er de da blevet ødelagt i Formodning om, at vi fra dansk Side ikke 
havde interesse i materialet.

Har underrettet jæger om det sørgelige resultat vedrørende Schutz-
bereichamt-akterne.
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kontorchef Studnitz, Vejle amt, meddeler, at den er gal ved Van-
del Flyveplads, idet tyskerne i morgen tidlig vil drage af Sted med �0 
Spand Heste, der bruges paa de af tyskerne tidligere drevne landbrug 
paa Flyvepladsen. man vil gerne have denne Hesteeksport standset.

talte straks med casper om Sagen. Han lovede at foretage det videre 
fornødne.

kl. 4 ringede dr. casper og meddelte, at Vandledningen til Hoved-
kvarteret var blevet afbrudt, og at generalobersten, hvis ledningen ikke  
kom i orden, vilde komme i en vanskelig situation og maatte træffe 
sine “massnahmen”. Han uddybede ikke nærmere, hvad han tænkte 
paa i denne Forbindelse. dr. casper bad os drage omsorg for, at Vand-
ledningen paa ny kom i orden.

jeg forsøgte herefter at komme i telefonisk Forbindelse med borg-
mesteren og med kommunaldirektøren, men ingen af d’Herrer svare-
de. jeg satte mig herefter i Forbindelse med Vandværksbestyreren, der 
straks lod foretage en undersøgelse, der gav til resultat, at der ikke var 
noget i Vejen med Vandtilførslen fra Vandværket til Silkeborg bad, men 
at der maatte være tale om et brud paa ledningen paa selve Stedet.  
dette kunde Vandværket ikke tage sig af, men arbejdet maatte overla-
des til en autoriseret gas- og Vandmester,

jeg satte mig herefter i Forbindelse med gas- og Vandmester mik-
kelsen, der tidligere har arbejdet paa Silkeborg bad og kender instal-
lationerne, og han lovede straks at tage ud paa badet og sørge for, at 
Sagen kom i orden.

jeg meddelte dr. casper dette og bad ham samtidig drage omsorg for,  
at Vagtposterne blev orienteret om gas- og Vandmesterens ankomst, 
saaledes at han ikke risikerer, at der bliver skudt.

kl. 1�.�0: den af Frihedsbevægelsen i Silkeborg indsatte leder af Po-
litiet, Politifuldmægtig grønkvist, indfandt sig her for at spørge, hvad 
han skulde gøre i anledning af, at der i vidt omfang bliver klippet Pi-
ger, som har gaaet med tyskerne. grønkvist har sendt Højtalervogne 
ud og sagt, at der vil blive skredet ind mod klipperne, men at han ikke 
fortsat kan true dem mere uden at gøre alvor af truslen, og at han ikke 
ønsker at gøre alvor af truslen af Hensyn til den foreliggende Situa-
tion. Han havde ogsaa talt med kredslægen, som havde tilbudt at faa 
Pigerne (ca. 30) af de tilbageværende interneret paa Sygehuset og saa 
henvise til, at de var smittefarlige.

Svarede, at jeg ikke syntes, det var nogen god løsning, da der jo var 
grænser for, hvor længe man kan huse dem paa Sygehuset, og at jeg 
derfor syntes, det vilde være bedre, om man paany sendte Højtaler-
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vogne ud og udtrykkelig i meddelelserne fra Vognen understregede, 
at det er Frihedsbevægelsen, og at man bør efterkomme dennes opfor-
dring om værdig optræden.

kl. 1�.45: medlem af Frihedsraadets lokalkomite, Skovrider Schou-
bye, Silkeborg, meddeler, at der i Statsungdomslejren ved naaege laa 
et depot, som imidlertid, da tyskerne for et Stykke tid siden syntes at 
interessere sig for lejren, blev flyttet ud til godsejer Faber, ry nørskov. 
Forholdet er nu det, at Frihedskæmperne i Silkeborg maa have 60-70 
kapper og maa have dem i aften. Schoubye spurgte, om man ikke kun-
de tage dem i depotet.

Svarede, at jeg syntes, det var en fuldstændig rimelig ordning, naar 
man sørgede for, at kapperne saavidt muligt blev tilbageleveret til sin 
tid. Schoubye sagde, at hver mand vilde komme til at kvittere for sin 
kappe.

dagbog nr. 491.
mandag den 7. maj 1945.

kontorchefen i Fyens Stiftamt forespørger telefonisk, hvordan man skal 
forholde sig overfor de tyske Flygtninge.

jeg meddelte ham, at de jo indtil videre skulde blive her i landet, 
idet Værnemagten først skulde drage bort. der var mulighed for, at et 
antal Værnemagtsmedlemmer indtil videre bliver her i landet for at 
tage sig af Flygtningespørgsmaalene.

kontorchefen oplyste, at der i visse af Sogneraadene paa Fyn var Strid  
om, hvorledes man nu skulde forholde sig overfor Flygtningene, nogle 
havde været af den opfattelse, at man skulde ophøre med at levere 
dem levnedsmidler. kontorchefen mente imidlertid ikke, at man kun-
de gøre dette, og jeg bestyrkede ham heri og henviste til den allerede i 
dagspressen kundgjorte meddelelse om, at levering af levnedsmidler 
til Værnemagten og Flygtninge indtil videre skal finde Sted som hid-
til.

kontorchefen oplyste i øvrigt, at landmændene enkelte Steder var 
begyndt at sløjfe tyske dækningsgrave, idet disse var til stor ulempe for 
kreaturerne etc. Han havde, naar han var stillet overfor Spørgsmaalet, 
svaret de paagældende, at de maatte gøre dette paa eget ansvar, idet 
jo beviset for sket Skade derved forsvandt, hvilket kunde medføre Van-
skeligheder, naar erstatningsspørgsmaalet skulde afgøres.

kontorchefen bad om at erholde oplysning herfra om Flygtninge-
Sagens Stilling, naar vi hører nyt fra københavn, telefon odense 1457.
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Vinderup tømmerhandel forespørger d.d. telefonisk, hvorledes man  
nu skal forholde sig i bilbeslaglæggelsessagerne.

jeg gjorde Firmaet bekendt med landrat caspers udtalelse i gaar 
om, at saadanne Vogne, som var blevet beslaglagt, og som ikke var ble-
vet ført ud af danmark, skulde forblive her i landet. det gjaldt heref-
ter blot om at faa oplysning om, hvor Vognen befandt sig. tømmer-
handelen vil forsøge herpaa.

Sogneraadsformanden i grene ved Vandel Flyveplads meddeler te-
lefonisk, at tyskerne er i Færd med at fjerne beslaglagte Heste.

jeg gjorde ham bekendt med caspers udtalelse i gaar og sagde til 
ham, at han skulde søge at hindre dette.

talte herefter straks med oberløjtnant esche, der oplyste, at Sagen 
i Øjeblikket er genstand for en drøftelse mellem oberstløjtnant von 
gärtner og Fuldmægtig lundsteen. Han vilde nu foranledige, at ogsaa 
dette Spørgsmaal blev taget op ved denne drøftelse.

Han mente i øvrigt, at der ikke ved Vandel Flyveplads var tale om 
beslaglagte Heste, men derimod Heste (og i øvrigt ogsaa kreaturer) 
der i sin tid var indkøbt af den tyske Værnemagt til brug ved driften 
af landbrug.

jeg svarede hertil, at dette efter min opfattelse ikke gjorde nogen 
Forskel, idet det jo var bekendt, paa hvilken maade de tyske indkøb 
havde fundet Sted nemlig over Værnemagtskontoen. jeg maatte derfor 
være af den opfattelse, at ogsaa disse Heste og kreaturer skulde blive 
her i landet, og vi maatte i hvert Fald forbeholde vor Stilling hertil.

Firmaet christian christensen, Herning, forespørger telefonisk, hvor-
vidt der nu er nogen mulighed for at faa udleveret den Firmaet tilhø-
rende lastvogn. jeg gjorde Firmaet bekendt med dr. caspers udtalel-
se, at samtlige lastvogne, der endnu befinder sig her i landet, vil blive  
frigivet. Firmaet vil nu undersøge, hvor Vognen befinder sig. Hvis der 
bliver Vanskeligheder ved udleveringen, vil man paany henvende sig 
her.

kontorchef jørgensen, aalborg amt, anmodede telefonisk om oplys-
ning om de i Forbindelse med den tyske besættelses ophør opstaaede 
Problemer vedrørende Flygtninge, Frigivelse af beslaglagte Vogne, dæk-
ningsgraves Sløjfning etc. jeg gjorde kontorchefen bekendt med dr.  
caspers udtalelser i gaar angaaende disse Spørgsmaal. kontorchefen 
forespurgte, hvorvidt Schutzbereichtsamts arkiv vil blive udleveret til de  
danske myndigheder. jeg svarede, at tyskerne havde erklæret sig rede 
hertil, men at visse af akterne desværre ved en Fejltagelse var blevet 
brændt.
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kl. ca. 10.30 lu. og ca. til møde hos oberstløjtnant von gärtner. til 
Stede var desuden dr. casper, dr. nieland, oberløjtnant esche samt 
en Hauptmann.

det blev aftalt med oberstløjtnant von gärtner at vi skal have udle-
veret det kort, han har, hvorpaa Flygtningekvarterene er markeret. Vi 
skal desuden have en Fortegnelse over de officerer, som bliver tilbage 
for at sørge for Flygtningene, indtil de danske myndigheder overtager 
Flygtningeforsorgen. de faar ordre til at afgive deres bilag til røde 
kors, og det blev aftalt, at vi skal sørge for, at repræsentanter for røde 
kors straks sætter sig i Forbindelse med disse officerer.

oberstløjtnant von gärtner blev endvidere anmodet om at sørge for, 
at vi faar en liste over de i den seneste tid beslaglagte motorkøretøjer, 
hvoraf jo Størsteparten nu skal tilbagegives.

oberstløjtnant von gärtner udtalte, at en del af motorkøretøjerne 
efter aftale med englænderne skal anvendes af tropperne til at med-
føre de fornødne Forraad, idet tropperne jo ikke kan forvente at blive 
forplejet efterhaanden, som de kommer frem.

oberstløjtnant von gärtner kom ogsaa ind paa Sagen om Hestene 
og kvæget fra Vandel Flyveplads. Han oplyste, at kvæget skal blive der, 
derimod vil afdelingen ikke kunne rejse, hvis den ikke kan anvende 
de �0 Spand Heste. da der imidlertid findes rigeligt med tyske Heste 
ved grænsen, blev det ordnet saaledes, at Hestene bliver efterladt her 
i landet.

oberstløjtnant von gärtner forklarede i øvrigt, at de her i landet 
værende tyske tropper skal samles umiddelbart ved grænsen (Største-
parten skal i al Fald være syd for grænsen), og her er det oberquartier-
meisterens Hensigt, at alt det medførte gods skal gennemgaas, og det 
der maa anses for dansk ejendom, skal tilbageleveres. Han anser det 
for ganske givet, at vi vil kunne faa bilerne tilbage dernede, da hverken 
tyskerne eller englænderne derefter har interesse for Vognene.

oberstløjtnant von gärtner lovede i øvrigt at sørge for, at vi snarest 
muligt faar en liste over de Veje, som tyskerne vil benytte sydover. Han  
regner selv med at have listen i aften.

dr. casper anmodede om, at man herfra vil tage sig af følgende Sa-
ger:

den 5.5.45 skal en tysk Vagt paa 1 underofficer og 30 mand i tiegel-
holzgade i københavn være afvæbnet og være holdt tilbage.

det samme skal være tilfældet ved et Ford-Værksted, i ryesgade. Vag-
ten bestod her af 4 underofficerer og 35 mand.



365Silkeborgkontorets sidste dage

i ryesgade 19-�1 er den tyske Vagt, som bestod af 1 underofficer og 
18 mand, ført væk.

dr. casper afleverede i øvrigt forskellige kort og Skrivelser vedrø-
rende Flygtningeindkvartering. Han oplyste i øvrigt, at der foruden de 
tyske officerer, som blev tilbage, vilde kunne forhandles med de tyske 
konsulater om Flygtningeforhold.

endvidere oplyste han, at følgende 3 tyske læger, som leder den læ-
gelige Forsorg i al Fald bliver her i landet:

dr. Friemert, Silkeborg,
dr. behrens, aabenraa, og
dr. munter, aalborg.

dr. casper vilde i øvrigt gaa ud fra, at alle de civile Flygtningelæger, rø-
de kors-Søstrene o. lign. bliver tilbage her, og det blev fra dansk Side 
anført, at man godkender denne ordning.

Sogneraadsformanden i bryrup meddeler i tilslutning til sin tele-
fonsamtale med Fuldmægtig lundsteen i lørdags, at han meget gerne 
ser, at der foretages Skridt overfor oberløjtnant Heinemar fra afdeling 
m 61767 e, idet den paagældende – som allerede oplyst – har optraadt 
paa provokerende maade overfor Frihedskæmperne og befolkningen 
ved at fratage Frihedskæmperne Vaaben samt en tid lang holde en 
Frihedskæmper arresteret.

Sagen var nu gaaet i orden, og løjtnanten var over alle bjerge, men 
fra Sogneraadets Side var man interesseret i, at denne blev yderligere 
forfulgt. jeg svarede, at det under Hensyn til, at der jo trods alt ikke var 
sket noget alvorligt, kunde være Vanskeligheder hermed. Sogneraads-
formanden forstod dette, men vil dog hertil indsende en skriftlig ind-
beretning om det passerede.

kl. 9.30: dr. casper meddeler, at de tyske Vogne bliver standset og 
undersøgt i Skern-omraadet.

lovet at søge denne trafik standset.
kl. 9.50: jens gandrup meddeler, at det stadig gaar skævt til i Svej-

bæk. tyskerne skyder fuldstændig vildt. det siges, at afdelingschefen 
ikke vil respektere kapitulationen. afdelingen skal have faaet store am-
munitionsforsyninger udleveret.

kl. 10.00: casper har lovet at tage sig af Sagen.
kl. 10.05: Fuldmægtig grønkvist henleder opmærksomheden paa, 

at det vil være af interesse at faa tyskernes marschveje at vide.
lovede, at Spørgsmaalet skal blive bragt paa bane.
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kl. 10.10: oberstløjtnant Feddersen, kommandoen i aarhus, har lo-
vet at tage sig af Skern-Sagen. Han oplyste i øvrigt, at man er opmærk-
som paa Problemet om Standsning af de tyske Vogne.

kl. 11.45: byraadssekretær Staal meddeler, at Verwaltungskompagni 
6�9 har sendt telegram om øjeblikkelig udlevering af 137.000 kg Suk-
ker og �8.800 kg marmelade, der ligger paa jydsk kølehus for regning 
Fa. andersen & reimers, gothersgade, københavn. kølehuset er vist 
i aalborg.

meddelte, at saa store lagre ikke maa udleveres, at Staal bør faa nær-
mere Forholdsordre fra Handelsmin., før videre foretages.

For at sikre hurtig ekspedition af denne Sag, har vi haft Forbindelse 
med Sekretær bartels, um, der lovede, at der hurtigt skal blive givet 
Forholdsordre vedrørende Sagen til byraadssekretær Staal.

Silkeborg bryghus spørger, hvorvidt der stadig skal leveres Øl til ty-
skerne, idet der jo kan være Spørgsmaal om, hvorvidt Øl er et nærings-
middel eller et nydelsesmiddel. jeg oplyste, at for mig var Øl et næ-
ringsmiddel, og at det var det nok ogsaa for tyskerne, samt at det i øvrigt  
stemte med de almindelige Forholdsordrer, at Forsyningerne skal fort-
sættes paa rimelig maade, derfor ogsaa Ølforsyningen.

Firmaet a.W. kirkeby, aahus, forespørger telefonisk, hvorvidt der er 
mulighed for, at vi kan være Firmaet behjælpelig med at faa udleveret 
den Firmaet tilhørende Vogn X �307 – bedford – som blev beslaglagt 
af tyskerne for nogen tid siden. jeg drøftede Sagen med oberløjtnant 
esche, der imidlertid henviste til den Samtale, der har været mellem  
Fuldmægtig lundsteen og oberstløjtnant von gärtner angaaende den-
ne Sag. jeg har herefter underrettet Firmaet kirkeby om det i Sagen 
passerede samt bedt Firmaet ringe hertil noget senere, saaledes at det 
kan faa besked om, hvornaar Vognen kan udleveres.

Provst Schülein, løgumkloster, meddeler telefonisk, at gestapo un-
der en razzia, som man sidste tirsdag foretog i Hostrup Præstegaard, 
samtidig med at man arresterede Præsten samt bortfjernede Præstegaar-
dens embedsstempel. Præsten er nu kommet paa fri Fod, men embeds-
stemplet er endnu ikke blevet afleveret, og man spørger nu, hvorledes 
man skal forholde sig.

jeg svarede, at vi jo ikke længere havde Forbindelse med gestapo og 
derfor næppe har nogen mulighed for ved Henvendelse til tyskerne at 
faa stemplet udleveret. i Stedet for foreslog jeg Provsten at indberette 
Sagen til kirkeministeriet og til udenrigsministeriet. For en ordens 
Skyld bad jeg om, at en genpart af indberetningen maatte blive frem-
sendt hertil.
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kl. 9.30: indehaveren af Fa. reimar nielsen meddeler, at han den 4. 
d.m. fik beslaglagt for kr. 630,- træ, som skulde bruges til reoler. Han 
fik for beløbet en check, som han har indsendt til nationalbanken. i 
dag kom vedkommende Østriger og forlangte træet, hvilket Firmaet 
nægtede at udlevere under Henvisning til den nu opstaaede Situation. 
tyskerne forklarede, at de nu vilde bruge træet til Vogne.

jeg var ganske enig med Firmaet i, at træet ikke kunde udleveres, 
og foreslog Firmaet at henvise Østrigeren til at henvende sig til mig. 
det havde Firmaet allerede gjort, sagde reimar nielsen, og Østrigeren 
vilde vist snart komme.

kl. 9.45: Silkeborg motorkompagni meddeler, at det har nogle tyske 
Vogne til reparation, og spørger, om disse kan udleveres til tyskerne.

Svarede, at der ikke er anden udvej, da Vognene jo tilhører tysker-
ne og derfor maa betragtes som krigsbytte, samt at det maa blive eng-
lændernes Sag at fratage tyskerne deres Vogne.

kl. 10.15: kontorchef bach, aarhus amt, meddeler, at amtet har haft 
en del Henvendelser fra landmænd, som spørger, om de kan sløjfe de 
tyske løbegrave, da man skal i gang med roesaaning og i øvrigt ogsaa 
maa have kreaturerne paa græs. bach havde sagt, at landmændene 
maatte sløjfe løbegravene (det drejer sig ikke om enkeltmandsdæk-
ningsgravene) paa eget ansvar.

Svarede, at der kunde være en vis risiko forbundet med Sløjfning 
af løbegrave, som ligger tæt op til tyske Vagtposter, idet man ikke kan 
udelukke muligheden af, at disse, saa længe de stadig har bevogtnings-
opgaver, kan finde paa at skyde, men at vi i øvrigt skal komme tilbage 
til Spørgsmaalet.

kontorchef bach kom derefter ind paa Spørgsmaalet om de tidli-
gere af tyskerne rekvirerede lastvogne.

Svarede, at vi allerede har taget dette Spørgsmaal op med casper, og 
at det vil blive drøftet med oberquartiermeisteren.

kl. 10.�5: borgmesteren i Skanderborg meddeler, at han i Øjeblik-
ket har besøg af amtmand Schau og gerne vilde have retningslinier 
vedrørende forskellige Spørgsmaal, som foruden i Skanderborg ogsaa 
kan blive aktuelle i den øvrige del af amtet. der er rettet Henvendelse 
til byen fra Værnemagtens Side angaaende Forplejningen af garniso-
nen ialt l.100 mand, som skal drage af Sted i morgen. de har intet at 
leve af nu eller til turen og har derfor anmodet om at faa udleveret:

4.800 kg brød, 400 kg Smør, 600 kg Pølse, 600 kg Spæk, 600 kg ost.
borgmesteren vilde nu gerne vide, om byen straks kan samle Varerne 

og udlevere disse uden mærker, samt hvorledes man kan faa restitu-
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tion af mærkerne. tyskerne havde henvist til, at det var umuligt med 
det kaos, som vil opstaa paa Vejene, at skaffe sig mad undervejs fra 
Skanderborg til grænsen. borgmesteren luftede ogsaa muligheden for 
at anvende de af Handelsmin. til amtmændene udsendte reserveratio-
neringsmærker.

jeg svarede, at jeg ikke kunde bedømme, hvor meget ovennævnte 
kvanta svarede til pr. Soldat pr. dag, og at jeg senere skulde komme 
tilbage til Sagen.

borgmesteren spurgte derefter, hvorledes man skulde stille sig til Flygt-
ningespørgsmaalet.

Svarede, at tropperne først skulde ud af landet, før det blev Flygt-
ningenes tur, og at kommunerne derfor maatte rekvirere Fødevarer 
til Flygtningene fra dag til dag, indtil Flygtningenes Forplejning over-
tages af andre myndigheder, antagelig røde kors.

kl. 11.00: amtmand karberg spørger ligeledes, hvorledes man skal 
stille sig vedrørende bevogtningen af Flygtningene og disses bespis-
ning.

Svarede, at kommunerne maatte tage sig af det, indtil der forelaa 
nærmere direktiver, og at det maatte ske fra dag til dag.

kl. 11.05: medlemmerne af Frihedsbevægelsen i Silkeborg, mikkelsen  
og Hans juhl, indfandt sig her og anmodede om bistand til Fremskaf-
felse af �-3 revolvere til bevogtningsopgaver. Frihedsbevægelsen havde 
i den sidste tid faaet saa mange ind, at det viste sig ugørligt at skaffe 
Vaaben til dem alle. da mikkelsen er ansat paa kontoret her og hidtil 
har været kontorassistent hos kriminalpolitiet i Silkeborg, svarede jeg, 
at vi antagelig i løbet af en timestid kunde oplyse, hvorvidt der kunde 
skaffes � revolvere.

kl. 1�.00 fik mikkelsen udleveret de henholdsvis lundsteen og be-
tjent i Færdselspolitiet Schmidt tilhørende, her beroende � revolvere 
med tilhørende 4� Patroner.

kl. 11.10: Sekretær kønigsfeldt, um, spørger, om Frøslev-lejren er 
tom, idet ministeriet modtager en mængde Forespørgsler fra Fanger-
nes Paarørende.

Svarede, at i Forgaars skulde alle Fangerne – �.800 – ud, og bort-
transport ifølge distriktschef Humles oplysninger ske saaledes, at l.000 
om eftermiddagen skulde afgaa med tog til Sjælland og Fyn og resten 
afgaa i et tog til Østjylland og i et tog til Vestjylland. Hvis disse Planer 
ikke lod sig udføre, vilde Humle telefonere. det har han ikke gjort, 
hvorfor jeg maatte gaa ud fra, at lejren er tom. Hvis der er efterladt 
Syge i den, maa det kunne oplyses gennem røde kors.



369Silkeborgkontorets sidste dage

kl. 11.15: amtmand egedorf rejser Spørgsmaalet om, hvorledes man 
skal forholde sig med Hensyn til Flygtningenes bespisning, herunder 
anvendelsen af rationeringsmærker.

Svarede som sket ovenfor til amtmændene.
amtmand egedorf oplyste, at der findes 300 georgier, der er deser-

teret fra tyskerne. georgierne havde tilbudt amtmanden at befri thi-
sted og kæmpe mod tyskerne. amtmanden fik dog ved Forhandling 
med georgierne og den tyske kommandant en overenskomst om, at 
de skulde ud i en lejr hos overklitfoged rasmussen. de bevogter sig 
selv. de havde ogsaa udtalt Ønske om at komme ind i den danske mod-
standsbevægelse, der dog afviste tilbudet med tak. nu har de bedt om 
at faa noget brød, og amtmanden vil derfor skrive en rekvisition paa 
brød til dem.

jeg svarede, at vi ganske kunde tiltræde amtmandens dispositioner.
amtmanden spurgte, hvem der skulde betale, og hvorledes man skul-

de stille sig med mærker.
besvarede Forespørgslen som sket overfor de øvrige amtmænd.
kl. 11.30: Stiftamtmand Friis meddeler, at det er rent galt med Flygt-

ningene i amtet, idet den tyske Værnemagt ganske har ladt dem i Stik-
ken. ingen tager sig af dem, ingen læger vil tilse dem (der findes kun 
1 tysk læge), og naar de dør, vil ingen levere kister til dem. ingen vil 
grave en grav for dem.

Svarede, at man i Fredericia og andre byer i lang tid havde klaret 
sig uden kister og hjulpet sig med Papirposer, idet der efterhaanden 
var stor mangel paa kister. Stiftamtmand Friis bemærkede imidlertid, 
at det ofte drejede sig om transport af ligene et Stykke Vej, og at man 
derfor maatte have kiste. der havde saaledes nu i 3 dage ligget et lig 
uden kiste, og Stiftamtmanden vilde derfor nu rekvirere kiste paa kom-
munens regning.

Svarede, at hele Flygtninge-Spørgsmaalet med det allerførste vilde 
blive ordnet fra københavn, og at det saa ud til, at røde kors skulde 
forestaa det. Stiftamtmanden vilde nu underrette kommunerne om, at 
der snart vil komme retningslinier paa dette omraade, og at de i mel-
lemtiden maa tage sig deraf.

kl. 11.35: konsul müller, aalborg, meddeler, at han nu har samlet 
forskellige nationers Folk, som før var krigsfanger, paa et Hotel i aal-
borg, saaledes at de kan blive hjemsendt, efter at de tyske tropper er 
kommet ud af landet.

konsul müller rejste derefter Spørgsmaalet om ligene af de i ild-
kamp faldne eller af gestapo skudte danskere.



370 John T. Lauridsen

Svarede, at dette Spørgsmaal ifølge udtalelse fra kriminalrat ren-
ner til mig den 3. maj i aarhus ikke har henhørt under gestapo, men 
under vedkommende tyske militærkommandant, idet Fængslerne har 
været bevogtet af militær, og at dr. best for nogen tid siden overfor 
direktør Svenningsen har forsikret, at hvert lig kan identificeres ved 
Hjælp af en metalplade paa liget eller en glasbeholder, hvori den paa-
gældendes identifikationspapirer er lagt, samt at dr. best ligeledes har 
forsikret, at gravstedet er nøje afmærket.31 konsul müller vilde lade  
meddelelsen gaa videre til en dame, som han netop har besøg af angaa-
ende et saadant Spørgsmaal.

kl. 11.40: direktør Svenningsen meddeler, at vi meget snart i dag vil 
faa Svar paa vort telefontelegram angaaende en række Spørgsmaal, 
dog kunde han sige, at Svaret tenderede i, at man overhovedet ikke 
vilde have nogen tyskere til at passe de tyske Flygtninge.

angaaende minefelterne i danmark kunde oplyses, at dette er et rent  
militært Spørgsmaal, som kun kunde afgøres af englænderne.

direktør Svenningsen sagde sluttelig, at alt, hvad der kunde skaffes 
af arkivalier fra tyskerne, herunder ogsaa gestapo-arkiver, vilde det 
være af stor betydning at sikre.3�

Svarede, at casper havde oplyst, at man i Schutzbereichamt uden graf 
von Pahlens Vidende havde brændt dets arkiver, men at disse ifølge 
casper ikke skulde indeholde stort andet end kopier af brevene fra  
Schutzbereichamt til danske myndigheder, samt at graf von Pahlen se-
nere har oplyst, at han for 3 dage siden havde bedt casper undersøge, 
om arkiverne var af interesse for danske myndigheder, og at han, da 
casper ikke kom tilbage til Sagen, havde ladet arkiverne brænde. jeg 
tilføjede, at casper aldrig førend i gaar har beskæftiget sig med saa-
danne arkivspørgsmaal, førend vi rejste dem overfor ham.

kl. 1�.15 meddeler Vestre luftværnskommando, at der fra Padborg 
foreligger melding om, at store allierede Styrker kl. 11.45 har over-
skredet grænsen.

Har omgaaende underrettet telefonvagten i um, Sekretær kønigs-
feldt.

kl. 14.00: underrettet amtmand Schau om, at udlevering af Fødeva-
rer til militærafdelingen, som skal drage fra Skanderborg, kun bør ske 

31 trods bests forsikringer var afmærkningen af gravene ikke foretaget nøje. røde kors 
måtte efter 5. maj søge efter gravene og påfølgende identificere ligene (Herschends 
telefonmeddelelse til udenrigsministeriet 14. maj 1945. jfr. andrésen 1945, s. 184).
3� arkivspørgsmålet bliver løbende fulgt i dagbogen. For gestapo-arkiverne blev så godt 
som alt totalt destruerede. For Ålborgs vedkommende er enkelte rester bevaret.
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i Forhold til, hvad der er nødtørftigt og rimeligt, d.v.s. næppe udover 
et Par dages Forbrug, idet vi jo ingen Sikkerhed har for, at afdelingen 
ikke i hver by, den passerer under sin march Sydpaa, forlanger fuld 
Forplejning til grænsen, hvilket er ensbetydende med, at den skaffer 
sig saa mange Fødevarer, at den kan leve et godt Stykke tid i tyskland, 
og at dette jo ikke er meningen. jeg tilføjede, at rekvisitioner til Fordel 
for militærafdelinger og Flygtninge kan ske i Henhold til mærker og 
Penge, hvis tyskerne har saadanne, ellers maa kommunen lægge ud 
og senere faa restitution.

amtmand Schau meddelte, at bønder og Slagtere i vidt omfang op-
køber Heste af tyskerne til billig Pris. en tysk Veterinærmand sælger 
ud under Henvisning til, at de skal efterlade syge Heste. der er saale-
des en Slagter, som har købt �3 Heste à �00 kr., ligesom en del bønder 
har benyttet sig af lejligheden.

Svarede, at dette jo var groft, men at man fra dansk Side ikke bur-
de skride ind, dels fordi det er af større interesse, at Hestene bliver i 
landet, dels fordi det i Øjeblikket ikke lader sig gøre at kontrollere 
saadanne ulovlige køb, men at man saa bagefter kan prøve at finde 
ud af gennem Sogneraadsformanden, hvem der har faaet sin Hest for 
billigt.

kl. 14.�0: borgmesteren i Skanderborg meddeler sejersstolt, at det 
er lykkedes at skaffe Forsyninger til militærafdelingen (de l.100 mand) 
i et saa stort omfang, at det er tilstrækkeligt til afdelingens ankomst 
til grænsen. borgmesteren oplyste, at der pr. Soldat pr. dag skal bru-
ges: 600 gr brød, 50 gr Smør, �00 gr Pølse eller �00 gr ost eller �00 gr 
Spæk.

Svarede, at man kun maatte give afdelingen, hvad der var nødtørf-
tigt og rimeligt, d.v.s. for et Par dage, da man ellers maa regne med 
muligheden for, at afdelingen i hver by, den passerer, forlanger Forsy-
ninger til grænsen.

afdelingen havde ogsaa, sagde borgmesteren, forlangt kaffeerstat-
ning til morgendrikke under turen til grænsen. borgmesteren havde 
dog sagt, at de jo kunde prøve at faa noget mælk paa mejerierne, de 
passerede om morgenen. borgmesteren vil nøjes med at lade dem faa 
varm morgendrik, naar de drager af i morgen.

kl. 14.45: konsul müller, røde kors, aalborg, mener nu at vide, hvor 
gestapochefen, kriminalrat bolle, og hans øvrige bødler opholder sig. 
de er stadig nord for limfjorden og har blandet sig med tyske Soldater 
for bedre at skjule sig. de to mishandlede Fanger, nikolaj b. Frandsen 
(g-�7) og aage ingemann christensen (g-34), er paa kommunehospi-
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talet paa müllers Foranledning blevet fotograferet, og billederne viser 
meget slemme mishandlinger.

jeg svarede, at nu var englænderne jo rykket godt op i jylland, og 
vi maatte saa haabe, at det ved deres og Frihedskæmpernes og evt. vor 
fælles bistand maa lykkes at faa fat i bolle og kompagni.

kl. 17.00: bybud martin jensen, drewsensvej 36, Silkeborg, meddeler, 
at hans af tyskerne beslaglagte lastbil (en chevrolet) nu staar paa Sme-
debakken ved Forplejningsdepotet i Silkeborg, og tyskerne har trods 
flere Henvendelser ikke villet tilbagelevere den, skønt alle andre Vogne 
er tilbageleveret. nummerpladerne er taget af, og paa Vinduet er klistret 
et nummer 0 1060, og for et Par dage siden har tyskerne malet Vognen 
graa, hvilket tyder paa, at de vil beholde den og føre den med sig.

Svarede, at vi intet kunde gøre, idet Hovedkvarteret i den grad er 
i opløsning, at vi ikke kan regne med, at man vil interessere sig for et 
Spørgsmaal som dette, men at der jo er den mulighed, at tyskerne, in-
den de skal ud af landet, kommer til at aflevere bilen til englænderne.

kommandocentralen meddeler:
odense melder kl. 18.17: de første engelske Vogne har passeret byen 

med kurs mod nyborg. der er endnu enkelte Vogne Vest for byen.
byledelsen i Vejle meddeler, at Panserafdeling nr. �33, der indtil 

fornylig befandt sig i gram i Sønderjylland, har medtaget Vejle Politis 
Vaaben. byledelsen beder os om at foranledige, at disse Vaaben tilba-
gegives.

jeg satte mig straks i Forbindelse med dr. casper, der oplyste, at samt-
lige Politivaaben ifølge en befaling fra generalen vilde blive tilbagegi-
vet. Vaabnene vil blive afleveret Syd for grænsen og efter dr. caspers 
udsagn skilt ud fra de Vaaben, der bliver udleveret til englænderne.

meddelte byledelsen i Vejle dette (tlf. Vejle 5��). Paa Foranledning 
af dr. casper forespurgte jeg byledelsen, hvorvidt det var rigtigt at Fri-
hedskæmpere i Vejle kropsvisiterede tyske officerer. byledelsen men-
te, at der forelaa en aftale med den stedlige kommandant herom.

jeg henstillede, at man i videst muligt omfang undgik incidenter. 
byledelsen var ganske enig heri.

dr. casper forespørger telefonisk, hvorvidt der foreligger tilladelse 
fra udenrigsministeriet til, at der kan udfærdiges erklæring om, at de i 
dr. caspers Skrivelse af 7. maj d.a. omhandlede Personer uhindret kan 
afrejse fra Silkeborg til Flensborg.33

33 Herschends telefontelegram nr. 135, 7. maj 1945 opregner 10 personer fra den rigs-
befuldmægtigedes stab, som casper ønskede uhindret udrejse for.
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efter at have drøftet Sagen med Sekretær oldenburg i udenrigs-
ministeriet, meddelte jeg dr. casper, at Sagen var forelagt de danske 
myndigheder, og at der formentlig inden længe vilde foreligge Svar i 
Sagen, dog kunde jeg ikke give ham løfte om, at Sagen kunde ordnes 
allerede i morgen.

dagbog nr. 49�.
mandag den 7. maj 1945.

borgmesterkontoret i mariager spørger om eventuel Forplejning af 
Flygtninge m.v.

Svarede som tidligere.
kl. 14.30: Sogneraadsformanden i Vorbasse meddeler, at der pludse-

lig er ankommet �00 Flygtninge dertil.
aftalte, at Sogneraadsformanden maatte tage sig af dem paa rimelig 

maade, de kan bo i forladte Værnemagtskvarterer indtil videre.
tilsvarende Flygtningeproblemer forelagt af kontorchef Schøler, Vi-

borg.
kl. 15.10: ingeniør Willumsen om udlevering af biler i Varde.
meddelt, at vi her mener, man maa kunne sætte stærkt ind paa, at i 

hvert Fald beslaglagte biler skal blive her.
i denne Forbindelse oplyste Willumsen, at vore modstandskæmpere 

er inde paa at standse Vogne ved grænsen.
kl. 15.15. landsretssagfører Friis-jespersen, Vejle, spørger, om man 

nu kan give sig til at rive den af tyskerne opførte dæmning ved Salten 
aa ned igen.

Svarede, at der intet kan være i Vejen herfor, blot de paagældende selv 
er klar over, at de kan løbe en vis risiko, hvis tyske Soldater ser det.

kl. 17.00: afdelingschef Skat-rørdam meddeler Stiftamtmanden, at 
der har været møde i um om forskellige Spørgsmaal, hvorefter man reg-
ner med, at røde kors evt. Statens civile luftværn skal tage sig af Flygt-
ningeforsorgen. de paagældende skal have primitiv, men rimelig kost 
(rugbrød, Smør og kartofler). de sociale udvalg bør tage sig af bespis-
ningen, evt. oprettes Folkekøkkener, subsidiært tjeneste ved d.k.b., 34 
forsaavidt der skulde komme vanskelige Situationer.

kl. 17.30: oberløjtnant esche meddeler, at Hedeselskabets Vogn i 
Viborg kan hentes paa kasernen efter Henvendelse hos kommandan-
ten.

34 dkb = danske kvinders beredskab.
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esche meddeler samtidig, at Fortegnelserne over beslaglagte Vogne 
desværre allerede er ødelagte.

man har vistnok Fortegnelse over Vogne, der henstaar paa Værkste-
der m.v., og den liste skal vi faa.

Han oplyste samtidig i overensstemmelse med oberquartiermeiste-
ren, at samtlige beslaglagte Vogne, der er ført Sydpaa, nok skal blive 
afleveret i tønder som opsamlingssted!

jeg henledte opmærksomheden paa, at der jo fra vor Side ogsaa var 
Spørgsmaal om købte Vogne (disse Spørgsmaal er det vel i øvrigt ikke 
af nogen interesse at tale med tyskerne om, da det er englænderne og 
os selv, der bestemmer Farten).

kl. 17.40: casper meddeler, at nogle Personer, tilknyttet den tyske 
rigsbefuldmægtigede, skal rejse i morgen tidlig med omnibus og ger-
ne vil have en “bescheinigung” herfra om, at vi intet har at erindre 
imod, at de paagældende rejser ud af landet.

jeg bemærkede, at det vil være vanskeligt for os at udtale os om dette 
Forhold, allerede fordi vi ikke kender de paagældende, men bemærke-
de, at Sagen skal blive undersøgt, naar vi faar en Skrivelse fra casper.

kl. 17.50: kontorchef Peschardt meddeler, at man i københavn har 
truffet bestemmelse om, at der overhovedet ikke skal blive nogen tyske 
ledsagere her i landet i anledning Flygtningeforsorgen.

jeg henledte opmærksomheden paa det lidt mærkelige i en saadan 
afgørelse, da det jo vist maa være i alles interesse, at de tyske røde 
kors- og Plejesøstre, læger m.v. fejer op under Flygtningene i Stedet 
for, at vi skal gøre det.

Peschardt var ikke uenig heri og vilde sørge for, at Sagen blev taget 
op til overvejelse igen.

Han sagde i øvrigt, at der kommer telegram i morgen som Svar paa 
telefontelegrammerne 13�, 133 og 134.35

35 med telegram nr. 13�, 5. maj havde Herschend viderebragt generaloberst linde-
manns ønsker om, at der ikke blev gjort forsøg på at afvæbne de tyske tropper, at vigtige 
tyske transporter ikke blev søgt standset, at virksomheder, der foretog livsvigtige leve-
rancer til værnemagten, ikke standsede disse, samt at de hidtige betalingsmidler fort-
sat kunne anvendes. med telegram nr. 133, 6. maj videregav Herschends bl.a. caspers  
oplysninger om, hvordan det mellem generalmajor reinhardt og general dewing var 
aftalt, hvordan den tyske udmarch skulle foregå, ligesom casper spurgte til den frem-
tidige danske forplejning af de tyske flygtninge. i telegram nr. 134, 7. maj spurgte Her-
schend til, om det var ønskeligt, at de tyske myndigheder, der hidtil havde forestået 
flygtningeforsorgen, indtil videre blev i landet.
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aftalt med kontorchef Peschardt, at man overfor englænderne bør 
tage Spørgsmaalet om tilbageholdelse af de af tyskerne beslaglagte og 
købte Vogne, evt. ogsaa andre, op overfor englænderne i københavn. 
lovede, at vi herovrefra omgaaende skal skaffe navnene paa saadanne 
Sagkyndige, der kan tage sig af Sagen, naar Vognene skal bedømmes.

kl. ��.00 indfandt jeg mig hos general bennike i aarhus sammen 
med ingeniør Willumsen.36

det oplystes her, at englænderne kun syntes at have liden interesse 
for de tyske Vogne, og at vi derfor maa kunne regne med, at disse kan 
holdes tilbage, evt. alle, evt. kun de her fra stammende Vogne.

det aftaltes, at vi skulde anmode um om at faa klarlagt de princi-
pielle Forhold snarest, medens jeg i morgen tidlig skulde tage Sydpaa 
for at forhandle med modstandsbevægelsens myndigheder i “region 
3” samt om fornødent besigtige Forholdene ved krusaa og de to andre 
overgangssteder tønder og rends for at tage Stilling til, hvordan For-
holdene ligger i Praksis.

kl. 18.50: medlem af modstandsbevægelsen i Silkeborg Herluf jen-
sen meddeler, at der paa Silkeborg Station holder et tog med ca. 600 
Flygtninge, vistnok for en stor del bestaaende af Polakker og tjekkere. 
de skal i 3 døgn have været uden mad, og adskillige af dem er syge, og 
flere har koldbrand og maa derfor paa Hospital.

Vi aftalte, at byledelsen skal sende en ordonnans ud til toget for 
at søge at skaffe nærmere oplysninger, inden vi herfra evt. prøver at 
gribe ind.

kl. 19.30 meddeler Herluf jensen, at det nu er konstateret, at det 
drejer sig om tyske Flygtninge.

jeg tilføjede, at vi her havde faaet oplyst, at toget i morgen tidlig kl. 
7 skal køre videre til kjellerup med Flygtningene.

kl. �0.15: meddeler redaktør Schultz, Socialdemokraten, Silkeborg, at 
bladet i dag har bragt en artikel om ovennævnte Flygtninge, hvilket 
har resulteret i, at Folk i Silkeborg i massevis er styrtet ud til toget 
og har afleveret mad til Flygtningene. dette maa imidlertid antages at  
være forbundet med stor Smittefare, og redaktøren bad os derfor gri-
be ind, idet kredslægen ikke er til at faa fat i.

kl. �0.30: anmodet Herluf jensen om at foranledige, at Frihedsfol-
kene afspærrer terrænet omkring toget og tager mod Folks madpak-
ker og videregiver disse til Flygtningene.

36 Vagn bennike, chef for modtandsbevægelsens jyllandsledelse.
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kl. �0.40: underrettet redaktør Schultz om min Samtale med byle-
delsen og dennes oplysninger om, at Flygtningene er tyske, samt med-
delt, at de i morgen tidlig drager videre til kjellerup.

redaktør Schultz oplyste, at byledelsen nu har afspærret terrænet, 
og at kredslægen er kommet til Stede.

dagbog nr. 493.
tirsdag den 8. maj 1945.

lokalkomiteen i Silkeborg (tlf. 1505) forespørger telefonisk, hvorvidt 
der er Pligt til at levere til Flygtningene.

jeg svarede, at der efter radiomeddelelsen i gaar aftes var Forbud 
mod at sælge til Flygtningene, dog maatte undtagelse gøres med Hen-
syn til levnedsmidler, idet der maatte sikres Flygtningene levnedsmid-
ler i strengt nødvendigt omfang.

Hotel dania, Silkeborg, forespørger telefonisk, hvorvidt man sta-
dig kan give de derboende tyske officerer deres maaltider. jeg bekræf-
tede dette.

andelsslagteriet i Silkeborg forespørger telefonisk, hvorvidt man er 
pligtig til at udlevere Flæsk, kød etc. til Værnemagtsmedlemmer.

jeg svarede, at Værnemagten maatte forsynes med levnedsmidler i 
samme omfang som tidligere.

Frihedsbevægelsen i kellerup meddeler telefonisk, at tyskerne hos 
en mekaniker i kellerup, der tidligere var blevet tvunget til at udføre ar-
bejde for Værnemagten, havde efterladt forskellige reservedele til biler 
étc. Værkstedets indehaver har efter Forhandling med Frihedsbevægel-
sen henlagt de paagældende genstande i et særligt rum, hvor de skulde 
forblive, indtil der var truffet afgørelse om, hvem de skulde tilfalde.

jeg erklærede overfor de paagældende, at dette forekommer mig at 
være ganske korrekt.

gartner Petersen, gl. ry, forespørger telefonisk, hvorvidt han kan 
afhente � jagtgeværer hos den tyske Værnemagt paa ny Hattenæs. de 
paagældende jagtgeværer blev for nogen tid siden afleveret der.

jeg svarede ham, at han selv kunde henvende sig til Værnemagten 
og forlange jagtgeværerne udleveret.

Hvis der opstod Vanskeligheder, kunde han paany rette Henvendel-
se hertil.

Sogneraadsformanden i give forespørger telefonisk, hvorvidt man 
stadig er pligtig til at forsyne tyske Flygtninge med levnedsmidler.

jeg svarede, at Forsyning med levnedsmidler maatte ske i strengt 
nødvendigt omfang, men at Salg til Flygtninge i øvrigt er forbudt.
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Sogneraadsformanden forespurgte, hvorvidt man kunde regne med 
at 600-700 kr., som var blevet anvendt til aflusning af Flygtningene, 
vilde blive refunderet. jeg svarede, at Socialministeriet jo maatte tage 
Stilling til dette Spørgsmaal, men at jeg gik ud fra som givet, at refu-
sion fandt Sted.

landrat, dr. casper forespørger telefonisk, hvorvidt der herfra kan 
udfærdiges en erklæring om uhindret Passage til københavn af hans 
chauffør, som er dansk Statsborger. den paagældende agter at rejse til 
københavn, da hans kone venter et barn.

jeg svarede, at kontoret ikke kunde udfærdige en saadan erklæring, 
da man jo ikke vidste, om andersen havde noget udestaaende med 
Frihedsbevægelsen, og jeg foreslog dr. casper at henvise chaufføren 
til at sætte sig i direkte Forbindelse med det lokale Frihedsraad.

jeg drøftede senere Sagen med byledelsen, der ikke mente, at en saa-
dan erklæring kunde udfærdiges, da andersens Forhold først maatte 
undersøges. det forekommer mig i øvrigt at være urimeligt at ulejlige 
os med en saadan Sag.

ry Husholdningsskole forespørger telefonisk, hvorvidt der nu er no-
gen mulighed, for straks at komme af med de i kommunen værende 
Flygtninge.

jeg svarede, at man maatte se tiden an og indtil videre sørge for 
deres Forsyning med levnedsmidler i strengt nødvendigt omfang. i 
øvrigt var Salg til Flygtningene nu strengt forbudt.

man forespurgte i øvrigt, hvorvidt de paagældende Flygtninge kun-
de overføres til kvarterer i andre kommuner.

jeg svarede hertil, at jeg ikke syntes, at man burde rejse dette Spørgs-
maal, derimod var der naturligvis intet til Hinder for, at de paagælden-
de Flygtninge blev indkvarteret andre Steder indenfor samme kommu-
ne, hvis deres nuværende indkvartering medfører særlige ulemper.

byledelsen i Silkeborg henstiller, hvorvidt der er mulighed for, at by-
ledelsen kan faa overladt dr. caspers bolig, naar de forskellige embeds-
mænd, der har kontor her, nu afrejser.

jeg svarede, at dr. casper jo selv skulde blive her endnu et Stykke 
tid, og at han skulde være os behjælpelig med aflevering af arkiver 
etc. jeg syntes derfor ikke, at man endnu skulde rejse dette Spørgs-
maal, men ved lejlighed kunde der maaske blive tale om, at han blev 
installeret et Sted, hvor der i Forvejen bor officerer, som indtil videre 
skal blive her i landet.

borgmesteren i Skanderborg forespørger telefonisk, om Skanderborg 
by kan levere de bortdragende Værnemagtsafdelinger levnedsmidler 
for 8 dage – den tid som marchen til grænsen varer –. Han vilde fore-
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trække dette frem for at rette sig efter den besked, som i gaar aftes 
var givet ham af kontoret, og hvorefter der kun skulde kunne leveres 
levnedsmidler til brug for de første Par dage.

Frihedsbevægelsens midtjyske afdeling skulde – efter hvad han op-
lyste – have udtalt, at han roligt kunde afgive Forsyninger for 8 dage, 
og at det ogsaa var bedst, at dette principielt blev fulgt andre Steder, 
saaledes at de tropper, der drog gennem en by, ikke her kunde stille 
noget krav om levnedsmidler til brug under den videre march mod 
grænsen.

jeg lovede, at jeg skulde tage Spørgsmaalet op med udenrigsmini-
steriet og Handelsministeriet og senere give ham besked.

kontorchef jørgensen, Hjørring amt, oplyser, at han har forsøgt ved 
Forhandling med den tyske kommandant at faa frigivet nogle af de 
fornylig beslaglagte Vogne. den tyske kommandant havde imidlertid 
oplyst, at han havde faaet befaling fra den Øverstbefalende om ikke at 
aflevere de beslaglagte Vogne, da disse efter aftale med englænderne 
skulde anvendes til at transportere de tyske tropper ud af landet, for 
at denne transport kunde ske hurtigst muligt.

jeg meddelte, at der ikke var kontoret noget bekendt om, hvilke even-
tuelle aftaler, der kunde være mellem tyskerne og englænderne an-
gaaende dette Spørgsmaal. det forekommer mig dog i og for sig lidet 
sandsynligt, at englænderne skulde have taget dette Spørgsmaal med. 
Forholdet var sikkert dette, at der var truffet aftale om, at de Vogne, 
der tilhører Værnemagten, skulde anvendes til den omhandlede trans-
port, og at saa tyskerne fortolkede dette, som om det ogsaa gjaldt de 
beslaglagte Vogne.

For ikke at prejudicere noget, vilde det dog være rigtigst ikke lige-
frem at forlange de paagældende Vogne udleveret, men kun at søge 
udlevering opnaaet ved Forhandling.

jeg underrettede i øvrigt kontorchef jørgensen om, at der næppe 
var Fare for, at de paagældende Vogne ikke vilde blive afleveret igen, 
idet der nu ved grænsen var blevet etableret en kontrol med de Vog-
ne, der passerede.

jeg oplyste i denne Forbindelse, at Fuldmægtig lundsteen i nat var 
afrejst til grænsen for personligt at overvaage, at denne kontrol blev 
iværksat paa bedst mulig maade.

telefonisk vejledet kontorchef Skaalum, thisted, med Hensyn til de 
forskellige Problemer i Forbindelse med Forsyningen af Værnemagten 
og Flygtningene. kontorchef Skaalum forespørger, hvorledes man skal 
forholde sig overfor russiske krigsfanger. jeg svarede, at russiske krigs-
fanger efter mit Skøn ikke kunde interneres. Vi var imidlertid enige om,  



379Silkeborgkontorets sidste dage

at kommunerne skulde sørge for at de paagældende russeres Samkvem 
med befolkningen ikke bliver for intimt. de vil nu under gode Forhold 
blive holdt i samlet indkvartering i kommunerne.

jeg har straks telefonisk forespurgt udenrigsministeriet, hvorledes 
myndighederne skal forholde sig overfor de paagældende krigsfanger. 
Sekretær königsfeldt lovede at foranledige, at der omgaaende skulde 
tilgaa os meddelelse herom.

under Samtalen med kontorchef Skaalum nævnede denne, at der 
i thisted amt er ca. 1.000 ungarere, som bestemt vægrede sig ved at 
følges med tyskerne under afmarchen fra landet.

Vi enedes om, at man skulde forsyne de paagældende ungarere med 
levnedsmidler, indtil samtlige tyskere var draget bort, hvorefter det 
saa er meningen, at ungarerne skal afrejse.

kl. 10.50: Forespurgt Sekretær bartels, um, for hvor lang tid de en-
kelte troppeafdelinger skal have nødtørftige levnedsmidler med.

Sekretær bartels oplyste, at der helst maa gives tropperne levneds-
midler med fra de Steder, hvor de bryder op, saaledes at de kan klare 
sig til grænsen.

underrettede endvidere Sekretær bartels om, at vi her ligger med 
visse oplysninger om antallet af de tyske Flygtninge her i landet og 
spurgte, om um var interesseret i at faa disse oplysninger.

bartels oplyste, at man i københavn regner med at faa alle de nød-
vendige oplysninger fra tyskerne, men at um, hvis oplysninger ikke 
viser sig at være tilstrækkelige, eventuelt til sin tid vil sætte sig i Forbin-
delse med os.

underrettede til sidst bartels om, at kredslægen her i Silkeborg lige 
har ringet til os i anledning af Handelsministeriets Forbud mod Salg 
til tyskerne og meddelt, at Flygtningene her i Silkeborg nu hverken 
kan faa mad, medicin eller ligkister. Spurgte, om Forbudet skal for-
staas saaledes, at Flygtningene overhovedet ikke kan købe mere, eller 
om det dog ikke er saaledes, at lederne af Flygtningene kan købe mad 
til dem.

bartels oplyste, at det kun er tyske organisationer, som har en egent-
lig ledelse, der kan købe nu, og at dette ikke er tilfældet med Flygt-
ninge. kommunerne maa derfor sørge for Flygtningene i alle retnin-
ger i det første Par dage, indtil Forsorgen for Flygtningene endelig er 
ordnet.

bartels oplyste i øvrigt, at ledelsen af Forsorgen for Flygtninge kom-
mer til at sortere under Socialministeriet, som i øvrigt vil anvende luft-
værnets organisation til denne Forsorg.
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kl. 11: ingeniør jæger forespørger, hvorledes det nu skal gaa med 
betaling af tyske kvartergodtgørelser og leje for ejendomme, som er 
beslaglagt eller lejet af Værnemagten. jæger oplyser, at i al fald leje-
beløbene hidtil i vidt omfang er betalt med checks, og checks kan jo 
ikke indløses mere.

meddelte, at man efter min mening maa stille denne betaling i bero 
nogle dage, indtil der kommer nærmere besked fra københavn. am-
tet kan jo samle kravene foreløbig.

ingeniør jæger meddelte endvidere, at der var opstaaet endnu et 
Problem i anledning af, at de tyske checks ikke bliver indløst, idet en 
del af afdelingerne ikke kan betale den Fourage, de skal have med til 
grænsen med checks.

meddelte, at kommunerne i saadanne tilfælde maa betale Foura-
gen for senere at faa beløbet refunderet.

kl. 11.15: borgmesteren i Struer meddeler, at nogle tyske officerer, 
som vist i øvrigt er tilknyttet det tyske lazaret i Struer, plejer at spise paa 
Hotel. man vil i Struer nu gerne vide, om Forbudet mod udlevering af 
Varer til den tyske Værnemagt ogsaa medfører, at disse officerer maa 
ophøre med at spise paa Hotel.

efter aftale med Sekretær bartels meddelte jeg borgmesteren, at de 
paagældende nu maa henvises til at spise hos de tyske afdelinger. det 
vil i dette tilfælde sige paa lazarettet.

bartels oplyste i øvrigt, at tyskerne nu kun kan spise paa restauran-
ter i særlige undtagelsestilfælde, hvor der overhovedet ikke vil kunne 
skaffes dem føde paa anden maade.

kl. 1�.10: ingeniør Willumsen meddeler, at de motorsagkyndige, som  
man tidligere har givet os navnene paa, er rede til at bistaa ved udpeg-
ningen af automobiler ved grænsen. yderligere er den motorsagkyn-
dige i tønder, daldorf Hansen, ogsaa villig til at bistaa.

kl. 1�.�0: oscar jacobsen, resdal, meddeler, at det ham tilhørende af 
tyskerne beslaglagte lastautomobil nu henstaar ved “lunden” i Silke-
borg tilligemed en del andre lastautomobiler. de tyske Vagtposter har 
forladt “lunden” og Frihedskæmperne har overtaget bevogtningen af 
lastbilerne. Han har henvendt sig til Frihedskæmperne for at faa sin 
Vogn udleveret, men Frihedskæmperne har henvist ham hertil.

lovet, at Sagen skal blive undersøgt.
kl. 1�.50: efter Stiftamtmandens anmodning har jeg forespurgt af-

delingschef Skat-rørdam, hvorvidt de bortdragende tyske afdelinger 
saa vidt mulig skal have Fourage fra det Sted, hvor de drager af, saale-
des at de kan klare sig til grænsen, eller om man fra dansk Side kun 
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bør tillade dem at sikre sig det nødtørftige underhold til en eller to 
dage, saaledes at man maa regne med, at de skal have assistance hos de 
danske myndigheder, efterhaanden som de kommer sydpaa.

afdelingschefen erklærede, at det vil være mest praktisk, hvis afde-
lingerne er forsynet fra det Sted, hvor de sidst har haft fast kvarter, 
med tilstrækkelige levnedsmidler til hele turen.

afdelingschefen bemærkede i øvrigt, at kommunerne bør træde til, 
bl.a. med mærker, i det omfang de tyske afdelinger ikke kan klare sig 
selv. kommunerne vil senere kunne faa mærkerne refunderet i Han-
delsministeriet.

afdelingschefen bad til sidst om, at samtlige amtmænd i jylland her-
fra maa blive underrettet om foranstaaende med anmodning om at 
lade beskeden gaa videre til kommunalbestyrelserne.

underrettet Stiftamtmand Hvidt, Stiftamtmand Pinholt, amtmand 
egedorf, amtmand Schau, amtmand grev Schack og kontorchef Stud-
nitz om meddelelsen fra afdelingschef Skat-rørdam vedrørende For-
syningen af de tyske tropper med levnedsmidler.

kl. 15.35 meddeler Stiftamtmand berner, at en af Sogneraadsformæn-
dene i aalborg amt har forhandlet med den stedlige tyske komman-
dant om tilbagegivelsen af en dansk Politibil, som befinder sig i den 
derværende afdelings Varetægt. kommandanten har imidlertid i dag 
meddelt, at han i dag har faaet en Fjernskrivermeddelelse, hvorefter 
tyskerne efter aftale med englænderne skal anvende alle de beslag-
lagte biler til grænsen.

Stiftamtmand berner vil nu gerne vide, om denne oplysning er rigtig.
Svarede, at vi ikke herfra er underrettet om noget saadant, men at 

det paa den anden Side næppe kan anses for usandsynligt, da englæn-
derne vist er interesseret i, at tyskerne hurtigt kommer ud af landet.

lovede dog at spørge i um, om man der kender noget til, at de be-
slaglagte Vogne skal anvendes til grænsen.

kl. 15.40: underrettet ekspeditionssekretær ricard om, at følgende 
tyske officerer, som hidtil har haft med Flygtningeforsorgen at gøre, 
vil blive paa deres Poster, indtil denne Forsorg overtages af de danske 
myndigheder:

bjerringbro:  Hauptmann emde
brønderslev:  Hauptmann von Stein
lemvig:  oblt. tatzel
Varde:  Hptm. Fischer
Haderslev:  major von uglanski
roskilde:  major Scheunemann
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underrettede samtidig ricard om, at disse officerer er instrueret om, 
at de kan forvente Henvendelse fra danske myndigheder om udleve-
ring af arkivmateriale og vedrørende Flygtningsspørgsmaalet.

kl. 15.45. indfandt dr. casper, dr. nieland og en dr. Friemert sig hos 
Stiftamtmanden. til Stede var desuden dr. Sabroe, Henn og ca.

dr. casper indledte med at forestille dr. Friemert og forklarede, at 
han var den øverste Flygtningelæge her i landet, samt at han, naar dr. 
casper rejser, ogsaa vil varetage de opgaver, som ikke er løst inden dr. 
caspers afrejse.

Paa Forespørgsel om, hvilke danske myndigheder dr. Friemert skal 
træde i Forbindelse med, meddelte Stiftamtmanden, at dette Spørgs-
maal endnu ikke er afklaret.

dr. casper meddelte, at han gik ud fra, at alle de tyske myndighe-
der, som har været beskæftiget med Flygtningeforsorgen, forbliver her 
i landet for at bistaa de danske myndigheder.

Stiftamtmanden meddelte, at han endnu ikke kunde oplyse dr. ca-
sper om, hvorvidt vi ønsker, at disse Personer skal forblive her i lan-
det.

efter anmodning fra oberstløjtnant von gärtner spurgte dr. casper,  
om Stiftamtmanden kunde skaffe oplyst, hvorvidt en baronesse Für-
stenberg, som er strandet her i Silkeborg paa en rejse fra Slesvig Hol-
sten til sin Fætter grev Plessen paa lindholm ved roskilde, vil kunne 
fortsætte rejsen til lindholm og forblive der.

Stiftamtmanden lovede at undersøge Spørgsmaalet.
dr. casper rykkede endvidere for sit eget og dr. nielands Pas. det 

blev meddelt, at vi flere gange har rykket i københavn for disse Pas, 
og at dette vil ske paa ny.

casper bemærkede i øvrigt, at det var dem bekendt, at grænsen saa 
at sige er lukket for civile Personer, kun ganske enkelte civilpersoner 
faar tilladelse til at rejse ud af landet. de er derfor bange for, at de 
skal blive standset ved grænsen, og de anmoder Stiftamtmanden om 
at undersøge, om de vil kunne blive udstyret med en særlig udrejsetil-
ladelse.

dr. nieland forespurgte, hvorvidt det er rigtigt, at der er udstedt For-
bud mod Salg til alle tyskere. da dette blev bekræftet, forespurgte de, 
hvorledes tyskere, som ikke var tilsluttet nogen organisationer, skal 
blive forplejet. Stiftamtmanden bemærkede hertil, at saadanne tyske-
re maa søge at blive forplejet af de nærmeste Værnemagtsafdelinger 
eller ved de nærmeste Flygtningekantiner.



383Silkeborgkontorets sidste dage

dr. casper henledte herved opmærksomheden paa, at der rundt om  
i landet findes en del rigstyskere, som ikke har nogen Forbindelse 
eller særlig let adgang til Flygtningekvarterer eller Værnemagtsafde-
linger.

dr. casper meddelte derpaa, at han og dr. nieland vil afrejse fra dan-
mark sammen med generaloberst lindemann. da det er uvist, hvor-
naar generalobersten rejser, men da dette paa den anden Side kan  
ske meget snart, ønskede dr. casper nu at tage afsked, og han takkede 
Stiftamtmanden for det tillidsfulde Samarbejde.

Stiftamtmanden bemærkede hertil, at han ogsaa vilde takke dr. ca-
sper for Samarbejdet. Stiftamtmanden gik ud fra, at det havde været 
pinagtigt for begge Parter, men Stiftamtmanden var glad for, at det i 
al Fald var forløbet uden gnidninger mellem dr. casper og Stiftamt-
manden.

Stiftamtmanden benyttede i øvrigt lejligheden til at forespørge dr. 
casper, hvorvidt det af ham benyttede Hus vil blive tomt, naar han rej-
ser.

dr. casper bemærkede hertil, at man fra tysk Side havde tænkt sig 
at anvende Huset som domicil for dr. Friemert og hans Stab, som bl.a. 
bestaar af en Stedfortræder og en apoteker. dr. casper bemærkede, 
at man fra tysk Side netop havde anset det for hensigtsmæssigt, at dr. 
Friemert blev boende i dette Hus, som er lejet ved almindelig lejekon-
trakt.

Stiftamtmanden oplyste, at man fra dansk Side gerne vilde kunne 
disponere over Huset, naar dr. casper rejste, og forespurgte, om dr. 
Friemert ikke kunde anbringes et andet Sted. dr. Friemert oplyste i 
denne anledning, at han vil kunne rykke ind med sine Folk paa “grand 
Hotel”, hvor de tidligere har boet i nogle mindre lokaler.

dr. casper bemærkede herefter, at Huset vil være til raadighed, naar  
han rejser.

kl. 16.15: Sekretær bartels, um, meddeler, at det nu er bestemt, at 
Flygtningeforsorgen skal varetages af Statens civile luftværn, hvilket 
igen vil medføre, at det i byerne bliver borgmestrene, der skal forestaa 
denne opgave.

efter aftale med direktør jacobsen, røde kors, deltog jeg i dag i 
et møde paa aarhus raadhus. til Stede ved mødet var Stiftamtmand 
Hvidt, amtmændene Holck og Schau, direktør jacobsen, kontorchef 
bach, aarhus Stiftamt, Socialdirektør orla jensen, Fuldmægtig jarde, 
aarhus kommune, endvidere lægerne Strunge og baaskov (?) samt 
røde kors’ Sekretær, grosserer Vorbeck.
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direktør jacobsen oplyste indledningsvis, at der i de seneste dage 
havde vist sig store Vanskeligheder med Hensyn til behandlingen af de 
Flygtninge, der opholdt sig i aarhus, randers og Skanderborg amter. 
Han havde faaet udarbejdet en samlet opstilling over de enkelte Flygt-
ningelejre i det omhandlede omraade, og af denne liste fremgik det, 
at der ialt i aarhus-omraadet befandt sig over 17.000 Flygtninge.

de Personer, som hidtil havde sørget for Flygtningenes Forplejning 
m.m., var Værnemagtsmedlemmer, og mange af dem havde allerede 
forladt landet eller var i Færd dermed, og de lod nu Flygtningene sejle 
deres egen Sø, hvilket medførte en række Problemer for de danske myn-
digheder. direktør jacobsen havde allerede været i Forbindelse med eks-
peditionssekretær ricard i Socialministeriet, men denne havde oplyst,  
at der endnu ikke i københavn var klarhed over, hvem der skulde tage 
sig af Flygtningeproblemerne. Saavidt direktør jacobsen forstod, skulde 
ekspeditionssekretær ricard samt en del af Socialministeriets embeds-
mænd nu sortere under det nyoprettede ministerium for særlige an-
liggender, og der opstod, indtil Spørgsmaalet om, hvilket ministerium 
der skulde tage sig af Flygtningesagerne, var afgjort, et interregnum, 
hvor røde kors i Forbindelse med de lokale myndigheder maatte tage 
affære. naar der ikke længere var tyske læger til at tilse Flygtningene, 
maatte det – af Hensyn til den danske befolkning – paalægges amtslæ-
ger og kredslæger at udøve lægetilsynet med Flygtningene.

endvidere maatte der træffes en ordning med Hensyn til Spørgs-
maalet om Flygtningenes opholdssted. mange Steder var Flygtningene 
indkvarteret særdeles ubelejligt, f.eks. ofte paa Skoler, hvor man med 
længsel venter paa at tage fat paa arbejdet, og der var nu grund til at 
undersøge mulighederne for at overflytte Flygtningene fra saadanne 
kvarterer, hvor de voldte uforholdsmæssig ulejlighed, til andre kvarte-
rer, i hvilken Forbindelse der var enighed om, at Flygtningene i stort 
omfang kunde anvende de af den tyske Værnemagt byggede barak-
ker. der var enighed om, at den praktiske organisation i byerne var 
forholdsvis let, derimod kunde der paa landet være ret store Vanske-
ligheder, og der herskede rundt omkring stor uklarhed med Hensyn 
til Sogneraadenes Stilling til Flygtningeproblemerne. det var derfor af 
stor betydning, at Sogneraadsformændene snarest erholdt Vejledning.

jeg oplyste, at vi under en Samtale med um i dag til morgen havde 
bragt i erfaring, at der snarest vilde blive udsendt en bekendtgørelse 
om Spørgsmaalet (denne bekendtgørelse er nu modtaget her), lige-
som jeg gjorde opmærksom paa, at der formentlig ikke var mulighed 
for at gennemføre den ordning, som man en tid lang havde overvejet, 
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og hvorefter ca. �.000 Værnemagtsmedlemmer, bestaaende af køkken-
personale, chauffører og Forsyningspersonale, skulde efterlades her  
indtil videre for at tage sig af Flygtningespørgsmaalene. der var deri-
mod mulighed for, at Flygtningespørgsmaalet vilde blive henlagt un-
der luftværnet.

under drøftelserne var der enighed om, at det gjaldt om at samle 
Flygtningene mest muligt, saaledes at man bedre havde kontrol med 
dem, end tilfældet var nu. der syntes at være visse Vanskeligheder ved at  
etablere en Vagttjeneste ved Flygtningelejrene, men der var dog enig-
hed om, at en vis bevogtning maatte finde Sted.

Syge Flygtninge skulde ikke behandles paa Sygehusene, medmindre 
der var tale om Flygtninge, der led af saadanne epidemiske Sygdom-
me, som ogsaa frembyder Fare for den danske befolkning. andre Syg-
domstilfælde skulde behandles i Sygestuer, som maatte oprettes paa de 
Steder, hvor Flygtningene er samlede.

efter drøftelsen af en række enkeltheder opnaaedes enighed om, 
at de tilstedeværende amtmænd i Forening skulde udarbejde en in-
struktion til Sogneraadsformændene, gaaende ud paa, at Sogneraadene 
skulde lade Socialudvalgene tage sig af Flygtningesagerne. i instrukti-
onsskrivelsen skulde det kort omtales, hvilke opgaver Socialudvalgene 
skulde have i Forbindelse med Forplejningen af Flygtningene. det vilde 
være hensigtsmæssigt i instruktionsskrivelsen at omtale, at levnedsmid-
ler, hvis mærker ikke forefandtes, kunde afleveres mod rekvisitionssed-
ler, underskrevet af Sogneraadsformændene.

dette svarede ogsaa til den besked, man har faaet fra kontoret her. 
det oplystes for øvrigt i denne Forbindelse, at det var Hensigten i saa 
stort omfang som muligt at lade tidligere Værnemagtsleverandører fore-
tage de til Flygtningene fornødne leverancer. det blev under mødet 
understreget, at der var enighed om, saaledes som det ogsaa var blevet 
tilkendegivet fra kontoret her at undgaa episoder med Værnemagten. 
omkostningerne ved Flygtningenes ophold her i landet maatte udre-
des af Socialministeriet. direktør jacobsen vilde i øvrigt drøfte de nær-
mere i Forbindelse med hele Sagen staaende Spørgsmaal med depar-
tementschef koch i Socialministeriet.

da det var givet, at der vilde opstaa Vanskeligheder ved i landkom-
munerne at tilvejebringe fornøden bevogtning af Flygtningelejrene, 
foreslog direktør jacobsen, at der i hver enkelt lejr skulde udnævnes 
en lejrfører, som skulde være ansvarlig for roens og ordenens opret-
holdelse. Hvis der herefter blev Vanskeligheder med en lejr, skulde 
lejrføreren holdes ansvarlig. Hvis en saadan ordning etableredes, var 
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det den almindelige mening, at man kunde undvære Vagt ved lejrene, 
kun maatte man betyde Flygtningene, at Vagt vilde blive anbragt, saa-
fremt de ikke fulgte de dem givne Forskrifter.

amtmand Holck understregede, at der var et brændselsproblem i For-
bindelse med Forplejningen af Flygtningene. der var enighed om, at 
dette maatte løses. der burde kun stilles meget smaa mængder brænd-
sel til disposition og kun brændsel af den daarligste art.

efter at foranstaaende var skrevet, kom meddelelsen om, at luftvær-
net overtager Flygtningeforsorgen.

dagbog nr. 494.
tirsdag d. 8. maj 1945

i gaar aftes ved ca. �1-tiden, da jeg var paa Vej herfra ind til Silkeborg, 
erfarede jeg, at Vagten ved gl. Skovridergaard netop havde skudt en 
ung mand fra Silkeborg, og at de havde nægtet at udlevere ham. da jeg 
et Par minutter efter passerede gl. Skovridergaard, saa jeg, at Vagten 
var ved at blive forstærket, idet der blev placeret et maskingevær i dæk-
ningsgraven uden for bommen, og � mand med Patroner tog Plads 
ved maskingeværet. Samtidig saa jeg, at yderligere et maskingevær blev 
anbragt i Haven bag gl. Skovridergaard, og at Soldaterne løb af Sted 
med kasser med Patroner. da man aabenbart fra tysk Side havde ind-
stillet sig paa at afslaa eventuelle angreb fra Frihedsbevægelsen eller 
af andre unge mennesker fra Silkeborg, henstillede jeg til Frihedsbe-
vægelsens � Vagter paa Sanatorievej at advare Folk mod at nærme sig 
gl. Skovridergaard, da der tydeligt raadede nervøsitet blandt de tyske 
Soldater. derefter gik jeg ind paa Politistationen i Silkeborg og anmo-
dede den fungerende leder af Politiet om ligeledes at advare Folk i 
Silkeborg mod at nærme sig gl. Skovridergaard.

kl. ��.�0 meddelte medlem af byledelsen, boghandler mogensen, 
at en ung mand ved navn arni thomsen var blevet skudt af Vagten 
paa gl. Skovridergaard. bylederen og boghandler mogensen vilde i 
denne anledning gerne have en Samtale med den tyske kommandant 
for Silkeborg og bad mig om bistand til at arrangere et saadant møde, 
idet man gerne vilde have mig med som tolk.

kl. ��.�5 lykkedes det at faa Forbindelse med oberquartiermeister 
von gärtner, som kendte Sagen og i Øjeblikket var ved at afgive mel-
ding til generaloberst lindemann. jeg anmodede von gärtner om sam-
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men med byledeisen at faa et møde med ham. Han lovede at tage imod 
os kl. ��.45.

kl. ��.30 meddelte casper fra generaloberst lindemann, at � dan-
ske, som kom paa cykle, med Vaaben havde forsøgt at afvæbne Vagten 
ved gl. Skovridergaard. generaloberst lindemann har i denne anled-
ning anmodet om, at det passerede blev paatalt, og at man sørger for 
at hindre gentagelser, idet generalobersten henviste til sin befaling 
om, at Forsøg paa at afvæbne tyske Vagtposter vilde blive mødt med 
Vaabenmagt. – Samtidig meddelte casper fra oberstløjtnant i gene-
ralstaben toepke, at Frihedskæmpere i Vejle foretager kropsvisitation 
af officerer. generalobersten anmodede om at sørge for, at den Slags 
ikke skete fremtidig, og hvis det ikke blev overholdt, saa generalober-
sten sig nødsaget til at sætte sig i Forbindelse med den engelske gene-
ral dewing.37

jeg underrettede byledelsen om, at gärtner kunde tage imod os kl. 
��.45 og aftalte, at de to Herrer skulde holde paa Vejen foran gl. Skov-
ridergaard, hvor jeg da vilde være forinden og sørge for, at de tyske 
Vagtposter ikke beskød bilen. da denne var kommet, indfandt ober-
løjtnant esche sig paa Vejen og meddelte fra oberquartiermeisteren, 
som var paa Silkeborg bad hos generaloberst lindemann, at Sagen 
kunde forhandles med landrat, dr. casper. dette afslog jeg blankt un-
der Henvisning til det mig udtrykkelig givne løfte fra gärtner om, at 
han vilde modtage os. Vi aftalte da, at esche skulde ringe til mig, naar 
gärtner kom tilbage fra mødet med lindemann, hvorefter vi hver gik 
til sit.

kl. �3.45 meddelte esche, at generaloberst lindemann havde befa-
let, at Forhandlingerne skulde foregaa paa badet med major i general-
staben müller, som var “Sachbearbeiter”.

kl. �3.55 fik jeg Forbindelse med bylederen, Fabrikant gisselbæk 
og hans kollega, boghandler mogensen og foreslog dem, at de, da der 
var fare for, at deres bil blev beskudt, hvis den passerede gl. Skovrider-
gaard for at hente mig, straks kørte til badeanstalten ved almindsø, 
hvor jeg vilde støde til, og hvorfra vi saa kunde køre til Silkeborg bad. 
Hertil ankom vi kl. 0.15. en major modtog os ved indkørslen og ledsa-
gede os til major müller. til Stede var hos denne den under vore mø-
der med lindemann benyttede fortræffelige unge tolk samt en dame, 
der stenograferede, hvad der skete under de følgende Forhandlinger.

37 generalmajor richard dewing var chef for SHaeF’s mission i danmark.
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Fabrikant gisselbæk oplæste en af den skudte unge mands kamme-
rat afgivet kort rapport, hvoraf fremgaar, at de � unge mennesker var 
cyklet ud til gl. Skovridergaard for at prøve at købe et Par revolvere af 
Vagten. de unge mennesker var ubevæbnede. den ene af dem havde 
holdt sig lidt i baggrunden, medens den anden gik hen til Vagten ved 
bommen. Forsøget paa at afkøbe Vaaben havde været resultatløst. da 
den unge mand derefter vendte sig om for at cykle bort, skød Vagtpo-
sten ham gennem ryggen. den anden unge mand flygtede pr. cykle 
mod Silkeborg, medens Vagten affyrede et Par Skud efter ham, men 
uden at ramme, da han cyklede i Zig-Zag. gisselbæk oplyste, at ingen af 
de unge mænd hørte til Frihedsbevægelsen, i hvert Fald var de denne 
ubekendt.

gisselbæk maatte nu forlange oplyst, sagde han, hvor den unge saa-
rede mand befandt sig. major müller oplyste, at liget befandt sig paa 
gl. Skovridergaard. indtil dette Øjeblik vidste vi ikke, at han var død. 
gisselbæk forlangte straks liget udleveret. major müller tog øjeblik-
kelig telefonen for at konferere med oberquartiermeisteren og med-
delte derefter, at liget straks kunde udleveres.

gisselbæk udbad sig nu en Forklaring fra müller om, hvorledes man 
overhovedet kunde tænke sig at skyde paa en ubevæbnet mand.

müller udtalte en beklagelse af det indtrufne dødsfald og erklærede 
derefter paa generaloberst lindemanns Vegne, at Skydningen var sket 
i Henhold til de almindelige foreliggende ordrer. Som bekendt havde 
tyskerne kapituleret overfor englænderne, og blandt betingelserne var 
den, at den tyske Værnemagt under generaloberst lindemanns ledelse 
skulde marchere ud af danmark med deres Vaaben i behold. der var 
ligeledes udstedt befaling om, at bevogningen skulde fortsættes af de 
tyske tropper, og at forsøg paa at afvæbne disse vilde blive mødt med 
Vaabenmodstand. denne befaling var blevet meddelt Stiftamtmand 
Herschends kontor og den danske regering og maatte forudsættes at 
være bekendt.

gisselbæk bekræftede, at den var ham bekendt, men kunde ikke for-
staa, hvorledes man fra tysk Side skulde kunne tale om et Forsøg paa 
afvæbning af tyske tropper, naar det drejede sig om en ung ubevæb-
net mand.

müller svarede hertil, at tyskerne i vidt omfang havde erfaringer 
for, at tilsyneladende ubevæbnede mennesker nærmede sig tyske Vagt-
poster, talte lidt med dem og derefter, naar de havde fjernet sig nogle 
faa Skridt, vendte sig om og skød paa Vagtposterne. Vagtposten havde 
i hvert Fald følt sig truet.
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gisselbæk bemærkede hertil, at Vagtposterne, der jo alle var stærkt 
bevæbnede, blot kunne have visiteret den unge mand og overbevist sig 
om, at han var uskadelig,

müller kom derefter ind paa en række incidenter forskellige Steder 
i jylland, hvilket foranledigede mig til at bede müller om at holde sig 
til Sagen, idet jeg gjorde opmærksom paa, at d’Herrer Frihedsfolk kun 
havde ansvaret for Silkeborg og kun kom for at drøfte en Silkeborg 
Sag, samt at det vilde være ørkesløst, hvis vi skulde tilbringe natten 
med at drøfte alle episoder i jylland for ikke at sige hele landet over. 
müller fastholdt imidlertid, at det var nødvendigt for at illustrere den 
her omhandlede Sag, idet den til tropperne udstedte befaling var al-
mindelig, og man ikke kunde lave en Særbefaling for Vagtposterne i 
Silkeborg. man kom endog ind paa Forholdene paa Sjælland, hvor han  
netop havde været sammen med den tyske kommission, der forhand-
lede med englænderne. det havde, sagde han, været nødvendigt for 
det kgl. danske krigsministerium at sende en officer til korsør for at 
modtage tyskerne, idet den danske officer havde oplyst, at Friheds-
kæmperne skød paa samtlige tyskere i uniform, hvis de nærmede sig 
paa Strækningen korsør-københavn. i københavn havde kommuni-
ster endog afvæbnet tyske biler med officerer og Soldater, hvilket hav-
de nødvendiggjort, at en engelsk officer tog Plads paa hver tysk bil for 
at sikre dennes uskadte Passage.

jeg bad atter müller holde sig til Sagen, idet vi ellers aldrig blev fær-
dige.

gisselbæk udtalte nu skarpt, at der ikke fra tysk Side kunde paavises eet  
eneste tilfælde i Silkeborg, hvor man kunde bebrejde Frihedsledelsen 
noget. tværtimod kunde Frihedsledelsen derimod bebrejde tyskerne 
en utilbørlig optræden i adskillige tilfælde. Saaledes havde man i lør-
dags, altsaa samme dag som Vaabenstilstanden var indtraadt, standset 
en Frihedsbil og taget alle Vaaben, hvilket først blev ordnet ved ober-
quartiermeisterens mellemkomst. gisselbæk kunde nævne adskillige an-
dre tilfælde, men vilde nøjes med at meddele, at tyske Soldater i vidt 
omfang solgte revolvere for �5 kroner til gangsters og andre i under-
verdenen. Frihedsbevægelsen skred meget haardt ind hver gang, den 
konstaterede saadanne tilfælde og arresterede omgaaende vedkom-
mende danske. gisselbæk syntes derfor ikke, at det var saa mærkeligt, 
at den unge mand havde forsøgt at skaffe sig et Vaaben ved at spørge 
Vagten paa gl. Skovridergaard.

müller, der af vore møder med lindemann syntes at have lært noget, 
raabte: “beispiele”.
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gisselbæk svarede tørt, at han havde mange, men naar müller øn-
skede at vide: “Wann, wie und wo”, kunde gisselbæk straks meddele, 
at det bl.a. var sket ved teknisk Skole og paa Skoletorvet i Silkeborg. 
endvidere optraadte tyskerne i høj grad provokerende og skræmte be-
folkningen ved i disse dage at afholde Skarpskydningsøvelser og Haand-
granatkastning i dele af byens udkant. endvidere forelaa der daglig  
rapporter fra omegnen om lignende tilfælde. bl.a. i Svejbæk, hvor 
tyskerne terroriserede befolkningen.

jeg bekræftede, at vort kontor ogsaa havde klager fra mange Sider 
over, at afdelingen paa “ludvigslyst” i Svejlæk morer sig med at skyde 
paa mennesker, køretøjer, baade og lign., og at vi talrige gange gen-
nem casper havde klaget, men at det stadig ikke syntes at hjælpe. ma-
jor müller noterede sig disse tilfælde.

gisselbæk spurgte derefter müller, hvad man foretog sig for at af-
straffe Vagtposten, der havde skudt den unge mand.

müller svarede, at sagen straks var kommet for en krigsret.
gisselbæk spurgte, om man, hvis dommen faldt utilfredsstillende ud 

set fra et dansk Synspunkt, kunde faa Vagtposten udleveret til Paadøm-
melse af en allieret domstol.

müller afviste dette indigneret.
gisselbæk forlangte derefter at faa tilstillet en udskrift af den tyske 

krigsrets dom, hvilket müller lovede.
Paa Forespørgsel erklærede müller, at han ikke kunde udtale sig om, 

hvornaar dommen blev afsagt, idet dette ikke hørte under ham, men 
under krigsretten. dog vilde han love, at det skete, inden tropperne 
marcherede ud.

müller udtalte derefter sin glæde ved at træffe de to repræsentan-
ter for Frihedsbevægelsen og komplimenterede dem til, at det var lyk-
kedes at rejse en saadan bevægelse med en saa stor Slagkraft, som den 
viste sig at have. Han henstillede, at man benyttede den kraftigt til at 
holde justits, hvortil gisselbæk bemærkede, at man nu i 5 aar netop 
havde holdt streng justits, idet man aldrig havde ladet sig provokere, 
og at der ogsaa i dag herskede den strengeste disciplin.

müller mente nu nok, at man kunde undlade at give tyskerne de 
smaa naalestik saa som at forhindre dem i at faa deres lille rundstykke 
om morgenen samt mælk. Personlig var det uden betydning for ham 
selv, sagde müller, men det virkede irriterende paa dem alle.

gisselbæk svarede, at naar det kneb med mælken, skyldtes det bl.a.:
1)  at ogsaa rationerne til danske som bekendt var skaaret meget stærkt 

ned,
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�)  at der i den sidste tid var sprængt flere mejerier og mælkeudsalg 
i luften, uden at Frihedsbevægelsen havde haft noget dermed at 
gøre,38

3)  at der var kommet et Par tusinde Flygtninge til omegnen og at 
ogsaa disse tærede paa de i Forvejen knappe mælkerationer.

müller syntes derefter, at man var uridderlig, naar man klippede de 
Piger, der havde gaaet med Værnemagten.

gisselbæk svarede, at man, som tyskerne maatte kunne forstaa, kun 
kunde se med Foragt paa disse Piger, men at man nu fra dansk Side 
havde draget omsorg for, at de med Haar blev indlagt paa Sygehuset til 
observation for kønssygdomme, efter at de saa kraftigt “havde ligget i” 
med Værnemagten. og hvad en udtalelse fra müller om, at mælkele-
verandørerne nu havde faaet “kolde Fødder”, angik, kunde gisselbæk 
kun sige, at det ikke vil hjælpe disse mælkeleverandører det fjerneste 
til at fri dem for Straf, selv om de nu var ophørt med deres leverancer, 
saafremt disse havde fundet Sted i de foregaaende besættelsesaar.

müller sagde, at han fuldt ud forstod Frihedslederen og dennes Fø-
lelser, idet han selv i sin tid havde været illegal. da jeg herefter indskød, 
om det vilde sige, at han og Frihedsfolkene skulde kunne betragtes som 
en slags kolleger, udbrød man baade fra dansk og tysk Side i en hjer-
telig latter, og det endte med, at müller udtalte, at han meget gerne  
i den kommende tid, saafremt det var gørligt, vilde have direkte kon-
takt med Frihedsfolkenes ledere i Silkeborg. disse udtalte paa deres 
Side, at de meget gerne saa en saadan kontakt, og det endte med, at  
man udvekslede telefonnumre og aftalte, at Forhandlinger kunde fø-
res mellem Parterne enten telefonisk eller ved, at Frihedsfolkene begav 
sig ud til Silkeborg bad. derved vilde sandsynligvis mange incidenter 
kunne ordnes paa bedste maade.

Paa gisselbæks Forespørgsel, om de kunde faa et “ausweis”, svarede 
müller imidlertid benægtende, men jeg trøstede dem alle med, at det 
vilde være unyttigt nu at bede om et “ausweis”, da vi d. 9. april bad om 
et saadant for Wegener-clausen, og det først i dag d. 8. maj er blevet 
tilstillet ham.

Forhandlingerne sluttede kl. 1.30.
kl. 8.45: amtmand egedorf, thisted, spørger, om der foreligger no-

get nyt vedrørende Flygtningene.

38 det var ikke gestapo, der lod foretage sprængninger af mejerier og mælkeudsalg, 
men modstandsbevægelsen.
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Svarede benægtende, og at man derfor stadig maa klare sig fra dag 
til dag.

amtmanden omtalte ligeledes georgierne, der stadig sidder i lej-
ren, men nu eventuelt kunde tænke sig at drage til grænsen.

Svarede, at det ikke gik, da vi saa blot risikerede, at de skulde sendes 
tilbage og maaske betragtes som russere. det er derfor bedst at stille 
Spørgsraaalet i bero. det samme gælder et antal ungarere, der lige-
ledes nægter at drage til tyskland. da de tyske tropper synes at have 
forladt egnen, maa det ligeledes vente til senere med at afgøre, hvad 
der skal gøres af ungarerne.

kl. 8.5: direktør Petersen, Silkeborg motorkompagni, meddeler, at 
Folk er begyndt at stjæle dele af de 6-7 tyske biler, som endnu henstaar 
hos motorkompagniet, hvorfor han gerne vilde køre dem ned til “lun-
den” i Silkeborg, hvor tyskernes Vognpark bevogtes af modstandsbe-
vægelsen.

Svarede, at hvis der ikke kunde arrangeres tysk bevogtning af Silke-
borg motorkompagni, hvad direktør Petersen ikke ønskede, saa jeg 
intet til Hinder for at køre bilerne til “lunden” og henvise tyskerne 
til at henvende sig der, men at man ikke burde være ivrig for at hindre 
tyskerne i at benytte deres egne biler, da vi fra dansk Side kun er in-
teresseret i, at tyskerne saa snart som muligt naar grænsen, hvor eng-
lænderne alligevel tager bilerne fra tyskerne og lader disse spadsere 
ind i tyskland.

kl. 9.30: Vagtmand kofoed fra Frihedsbevægelsen meddeler, at Sil-
keborg motorkompagni har oplyst, at jeg har givet tilladelse til, at Fir-
maets tyske biler føres til “lunden”. kofoed vilde i denne anledning 
gerne henlede opmærksomheden paa, at Silkeborg motorkompagnis 
leder aldrig tidligere har haft noget imod at have et stort antal tyske 
biler staaende, idet Firmaet er en af de største Værnemagere. Friheds-
bevægelsen vil derfor ikke bevogte Firmaets biler.

Svarede, at jeg kun havde udtalt mig om motorkompagniets Forhold 
til tyskerne, hvad bilerne angaar, men at jeg selvfølgelig ikke kunde 
blande mig i, om Frihedsbevægelsen ønskede at bevogte bilerne eller  
ej, og at Sagen jo saa var ganske klar, idet Frihedsbevægelsen blot kunde 
afvise Firmaets Henvendelse, hvorefter bilerne maatte blive staaende.

kl. 10.10: direktør jacobsen, røde kors, aarhus, meddeler, at han i 
Øjeblikket har besøg af nogle tyske Herrer, som paa Foranledning af 
dr. casper har henvendt sig til røde kors angaaende Forsorgen for 
17.�04 Flygtninge. Samtidig oplyste direktør jacobsen, at der er man-
ge Spørgsmaal at tage sig af paa dette omraade, bl.a. skal der begraves 
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97 lig, der har ligget i 14 dage. endvidere er der russiske krigsfanger, 
som Socialvæsenet foreløbig har taget sig af og afluset dem.

Svarede, at vi endnu intet nyt havde vedrørende Flygtningeforsor-
gen, men at jeg vilde ringe, saa snart oplysning foreligger.

kl. 10.15: medlem af Frihedsbevægelsen i Silkeborg, Skovrider Schou-
bye, meddeler, at der vist er Vanskeligheder ved at faa liget af den af  
tyskerne ved gl. Skovridergaard i gaar aftes dræbte unge mand ud-
leveret.

Svarede, at det let maa kunne ordnes ved en opringning fra byle-
deren, Fabrikant gisselbæk, til major müller. i nat paa vort møde paa 
Silkeborg bad efter en opringning til oberquartiermeisteren udtaltes 
det, at liget straks kunde udleveres. jeg tilraadede, at man ikke lod Fa-
deren men Frihedsraadet – efter forudgaaende telefonisk aftale med 
gl. Skovridergaard – hente liget i ambulance og derefter foranledige 
legalt ligsyn foretaget. jeg tilbød, hvis der mod Forventning skulde 
blive Vanskeligheder – Schoubye kunde ikke oplyse, i hvilke disse be-
stod – at gribe ind og søge Sagen ordnet.

kl. 10.�5: kredslægen i Silkeborg meddeler, at han gerne vil se liget 
af den unge mand for at kunne udstede dødsattesten. Vi aftalte, at 
kredslægen skal forsøge samtidig at faa liget udleveret og underrette 
Fabrikant gisselbæk om sin Hensigt.

kl. 10.40: konsul müller, røde kors, aalborg, meddeler, at han nu 
har faaet overladt en del barakker, hvor tyskernes krigsfanger kan an-
bringes. Samtidig har han talt med konsul brandtner. i øvrigt oplyste 
konsul müller, at der rundt om i de smaa byer, som tyskerne er draget 
fra, staar hjælpeløse Flygtninge tilbage.

jeg lovede at ringe, saa snart der forelaa nyt om Flygtningeforsor-
gen.

konsul müller meddeler, at en til Sverrig ved røde kors’ Foranstalt-
ning transporteret dansk Statsborger, der stadig opholder sig i Sverrig, 
ligger alvorligt syg. müller spørger, om hans broder i aalborg i den 
anledning kan rejse til Sverrig. jeg lovede at søge oplysninger frem-
skaffet gennem udenrigsministeriet.

kl. 10.50: kontorchef bach, aarhus amt, meddeler, at Socialtjenesten 
i Forbindelse med røde kors foreløbig vil tage sig af Flygtningene.

kl. 11.00: major müller i Hovedkvarteret meddeler, at Frihedsraadet 
i Øjeblikket lader Højttalervogne køre rundt i Silkeborg og meddele, at 
der ikke maa sælges Varer til den tyske Værnemagts repræsentanter.

Svarede, at jeg ikke havde kendskab til, hvad der blev sagt fra Højt-
talervognene, men at der i morgenbladene fra i dag fandtes gengivet 
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indholdet af en af Handelsministeriet udstedt bekendtgørelse, hvori 
det forbydes at sælge Varer til de enkelte medlemmer af den tyske Vær-
nemagt og af de til denne sluttede organisationer. müller vidste ikke 
dette og bad mig derfor søge oplyst, om det, som man meddelte gen-
nem Højttalervognene, var identisk med indholdet af bekendtgørel-
sen,

Har umiddelbart derefter bedt Politifuldmægtig grønkvist undersøge 
og ringe.

kl. 11.10: Politimester martensen larsen meddeler, at han netop til 
brug for de engelske myndigheder har faaet anmodning om at oplyse, 
hvilke lokaliteter i landet, der har været belagt med tyske tropper.

Svarede, at vi vist havde modtaget over 4.000 beslaglæggelsesdekre-
ter, der alle var kommuniceret indenrigsministeriet og odel-udvalget, 
hvortil man kunde henvende sig,39 samt at der hertil kom alle de mel-
lem private Folk og tyskerne indgaaede frivillige lejemaal om overta-
gelse af fast ejendom, samt at odel-udvalget ogsaa beskæftiger sig med 
saadanne tilfælde.

martensen larsen vilde derefter paa en direkte linie tale med kø-
benhavn om Spørgsmaalet.

kl. 11.15: borgmesteren i ribe spørger, om de af de tyske tropper 
hidtil benyttede lokaliteter, som efter at tropperne er draget bort i 
disse dage staar ubenyttede, atter kan tages i brug. det drejede sig om 
en del af en ejendom, der beboes af en lærer.

jeg svarede, at man endnu et Par uger maatte have taalmodighed, 
idet det var Hensigten, at bortdragende tropper fra de nordlige dele af  
landet skulde overnatte i kvarterer, som de allerede bortdragne trop-
per havde benyttet.

borgmesteren bemærkede, at det drejer sig om en privat bolig, men 
indrømmede paa Forespørgsel, at den havde været beboet af tyske of-
ficerer.

Svarede, at efter de internationale regler havde officerer, endog naar 
de var i Fangenskab, krav paa saa vidt muligt at faa eget Værelse og 
ikke at skulle sove sammen med deres Soldater i en Sal.

kl. 11.30: Politiledelsen i Silkeborg meddeler, at tyske Soldater i nat 
har stjaalet en jumpevogn hos Fru Sørensen, Svejbæk, og nu trækker 
med den efter Virklund, hvor tyskerne har Heste.

39 odel-udvalgets formål var at kontrollere priser og fortjenester ved danske virksom-
heders leverancer til værnemagten. udvalget skulle godkende alle danske virksomhe-
ders kontrakter med værnemagten.
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kl. 11.35: Hr. gustav Hansen fra Frihedsraadet i Silkeborg meddeler, 
at tyske Soldater i Øjeblikket opholder sig i butikken hos bagermester 
carlsen, evaldsgade 7, og forlanger brød, idet de erklærer, at de ikke 
forlader Forretningen, før de har faaet brødet.

jeg lovede at rette Henvendelse til Hovedkvarteret.
Samtidig gjorde jeg gustav Hansen opmærksom paa Højttalervog-

nen, som kører rundt og fortæller, at Folk ikke maa sælge til tyskerne. 
jeg tilføjede, at jeg fandt det uheldigt, da det kun kan vildlede og føre 
til misforstaaelser, navnlig da der jo bestaar Pligt til at sælge de tyske 
afdelinger, men ikke til deres enkelte medlemmer.

gustav Hansen var ganske enig heri og vilde straks søge at finde den 
paagældende Vogn.

kl. 1�: amtmand Schau, Skanderborg, ringede i anledning af vor 
meddelelse i gaar om, at den tyske bortdragende militærafdeling fra 
Skanderborg kun maatte faa udleveret Forsyning til et Par dage.

Svarede, at vi kendte Skanderborgs Standpunkt og nu paany vilde 
tale med københavn.

amtmanden oplyste, at afdelingen drager bort kl. 14.
kl. 1�.10: Politifuldmægtig grønkvist, Silkeborg, meddeler, at man 

dybt beklager, at en Højttalervogn er kørt ud for at forbyde Folk at sæl-
ge til tyskerne. den paagældende har selv faaet ideen, men vil aldrig 
oftere blive udsendt med Højttalervogn, idet den Slags Spørgsmaal skal  
forelægges og ordnes.

kl. 1�.15: overbetjent mortensen, Silkeborg Politistation, meddeler, 
at der i Forretningen hos bagermester Harald jensen, Vestergade 87, 
Silkeborg, er fuldt af tyske Soldater, som nægter at forlade butikken, 
førend de har faaet det, de forlanger.

umiddelbart efter ringede jeg til major müller og gjorde ham be-
kendt med:
1)  Forholdet vedrørende Højttalervognen,
�)  tyske Soldaters optræden i de to bagerbutikker,
3)  det stjaalne jumpekøretøj.

major müller erklærede, at han straks vilde udsende Feltgendarmer 
for at ordne Forholdene i bagerbutikkerne, og samtidig vilde han sør-
ge for, at Forholdet med jumpekøretøjet blev ordnet.

kl. 1�.�0: underrettet overbetjent mortensen, som oplyser, at Friheds-
raadet – han ved ikke hvilken gruppe – nu har smidt de tyske Soldater 
ud af butikken.

Svarede, at det var meget uheldigt, at Frihedsraadet, byledelsen og 
Politiet trak i hver sin retning og samtidig gennem mig foranlediger, 
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at det tyske Feltgendarmeri griber ind. den Slags vil let kunne føre til 
Sammenstød. overbetjent mortensen var ganske enig heri.

kl. 1�.55: amtmand egedorf meddeler, at korvettenkapitän knip-
penberg i Hansted, som er chef for det tyske minedistrikt, der strækker 
sig fra bulbjerg til thyborøn, har tilbudt at blive her i landet nogen 
tid for at faa minerne bort. det lokale danske Frihedsraad gaar stærkt 
ind for tanken og vil henvende sig til dets Hovedafdeling. korvetkap-
tajnen karakteriseres som en ordentlig mand, der altid har optraadt 
pænt overfor befolkningen og bl.a. af overklitfoged rasmussen faar 
det bedste Skudsmaal.

Svarede, at vi ogsaa er meget interesseret i mine Spørgsmaalet og 
har indsendt telefontelegram til udenrigsministeriet, som imidlertid 
foreløbig har meddelt, at det er et engelsk militæranliggende.40

Vi faar Skrivelse fra amtmanden om Sagen.
kl. 13.55. underrettet borgmesteren i Skanderborg om, at den tyske 

afdeling paa 1.100 mand kan faa nødtørftige Forsyninger med af, hvad 
der er nødvendigt for marchen til grænsen, og at det skyldes en mis-
forstaaelse i telefonen mellem Handelsministeriet og kontoret her, at 
der er afgivet meddelelse om, at der kun maatte udleveres Forsyninger 
til et Par dage. borgmesteren oplyste, at afdelingen var afmarcheret 
med Forsyninger til 8 dage, Sagen var blevet ordnet ved konference 
med midtjysk Frihedsledelse i aarhus (en oberstløjtnant), der havde 
dekreteret, at afdelingen skulde have Forsyning til grænsen, uanset 
instruktion herfra.

kl. 14.�0 spurgt Sekretær Hude, udenrigsministeriet, om Syge i Sver-
rig internerede danskes Paarørende her i landet kan rejse til Sverrig 
og besøge deres Slægtninge. Hude svarede, at det som Hovedregel ikke 
lod sig gøre. i et enkelt tilfælde, hvor den paagældende i Sverrig laa 
for døden, var det dog blevet ordnet. Hude vilde undersøge og ringe.

kl. 15.00: boghandler mogensen, Silkeborg byledelse, meddeler, at 
det igen er galt i Svejbæk. der skydes atter fra den tyske afdeling i lud-
vigslyst. i gaar modtog byledelsen 5 rapporter og i dag 3. bl.a. har 
man skudt paa mælkemanden.

kl. 15.05 klagede jeg til dr. casper og sagde, at vi nu ikke længere 
vilde finde os i den tyske afdelings optræden.

casper syntes at være noget chokeret og erklærede, at han kl. 16.30 
skulde til generaloberst lindemann og da vilde ordne Sagen.

40 Se Herschends telegram nr. 133, 6. maj 1945.
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casper beklagede samtidig, at oberquartiermeisteren ikke havde truf-
fet mig i gaar aftes. oberquartiermeisteren havde villet sige, at han 
om �0 minutter vilde meddele mig, hvornaar han kunde modtage Fri-
hedskæmperne og mig.

Svarede, at der ikke forelaa nogen mulighed for misforstaaende, idet 
jeg flere gange i telefonen havde gentaget, at saa kom Frihedskæm-
perne og jeg kl. ��.45. jeg tilføjede, at hele Sagen jo nu var ordnet 
under vort andet møde hos major müller. casper sagde, at han var be-
kendt med, hvad der sket paa dette.

kl. 15.�5 underrettet boghandler mogensen. denne vilde gerne vide, 
om casper rejser nu, idet byledelsen skal have hans Hus paa alders-
rovej snarest. jeg lovede at undersøge Spørgsmaalet, naar casper kom 
paa afskedsvisit kl. 15.45.

kl. 16.45 underrettet konsul müller om, at Statens civile luftværn, 
d.v.s. borgmestrene, skal overtage Flygtningeforsorgen. oplyste samti-
dig, at udenrigsministeriet undersøger, hvorvidt man kan rejse til Sver-
rig for at besøge syge Slægtninge.

kl. 16.55 underrettet direktør jacobsen, røde kors, aarhus, om Flygt-
ningespørgsmaalets løsning. jacobsen vilde underrette amtmændene 
for aarhus, randers og Skanderborg, der netop var samlet til møde 
hos ham.

kl. 17.05 underrettet Stiftamtmand Friis som ovenfor.
kl. 17.45: Politifuldmægtig Halsteen, esbjerg, spørger fra bykomman-

danten om, hvad der gøres, for at de biler, som tyskerne har taget, 
tilbagegives. jeg redegjorde for, hvad der herfra er gjort og gøres.

Politifuldmægtigen spurgte derefter om, hvorledes det stiller sig med  
Hensyn til Spørgsmaalet om de tyske miner.

Svarede, at vi i telefontelegram har rejst Sagen overfor udenrigsmi-
nisteriet, men endnu ikke faaet Svar.

kl. 18.15: ekspeditionssekretær ricard, Socialministeriet meddeler, 
at han efter anmodning af departementschef Sauerbrey gerne vilde 
oplyse os om, at der nu til luftværnscheferne udsendes følgende Fjern-
skrivermeddelelse vedrørende overtagelsen af Forsorgen for de tyske 
Flygtninge (herefter oplæstes hele bekendtgørelsen)

ricard tilføjede, at Skrivelse om Spørgsmaalet er afgaaet til amtmæn-
dene, herunder om at de skal indberette til Socialministeriet om de 
udgifter, der er afholdt i tidsrummet mellem tyskernes Sammenbrud 
og bekendtgørelsens udstedelse.
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kl. 18.�0: landpolitibetjent Hvass, Politistationen i Silkeborg, spør-
ger, om Folk nu kan tage deres af tyskerne beslaglagte, i “lunden” 
anbragte biler.

Svarede benægtende og tilføjede, at Spørgsmaalet om bilerne for-
handles med englænderne.

dagbog nr. 495.
tirsdag den 8. maj 1945.

mødte tidligt om Formiddagen efter aftale hos chefen for “region 3”, 
kaptajn Højland christensen, kolding, der oplyste, at der var gaaet or-
dre ud om, at samtlige tyske Vogne skal afleveres og tyskerne gaa vide-
re. Han regnede med, at bremsning af Vogne, Heste og cykler kunde 
blive ordnet helt og holdent af Frihedskæmperne, men det hele var saa 
nyt, at man ikke ganske kunde se, hvorledes det hele vilde gaa.

under Samtalen med kaptajn Højland christensen oplyste denne, 
at der fra tid til anden kom Henvendelser til “region 3” om, hvorle-
des de tyske afdelinger og forresten ogsaa Flygtningene skulde blive 
forplejet.

jeg meddelte ham, hvordan vi besvarede den Slags Spørgsmaal, men 
han mente, at “region 3” blev nødt til at sikre sig, at Forsyningerne 
kunde bringes i orden. Han havde derfor sat sig i Forbindelse med di-
rektør thorvald andreasen, buen �, kolding, som vilde foranledige, at 
Forsyninger tilgik de Steder, der ikke kunde klare sig. andreasen vilde 
straks indrykke en annonce i avisen for at faa oplysning om, hvilke 
lagre der laa hos de Handlende, men som var købt af og saaledes for-
beholdt Værnemagten, idet man maatte kunne bruge af dem i første 
række til Forsyning af Værnemagten. jeg oplyste de Herrer om, at der 
er ved at blive etableret en Forplejningsordning for Flygtninge og for 
bortdragende Værnemagtsafdelinger, at luftværnet vistnok skal tage 
sig af disse Spørgsmaal, og at man maa være forberedt paa, at den ord-
ning, som “region 3” nu er ved at indrette, muligt vil blive afløst af en 
anden ordning. jeg lovede at underrette luftværnet om den ordning, 
man midlertidigt vilde etablere i Sydjylland.

langt om længe kom jeg videre og tog direkte til krusaa, hvor jeg 
fik lejlighed til at iagttage det besynderlige liv, der foregik dernede. 
de tyske kolonner eller grupper blev af danske Frihedskæmpere af-
væbnede, efter at samtlige deres køretøjer var blevet dem frataget og 
parkeret. tyskerne blev derefter stillet i grupper paa ca. �5 mand, der 
saa vandrede Sydover, slæbende paa rygsække, tasker o.s.v, af og til 
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kom der enkelte engelske krigskøretøjer kørende den modsatte Vej, 
en grænseløs modsætning til de slagne tyskere. befolkningen var, da 
jeg saa paa det, forholdsvis fornuftige, naar tyskerne kom forbi, og 
syntes ikke at komme med særlige mishagsytringer. jubelen fandt deri-
mod selvfølgelig ingen ende, naar der viste sig nogle englændere.

der var store Skarer af Publikum og ikke særlig god organisation 
med Henblik paa Placering af Publikum paa uskadelige Steder.

medens tyskerne i gaar havde kunnet køre igennem grænsen, var 
der i dag givet ordre fra engelsk Side, at en saadan kørsel ikke maatte 
finde Sted, jfr. foran. jeg saa dog, at et Par generaler fik lov til at køre 
videre, men alle andre maa gaa, bortset fra Syge. medens tyskerne vist-
nok i gaar i et vist omfang kunde beholde Vaaben, indtil de kom Syd 
for grænsen, blev det i gaar ved krusaa gennemført, at alle Vaaben 
blev dem frataget, dog bortset fra Haandvaaben for officerer. Senere 
paa dagen kom der en ny ordre om, at samtlige “bæltevaaben” kunde 
medføres, og paa et senere tidspunkt synes det at være blevet beor-
dret, at tyskerne kunde beholde alle personlige Vaaben, altsaa ogsaa 
geværer.

i dagens løb havde englænderne saa godt som intet med afvæbnin-
gen og Fratagelsen af køretøjer at gøre, dette forestodes udelukkende 
af Frihedskæmpere. om eftermiddagen skal der dog være kommet en 
ordre om, at tyske kommandoer ikke maa antastes af danske, medmin-
dre disse har englændere med sig. denne nye ordning var ikke traadt 
i kraft, da jeg forlod krusaa. Frihedskæmperne havde dog stadig en vis 
Forbindelse med en engelsk løjtnant paa Stedet, med hvem man fra 
tid til anden konfererede, og chefen for grænsebevogtningen, oberst-
løjtnant Skjoldager, havde haft Forbindelse med en engelsk officer i  
aabenraa, der har det paagældende omraade under sig og træffer evt. 
fornødne aftaler med denne.

en overgang var man blandt Frihedskæmpernes ledere lidt nervøse  
for, hvordan det hele skulde gaa, hvis tyskerne protesterer mod at af-
give Vaabnene, idet der ikke var ret mange englændere paa Stedet og 
vistnok ikke saa godt kunde afgives ret mange til dette Formaal. om 
eftermiddagen kom imidlertid den første gruppe af de danske trop-
per fra Sverige, og der ventes flere i løbet af dagen i morgen.

organisationen af Fratagelse af Vaaben m.v. var maaske en lille Smule 
forvirret, man havde lidt indtryk af, at der var for faa virkelige overord-
nede blandt de egentlige Frihedskæmpere og for mange løjtnanter 
blandt “Svenskerne”, uden at nogen havde den virkelige kommando 
paa de forskellige Steder, men det gik ellers altsammen ganske fred-
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sommeligt og roligt, og der er grund til at tro, at Frihedskæmperne, 
naar det hele falder lidt til rette, med lethed kan udføre herfra den 
opgave, der allerede i Øjeblikket udføres af dem ved grænsen.

drøftede hele Sagen med oberstløjtnant Skjoldager, der havde over-
taget kommandoen over grænsebevogtningen sammen med 500 an-
dre Fanger fra Frøslev, der allerede i de sidste dage i Frøslev havde 
organiseret en bataillon, som straks kunde træde i Funktion, efter at 
de var kommet ud af Frøslev.

Vi var enige om, at Skjoldager i videst muligt omfang burde aftale 
alle de praktiske Spørgsmaal med de lokale engelske officerer.

i dagens løb havde jeg ventet besked fra um om, hvorvidt der havde  
fundet Forhandling Sted vedrørende de principielle Spørgsmaal om 
hvor evt. overtagelse af det opsamlede materiel, men saadan Forhand-
ling fandt ikke Sted i dagens løb.

Paa Hjemvejen til Silkeborg havde jeg en Samtale med Politimester 
brix, der oplyste, at man havde indtryk af, at gestapofolkene, deri-
blandt de værste Forbrydere, mænger sig med Værnemagten, til dels 
gaar i Værnemagtsuniform og antagelig saaledes vil søge at smutte ud 
over grænsen upaaagtet (altsaa ganske svarende til de oplysninger, vi 
har om bolle fra aalborg).41 der er danske kriminalfolk, der let kan 
kende de vigtigste Personer, ved grænsen og faa dem udpeget, men 
englænderne vil ikke tage sig af, at de paagældende sættes fast. brix, 
der var meget hæs, bad derefter straks gennem mig direktør Svenning-
sen spørge overfor englænderne i københavn, hvilket Svenningsen lo-
vede.

Paa Hjemvejen stødte jeg i øvrigt paa Folk, der fandt forskellige Sager, 
bl.a. Haandgranater, som tyskerne havde smidt fra sig i grøfterne.

dagbog nr. 496.
onsdag d. 9. maj 1945.

kl. 9.30: kontorchef Studnitz meddeler, at chefen for den tyske Flyve-
plads paa Vandel, kaus, kun vil overgive sig til englænderne og agter 
at blive paa Flyvepladsen med sine Folk foreløbig. da Sagen synes lidt 
uklar, raadede jeg til, at man snarest fra amtets Side, evt. ved Henven-
delse til Hr. kaus, fik oplysninger om, hvad meningen egentlig er, evt. 
kan Spørgsmaalet tages op her.

41 det var den af gestapofolkene mest anvendte fremgangsmåde for at slippe uhin-
dret ud af danmark.
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bohnhoff meddeler, at oberbefehlshaber har anmodet om, at der 
stilles 4-5 rm brænde til raadighed for Silkeborg bad m.v. i dagene 
indtil afmarchen.

Har straks efter talt med Skovrider Schoubye, der erklærede, at man 
straks kunde svare, at man skulde sørge for, at tyskerne kunde faa bræn-
det, saaledes at det blev anvist, hvor tyskerne selv kunde hente det.

bohnhoff har endvidere henstillet, at der gives tilladelse for over-
borgmesteren i Flensborg, dr. kracht,4� der har med røde kors at gøre, 
til at begive sig fra Flensborg til Silkeborg og tilbage.

Satte mig straks efter i Forbindelse med modstandsbevægelsen (kol-
lund 411) og bad om, at der sikres kracht frit lejde frem og tilbage.

der er lovet mig besked om, hvorvidt tilsagn herom kan afgives til 
tyskerne.

Har underrettet oberstløjtnant møller og ingeniør Willumsen om 
resultatet af undersøgelserne vedrørende Vogntilbageholdelserne ved  
grænsen.

afdelingschef Wassard har ligeledes faaet underretning herom. Han  
regner med at faa en Forhandling med en engelsk officer (muligt en 
amerikansk oberst), der desværre havde ymtet noget om, at man se-
nere skulde se, hvad de allierede vilde bruge af Vognene dernede, for-
haabentlig faar vi dog lov til at beholde det hele. dette Spørgsmaal vil 
blive drøftet i um med englænderne.

oberstløjtnant møller meddeler, at det overalt oplyses, at de tyske 
afdelinger smider Sprængstof, Haandgranater m.v. fra sig samt hælder 
granater og andet i Havne og Vandløb.

lovede, at vi herfra skal sætte os i Forbindelse med den tyske gene-
ralstab for at søge denne uheldige Praksis hindret. Vi var dog begge 
klar over, at et tilsagn fra tysk Side om Hindring af dette ikke vilde 
have praktisk betydning.

Har derefter talt med major müller, der lovede, at Sagen skulde blive 
taget op og en ordre udgaa (jeg gad nok vidst, ad hvilken Vej).

kl. 13.00: Fuldmægtig Wedel-Heinen, um, meddeler, at Fængsels-
direktør tetens gerne vil have Horserød-lejren, som er fyldt med saa-
rede tyske Soldater, fri. Wedel-Heinen spurgte, om der herfra kunde 
rettes Henvendelse derom til generaloberst lindemann.

Svarede, at jeg ansaa det for udelukket, at tysk militær under de nuvæ-
rende Forhold kunde flytte rundt med deres saarede tropper. tyskerne 

4� dagbogen staver konsekvent overborgmesterens navn kascht. det er rettet til kracht 
her og i det følgende.
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skulde jo i disse dage marchere ud med deres væbnede Styrker, efterla-
dende de saarede. det maatte, sagde jeg, vel snarere blive et dansk eller 
maaske et dansk-engelsk Spørgsmaal at flytte de saarede, men jeg tilbød 
at tale med Stiftamtmanden om Sagen.

kl. 13.30: kaptajn dohlmann, Silkeborg, meddeler, at han har faaet 
overdraget Forsorgen af de tyske Flygtninge og i den anledning for-
handlet med tyske læger om indretning af Silkeborg bad til opholds-
sted for Flygtningene. dohlmann havde ogsaa talt med gamle redak-
tør Sørensen og et andet medlem af bestyrelsen for Silkeborg bad og 
derefter ringet til indenrigsmin., der havde henvist til os. dohlmann 
spurgte, om vi kunde rette Henvendelse i Sagen til generaloberst lin-
demann.

Svarede, at Stabene forblev paa Silkeborg bad endnu en kort tid, 
maaske kun 4-5 dage, men der kunde godt – ifølge major müllers ud-
talelse til mig i gaar – gaa 1-� uger, og jeg maatte anse det for ude-
lukket, at generaloberst lindemann flyttede sine kontorer fra barak-
kerne paa Silkeborg bad (der ifølge dohlmann i første omgang var 
tilstrækkelige) til Stenhusene dersteds.

kl. 13.50: talte med Stiftamtmanden, som er enig i, at der ikke her-
fra kan rettes Henvendelse til tyskerne angaaende rømning af Horse-
rød-lejren, da dette ikke er et tysk Spørgsmaal.

kl. 14.50: underrettet Fuldmægtig Wedel-Heinen, idet jeg tilføjede, 
at jeg vil anse det for rimeligt, at man gennem os underretter den tyske 
oberstarzt, Professor nissen, om Flytningen fra Horserød, hvis denne 
finder Sted.

Wedel-Heinen mener, at man saa vil lade det danske krigsministe-
rium forestaa Flytningen.

kl. 10.�0: grev Schack meddeler, at en tysk afdeling i dag er ankom-
met til møgeltønder og har krævet kvarter der paa Stedet. der findes 
ikke frigjorte kvarterer i møgeltønder endnu, men Soldaterne vil sag-
tens kunne anbringes i lader, hvilket grev Schack havde tænkt sig.

Fra anden Side er der protesteret herimod, idet det er blevet erklæ-
ret, at tyskerne skal bivuakere. grev Schack vil derfor gerne vide, om 
kravet om kvarterer bør afvises.

Svaret, at ogsaa vi har forstaaet, at det fra engelsk Side er tilkendegi-
vet tyskerne, at de skal bivuakere. Fra dansk Side kan man maaske se 
igennem Fingre med, at tyskerne paa rejsen af og til benytter kvarte-
rer, som er rømmet af afdelinger, som er draget sydpaa, men at man 
næppe bør give sig til at indkvartere tyske Soldater i omraader, hvor 
der endnu ikke er frigjort kvarterer.
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kl. 11: underrettet amtmand Friis jespersen om afdelingschef Skat-
rørdams meddelelse vedrørende de tyske troppers Forsyninger.

amtmanden meddelte, at han allerede har faaet en saadan medde-
lelse fra Handelsministeriet over luftværnets Fjernskriversystem.

kl. 11.05: gartner Petersen, Struer, spørger, hvorvidt han kan sælge 
kranse og tulipaner til det derværende lazaret.

Varerne bliver som regel købt af en ordonnans, men gartneren me-
ner, at det er til enkeltpersoner, Salget i Virkeligheden sker.

Svarede, at Varerne herefter ikke bør leveres.
anmodet Sekretærvagten i um (Sekretær carstens) om at undersø-

ge, hvorvidt baronesse Fürstenberg kan rejse videre fra Silkeborg til sin 
Fætter paa lindholm, eller hvorledes vi skal forholde os med hende.

anmodede samtidig Sekretær carstens om at undersøge, hvorvidt 
der kan udstedes en særlig udrejsetilladelse til dr. casper og dr. nie-
land.

lidt senere meddeler Sekretær carstens, at baronesse Fürstenberg 
kan rejse videre til sin Fætter paa lindholm, hvis hun har indrejsetil-
ladelse og opholdstilladelse fra de danske myndigheder. er dette ikke 
tilfældet, skal hun betragtes som tysk Flygtning og maa antagelig an-
bringes i en Flygtningelejr.

justitsministeriet havde i øvrigt oplyst, at det hverken kan finde dr. 
caspers eller dr. nielands Pas.

dr. casper underrettet om, at baronesse Fürstenberg vil blive betrag-
tet som Flygtning, hvis hendes Papirer ikke er i orden.

kontorchef Hinrichsen meddeler, at tyskerne ikke gider slæbe am-
munitionen med og henkaster den derfor i Vanddamme og Vandgra-
ve. i randers mener man, at denne trafik straks maa standses.

Henviste kontorchefen til at sætte sig i Forbindelse med Frihedsbe-
vægelsen i aarhus, som jo har direkte kontakt med englænderne.

kl. 16.10: kontorchef jørgensen meddeler, at tyskerne er draget af 
med hele besætningen fra knivholt ved Hjørring. godset var lejet af 
tyskerne, hvorimod de havde købt besætningen. kontorchefen spør-
ger, om man mon ikke kan faa standset afdelingen og faa frataget den 
besætningen, da det jo vil være mere praktisk straks at faa denne tilba-
geført til knivholt, saaledes at godset kan drives videre. kommer be-
sætningen først helt ned til grænsen, bliver det meget vanskeligt at faa  
den tilbage til knivholt.

da kontorchefen mente, at afdelingen endnu befandt sig i Vend-
syssel, foreslog jeg, at han først prøver at sætte sig i Forbindelse med 
konsul brandter.
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Senere paa dagen meddeler kontorchef jørgensen, at han nu har 
talt med konsul brandtner, som har erklæret, at det vil være umuligt 
for de centrale tyske myndigheder at komme i Forbindelse med afde-
lingen nu, som maa antages at være spredt over en stor del af jylland.

meddelte, at det herefter ogsaa vil være umuligt for os, at faa afde-
lingen standset.

kl. �0.30: Sogneraadsformanden i Skern meddeler, at der maa indret-
tes et Flygtningelazaret. man vil helst have dette indrettet i en del af mis-
sionshotellet, som nu er forladt af tyskerne. ejeren af missionshotellet 
protesterer imidlertid. Sogneraadsformanden spørger, om vi har Hjem-
mel til at forlange indkvarteringen gennemført i missionshotellet.

udtalte, at dette næppe kunde lade sig gøre, og raadede til, at man 
i Stedet for brugte et Par Værelser i Skolen, der ogsaa netop er forladt 
af tyskerne.

kl. �0.45: Har meddelt oberstløjtnant Skjoldager, at afdelingschef 
Wassard har oplyst, at man i københavn vil tage det principielle Spørgs-
maal op, hvorvidt de tilbageholdte Vogne kan forblive i dansk eje, eller 
om noget skal afgives til englænderne.

oberstløjtnant Skjoldager meddeler samtidig, at Henvendelsen om 
overborgmester kracht’s indrejse hertil landet maa forelægges eng-
lænderne i Flensborg, da vi ikke kan raade i denne Sag.

kl. �1.00: direktør basse meddeler, at major richter ikke vil udle-
vere Hedeselskabets Vogn. lovet at tage Sagen op.

kl. �1.10: Skovrider Schoubye meddeler paa Forespørgsel, at der sta-
ar ca. 1�0 rm brænde i Sønderskoven, som er beslaglagt, men ikke be-
nyttet af tyskerne. dette kan tyskerne hente af til deres daglige brug 
paa Silkeborg bad, indtil de rejser. Skovfoged munk jørgensen vil tage 
sig af detaillerne.

kl. ��.00: aftalt med Skovfoged munk jørgensen, at tyskerne skal 
komme ud og hente ham med en lastbil ved “lunden”, hvor han er 
Frihedskæmpervagt, han vil da – evt. kørende i eget befordringsmid-
del – anvise tyskerne, hvor de kan tage, d.v.s. selv hente brænde.

casper underrettet om brænde-Sagen og om Spørgsmaalet om over-
borgmesteren i Flensborg,

casper oplyste samtidig, at han forlader sit Hus i morgen, og at det 
saa kan overgives til andre.

anmodede samtidig casper om at undersøge, hvorvidt nogle brev-
duer, som den tyske Værnemagt har, og som er hugget i belgien, kan 
udleveres til os til afgivelse til belgien. Henvendelse herom har vi mod-
taget fra jydsk-fynsk kommando i aarhus.
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casper lover at tage sig af Spørgsmaalet og siger samtidig, at duerne 
ikke vil blive “vernichtet”.

casper meddeler senere, at han nu har sikret sig, at duerne kan 
overleveres til os uden videre.

jeg meddelte derefter, at der nu vil komme duekyndige ud og se paa 
duerne, der er i laven.

underrettet oberstløjtnant møller om due-Sagen.
underrettet Skovrider Schoubye om, at caspers Hus kan overtages 

i morgen.
Schoubye vil da give møde og modtage nøglerne.

dagbog nr. 497.
torsdag den 10. maj 1945.

konsul müller, røde kors, aalborg, meddeler telefonisk, at samtlige 
medarbejdere ved gestapokontoret i aalborg nu er blevet paagrebet 
ved den tyske Værnemagts Foranstaltning og overgivet til Frihedskæm-
perne. kriminalrat bolle og en af hans nærmeste medhjælpere thezet 
har dog begaaet Selvmord.

der er tale om 16 Personer, heraf 3 danske Stikkere.
Firmaet kirkeby, aarhus, meddeler, at man nu har skaffet oplyst, at 

den Firmaet tilhørende lastvogn, som var beslaglagt af den tyske Vær-
nemagt, er blevet fundet i Horsens, hvor den henstaar i en garage. 
Firmaet vil nu sende en mand til Horsens for at hente Vognen.

Savværksejer eriksen, resenbro, meddeler telefonisk, at han har er-
holdt oplyst, at den ham tilhørende lastvogn, der var beslaglagt af den 
tyske Værnemagt, er blevet fundet i rødding. Hr. eriksen vil nu rejse 
til rødding og forsøge at faa Vognen udleveret.

kl. �3.00: konsul müller, aalborg, meddeler, at den tyske konsul 
brandtner, dersteds, i aften er blevet arresteret af den danske Friheds-
bevægelse. müller var i den anledning blevet ringet op af konsulinde 
brandtner, der havde spurgt, om han kunde gøre noget for hendes 
mand. müller havde ved Henvendelse til Frihedsbevægelsen faaet op-
lyst, at arrestationen var sket paa Foranledning af en afdeling af Fri-
hedsbevægelsen, som hidtil har været i Sverige. der var kommet et Par 
Stykker af dem pr. Hurtigbaad fra Sverige, og en af dem havde ladet 
Frihedsbevægelsen foretage anholdelsen. den paagældende hører til 
en afdeling i Sverige, der betegnes ved P.d.43 i Sverige har man nøje 
skygget alle, der kunde tænkes at give sig af med Spionage.
43 Se herom j. grundt larsen: Modstandsbevægelsens kontaktudvalg i Stockholm 1944-45, 
1976, s. 43.
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brandtner opholder sig i Øjeblikket paa Hotel “kong Frederik” i aal-
borg. müller spurgte mig, om brandtner som udsendt tysk konsul ikke 
var dækket af de internationale regler.

Svarede, at kun gesandtskabspersonale kunde paaberaabe sig de in-
ternationale regler om exterritorialitet. müller vilde skaffe yderligere 
oplysninger og ringe hertil i morgen.

om gestapochefen, kriminalrat bolle, og Souschefen thezet meyer’s 
Selvmord oplyste müller yderligere følgende:

en af gestapofolkene jessen, der er Sønderjyde, har et Par gange 
under gestapofolkenes Flugt ringet til müller og bedt om hans bistand 
under Paaberaabelse af, at jessen jo altid havde været saa pæn imod de 
danske Fanger. Samtidig havde Fru jessen henvendt sig til müller og paa 
dennes Forespørgsel om, hvor jessen da opholdt sig, plumpet ud med 
opholdsstedet, og dette sammenholdt med de stedfundne opringnin-
ger til müller havde været tilstrækkeligt til at lokalisere gestapofolke-
ne. disse var omsider trukket ud til løkken. derefter havde Frihedsfol-
kene rettet opfordring til aalborgs tyske kommandant, oberst, graf 
Schimmelmann, som var ankommet til aalborg for 3 uger siden, og 
havde bedt ham om at tage affære under Henvisning til, at det drejede 
sig om krigsforbrydere. Schimmelmann havde sendt sine Feldgendar-
mer til løkken og omringet gestapokvarteret, hvorefter kriminalrat 
bolle og thezet meyer skød sig og døde, medens de øvrige blev taget  
til Fange af Feldgendarmerne, som bragte dem til aalborg, hvorefter 
de blev overgivet til Frihedsbevægelsen. 9 af dem blev straks indsat i 
det Fængsel, hvor de selv har pint danske Fanger, medens der i dag 
vil komme en eftersending af gestapofolk, som skal anbringes sam-
mesteds.44

kl. 10.00 meddeler oberstløjtnant møller, at general bennike agter 
sammen med major Fisher, royal dragoons i aarhus, at aflægge Visit 
hos Stiftamtmanden i morgen kl. ca 11.

oberstløjtnanten bemærker, at besøget ikke, forinden det finder 
Sted, bør kundgøres, da major Fisher paa den ene Side gerne vil hilse 
paa den øverste administrative institution i jylland, men paa den an-
den Side jo fortrinsvis har med militære opgaver at gøre og nødig vil 
foregribe en evt. civil kommissions Funktioner.

jeg lovede, at vi ikke, før mødet finder Sted, skal omtale mødet, men 
bemærkede samtidig, at naar det har fundet Sted, ved alle, hvad der 
er sket.

44 Fritz bolle og meyer skød sig ikke. det lykkedes dem at undslippe.
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ordnet Spørgsmaalet vedrørende Hedeselskabets bil med esche og 
kontorchef dahlberg larsen.

kl. 14.00: Paa dueekskursion i laven sammen med intendant lil-
lemoes og Formanden for en række duesammenslutninger juul (tlf. 
aarhus 6138 eller 7101).

det viste sig, at der er ca. 600 meget fine belgiske duer, meget fint 
og meget kostbart installeret i laven, chefen for duehusholdningen 
er en verdensberømt “duelist” Hauptmann Seel, der passer duerne 
sammen med 11 mand, der alle er duesagkyndige.

man vedtog, at Halvdelen af duerne skal køres bort i morgen, me-
dens den anden Halvdel, der har unger, skal køres af Sted om 14 dage, 
forsaavidt de tyske duepassere kan blive der saa længe.

Hauptmannen (der staar direkte under oberst von etzdorf) havde 
intet mod selv sammen med sine Folk + 1 oberveterinär at blive i 14 
dage og passe duerne, men han vilde gerne have, at der sikredes Sol-
daterne Fred og ro og mad samt mulighed for ikke at blive standset, 
naar de kørte Sydpaa med Vogne.

under Forudsætning af, at det godkendes, at de 13 maa blive paa 
Stedet, aftalte jeg med Hauptmannen, dernæst med Socialinspektør 
Frank og endelig med en af Frihedskæmperlederne, at afdelingen faar 
mad som hidtil, mod at udlæggene sker ved Sogneraadet og saaledes, 
at Soldaterne ikke selv betaler. naar der kommer en almindelig ord-
ning om Forplejning af Flygtninge, forberedte jeg Hauptmannen paa, 
at Soldaterne maatte gaa ind under denne ordning (man kendte intet 
til denne ordning i laven, og baade Soldaterne og Flygtningene var 
derfor selvfølgelig begyndt at sulte, efter at de Handlende har nægtet 
at sælge til dem).

Forsaavidt Staten ikke vil betale for Soldaternes ophold paa Stedet, 
vil dueforeningerne gøre dette.

lovet at faa undersøgt, hvorvidt Soldaterne kan være der i de 14 da-
ge, der er tale om, samt at undersøge, om der kan tilsikres dem en 
rolig affart.

kl. �1.00 spørger amtmand Friis jespersen, hvorledes man skal for-
holde sig med Hensyn til Spørgsmaalet om beboelse af de tyske kvar-
terer ved disses afgivelse.

raadede til, at man lod Sagkyndige Folk, selv om de ikke var med-
lemmer af Vurderingskommissioner, se paa Husene og afgive en erklæ-
ring om disses tilstand, og at man saa senere skulde lægge saadanne 
erklæringer til grund. man kan ikke vente paa, at kommissionerne 
kan komme ud at besigtige Husene.
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dagbog nr. 498.
Fredag den 11. maj 1945.

direktør jacobsen, røde kors, aarhus, meddeler telefonisk, at røde 
kors i aarhus har taget sig af nogle polske krigsfanger – polnisches 
arbeits- und baubataillon 30, Feldpost nr. 3�117 a, ursprünglich nor-
wegen – de paagældende polske krigsfanger befinder sig godt og har 
henstillet, at der gennem den polske udsendelse i londons radio 
udsendes meddelelse herom, saaledes at deres Paarørende kan erfare 
dette.

direktør jacobsen forespurgte endvidere, om det kan forventes, at 
de russiske krigsfanger, der befinder sig i aarhus, snart vil blive afhentet 
eventuelt pr. Skib. røde kors har hidtil taget sig ogsaa af disse Fangers 
Forplejning.

endelig oplyser direktør jacobsen, at man ikke kunde finde ud af, 
hvor gestapo har begravet de henrettede danske Statsborgere i aar-
hus. det drejer sig om ialt 34 Personer. direktør jacobsen henstiller, at 
dette Spørgsmaal tages op gennem udenrigsministeriet.45

kl. 9.05: konsul müller, aalborg, meddeler, at den tyske konsul 
brandtner nu er blevet løsladt. der var forskellige ting som Frihedsle-
delsen vilde spørge ham om, men han synes aabenbart at have kunnet 
klare sig.

kl. 9.15: Sygehusforvalter laier, by- og amtssygehuset i Silkeborg, 
meddeler, at man meget gerne vilde af med de tyske syge Soldater, som 
har en afdeling af Sygehuset, idet det kniber svært med at skaffe Plads 
til de danske Patienter. Han spørger, om der herfra kan gøres noget.

Svarede, at det i.den tyske kapitulation er en betingelse, at de tyske 
Soldater skal marchere ud af landet først, hvorefter de saarede og syge 
Soldater samt Flygtningene skal følge.

jeg sagde, at vi senere i dag fik besøg af en englænder, som vi vilde 
prøve at tale med.

under det af general dewings repræsentant for jylland, major Fi-
sher, i Formiddags her aflagte besøg, rejste jeg Spørgsmaalet om mu-
ligheden for at flytte de syge tyske Soldater, som kunde taale at flyttes, 
til et andet lazaret i Silkeborg, for at der paa Sygehuset kunde blive 
Plads til danske Patienter,

majoren erklærede sig straks indforstaaet og anmodede den danske 
kaptajn Helk, der ledsagede ham, om straks telefonisk at beordre det 

45 Se note 30.
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tyske Hovedkvarter til at flytte de syge tyske Soldater. det skete over 
kontorets telefon her.

kl. 14.45: underrettet overlæge Østergaard-christensen, som sagde, 
at Sygehusforvalterens Henvendelse til os var sket uden overlægens 
Vidende, men at overlægen naturligvis var glad ved at faa den paagæl-
dende Hospitalsafdeling fri.

kl. 16.30: Sekretær Poul Hansen, justitsministeriet, oplyser, at for-
henværende overborgmester nieland’s Pas d. 3. eller 4. maj fra justits-
ministeriets Visumkontor i ny kongensgade er blevet afleveret til det 
tyske konsulats bud, krüger, og at det derfor maaske befinder sig i det 
tyske konsulat i Vesterport. Passet var af justitsministeriet blevet forsy-
net med opholdstilladelse til d. 30/6.

Sekretær Hansen meddelte samtidig, at justitsministeriet ikke ses at 
have modtaget dr. caspers Pas.

Paa min Forespørgsel, om Passet var gyldigt til udrejse her fra lan-
det, svarede Sekretær Hansen, at derom kunde justitsministeriet ikke 
udtale sig, men at det maaske var muligt at faa oplysninger hos den 
danske Politikommando i københavn, der synes at have afspærret græn-
sen.

ca. kl. 11.00 aflagde chefen for de engelske Styrker i nørrejylland, 
major Fisher, general bennike samt kaptajn Helk Visit hos Stiftamt-
manden. til Stede var foruden Stiftamtmanden dr. Sabroe, Henn, Wg.-- 
cl., lu. og ca. besøget, som varede en times tid, var præget af stor 
Hjertelighed.

kl. 1�.45 indfandt Skovrider Poulsen, Fusingø, sig. Skovrideren kom 
for at spørge, om der ikke kunde gøres noget for baronesse Fürsten-
berg, som naturligvis meget nødig vil ind i en Flygtningelejr.

Forklarede Skovrideren, at jeg næppe vilde tro, at baronessen kan 
undgaa Flygtningelejren, men at jeg alligevel i dag skal tale med ju-
stitsministeriet i anden anledning og da vil spørge paa ny.

lidt senere talt med Sekretær Poul Hansen, justitsministeriet i an-
ledning af, at justitsministeriet ikke kan finde hverken dr. caspers el-
ler dr. nielands Pas.

Sekretær Poul Hansen meddelte, at man i justitsministeriet havde 
forstaaet, at navnet var Wieland og ikke nieland, og at man nu vil fore-
tage et fornyet Forsøg. der vil blive ringet besked herom i dag,

Spurgte endvidere Poul Hansen, om der kan gøres noget for baro-
nesse Fürstenberg.

Poul Hansen meddelte, at jeg kan sige til baronessen, at hun kan 
rejse videre til sine Slægtninge, hvis jeg er sikker paa, at hun virkelig 
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har Slægtninge her i landet. da jeg erklærede, at jeg tilfældigvis ved, 
at hun virkelig har Slægtninge her i landet, blev vi enige om, at ba-
ronessen i Stilhed tager ophold hos sine Slægtninge og straks søger 
opholdstilladelse, naar det danske Politi bliver genoprettet om nogle 
dage.

Skovrider Poulsen underrettet om foranstaaende.
kl. 13.10: Forstander Petersen, engelsholm Højskole, ved Vejle, med-

deler, at tyskerne har Forladt engelsholm, og at Højskolen er ved at  
flytte ind igen. imidlertid er kommandanten paa Vandel Flyveplads, 
en oberst kraus, i dag mødt op og har klistret gule Plakater paa byg-
ningen, hvori det meddeles, at engelsholm er beslaglagt af den tyske 
Værnemagt til brug for engelske Soldater.

lovede, at vi skal tage os af Sagen herfra.
kl. 16.35: Firma Hansen & Schneider, aalborg, meddeler, at aarhus  

byledelse i disse dage bekendtgør, at byledelsen vil afholde auktion 
over ca. 130 Heste, som tyskerne har forladt i aarhus. imidlertid me-
ner Firmaet, at der blandt disse Heste findes 3, som tyskerne for gan-
ske kort tid siden har beslaglagt hos Firmaet, og som Firmaet natur-
ligvis gerne vil have igen. Firmaet spørger, om denne auktion ikke kan 
standses, i al fald for saa vidt angaar disse 3 Heste.

Foreslaaet, at Firmaet umiddelbart sætter sig i Forbindelse med by-
ledelsen.

kl. �1.�5: kaptajn agger, jysk-Fynsk kommando, meddeler, at der 
herfra i dag er klaget over Forholdene paa Vandel og tirstrup Flyve-
pladser.

kommandanten har nu undersøgt Sagerne. klagerne for saa vidt an-
gaar Vandel har ved undersøgelserne vist sig ikke helt at kunne holde 
Stik, men større ulykker kan i al Fald ikke indtræde, da der er posteret 
900 Frihedskæmpere omkring Vandel Flyveplads.

en undersøgelse har derimod vist, at tyske Soldater fra tirstrup i 
vidt omfang sælger Vaaben til befolkningen. Fra Frihedsbevægelsens 
Side er der rettet Henvendelse til kommandanten, som dybt har bekla-
get Salget, og som har lovet at standse dette.

kl. 10.00: kaptajn kragh fra jydsk-fynsk kommando spørger, om det 
er muligt, at vi herfra kan faa tryllet de mineoplysninger frem, som 
Politiet i sin tid har givet sig til at samle efter nærmere ordre.

lovede at undersøge, om det er muligt, men meddelte straks, at Po-
litiets oplysninger af denne art sikkert næppe er til at faa fat i.

general bennike mener ikke, der kan være noget i Vejen for, at de 
tyske duefolk bliver i 14 dage i laven. Paa den anden Side mener han 
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ikke, der kan tilsikres en særlig sikker Vognkørsel, det er kun tyskerne 
tilladt at have 15 t Vognrum pr. 1.000 mand, og en afdeling som den, 
der er en enhed for sig selv, maa vel kunne køre med en enkelt Vogn, 
men heller ikke mere i Henhold til de af englænderne givne retnings-
linier.

kaptajn Helk, der ledsagede general bennike hertil, har herfra ryk-
ket tyskerne for mineplaner.

kaptajn Helk meddelte dernæst tyskerne, at den tyske afdeling paa 
Silkeborg Sygehus skal rømmes omgaaende for tyskere ifølge krav fra 
major Fisher.

amtmand Holck spørger, hvorledes man skal forholde sig for at faa 
Flygtningene flyttet fra de Steder, de nu bebor – efter omstændighe-
derne til stor gene for befolkningen – til bedre placerede kvarterer. 
man har saaledes tænkt sig snarest at flytte Flygtninge til en del af tir-
strup Flyveplads, som nu er rømmet af tyskerne.

jeg udtalte, at jeg maatte mene, at amtet uden videre maatte kunne 
iscenesætte saadan Forflytning efter at have aftalt dispositionerne med 
de lokale Folk og med Frihedskæmperne og saaledes, at de sidste sør-
ger for, at Flygtningen finder Sted.

amtmand Schau meddeler, at han er vred over, at Frihedsbevægel-
sen uden videre har sat sig i besiddelse af amtsraadssalen i Skander-
borg. Han har beklaget sig til lokalkomiteen i Skanderborg, der synes 
at have optaget Henvendelsen ilde.

raadede paa en pæn maade amtmanden til at tage det roligt.
direktør Skovboe madsen, Vorladegaard, spørger, om dæmningen 

ved Salten aa nu ikke kan nedbrydes.
raadede ham til selv at foranledige, at dæmningen gennembrydes, 

evt. efter nærmere aftale med de lokale tyske Soldater.
amtmand Holck meddeler, at han i dag har talt med kontorchef 

knud larsen, der var tilbøjelig til at mene, at amterne ikke skulde tage 
sig af Spørgsmaalet om omplacering af Flygtninge.

amtmand Friis jespersen spørger, om vi nu har faaet nærmere oplys-
ninger om, hvordan amterne skal forholde sig med Hensyn til Spørgs-
maalet om besigtigelse forinden aflevering af tyske kvarterer.

meddelte, at vi ikke havde faaet nærmere oplysninger.
raadede stadig til, at amtet paa bedste beskub lader fornuftige sag-

kyndige Folk se paa kvartererne og fremkomme med en skriftlig udta-
lelse om disses tilstand ved afleveringen.

kl. 17.50: Har anmodet kaptajn kragh om at undersøge, om ikke der 
kan gøres noget for, at Forholdene bl.a. paa Vandel Flyveplads kan bli-
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ve i orden. tyskerne vil kun afgive anlægget til royal airforce, og det  
er derfor ikke de danske myndigheder muligt at sikre sig, at de for-
skellige ting, der findes paa Flyvepladsomraadet, ikke nappes af bebo-
erne paa egnen. det hele flyder vistnok i Henhold til meddelelse fra 
kontorchef Studnitz, Skovrider Halskov-Hansen og Frihedskæmperne 
i Vejle.

kaptajn kragh lovede, at Spørgsmaalet skal blive undersøgt, antage-
lig vil kaptajn agger give besked hertil om resultatet.

meddelte dernæst kaptajn kragh, at det antagelig vil være vanskeligt 
at faa evt. materiale fra Politikredsene vedrørende minefelterne ind, 
da materialet næppe er til at faa fat i.

kaptajn kragh var meget interesseret i, at Planerne kom ind snarest 
muligt til Supplement af de Planer, vi evt. fik fra tysk Side, hvorfor han 
henstillede, at vi prøvede at faa sendt meddelelse ud om, at evt. oplys-
ninger om minefelter sendes til jydsk-fynsk kommando.

lovede at sørge for, at der skal blive givet meddelelse herom ud til 
kredskontorerne, der muligt har overtaget Politiets dokumenter i saa 
Henseende.

telefonisk forelagt de af direktør jacobsen rejste Spørgsmaal ved-
rørende Polakkerne og russerne for udenrigsrrinisteriet – Sekretær 
königsfelt – der lovede at give os underretning.

Sekretær ahlers, udenrigsministeriet, meddeler, at Forstanderen ved  
engelsholm Højskole ved Vejle har rette Henvendelse til udenrigsmi-
nisteriet i anledning af, et nogle tyske officerer, har indfundet sig paa 
Skolen medbringende nogle gule Plakater, ifølge hvilke Skolen paany 
maatte beslaglægges til brug for englænderne. Skolen har imidlertid 
tidligere været beslaglagt af tyskerne men blev herefter frigivet, og man  
vil nu gerne vide, hvorvidt det kan være rigtigt, at de tyske myndighe-
der skulde kunne foretage beslaglæggelse til brug for englænderne. 
Forstanderen har samtidig direkte rejst dette Spørgsmaal overfor cast-
berg. jeg har straks sat mig i Forbindelse med Stabsintendant Zimmer-
mann, idet oberstabsintendant Wollny ikke var til Stede. Hr. Zimmer-
mann lovede omgaaende at undersøge Spørgsmalet.

dagbog nr. 499.
lørdag den 1�. maj 1945.

Fuldmægtig knox, udenrigsministeriet, meddeler telefonisk, at dr. best 
har meddelt udenrigsministeriet, at kriegsgerichtsrat, dr. cantor i Sil-
keborg er instrueret om at give fornødne oplysninger vedrørende de 
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Steder, hvor danskere, der er blevet henrettet, er blevet begravet. den-
ne Sag ligger udenrigsministeren stærkt paa Sinde, og Hr. knox beder 
os derfor straks drøfte Spørgsmaalet med dr. cantor.

telefonisk underrettet direktør jacobsen, røde kors, om at de af 
ham g.d. rejste Spørgsmaal nu er blevet forelagt udenrigsministeriet. 
direktør jacobsen oplyser samtidig, at der paa banegaarden i aarhus 
henstaar nogle særlige tog med tyske saarede militære. Han har været 
i Forhandling med distriktschef Humle om tilvejebringelse af loko-
motiver til at befordre disse lazarettog over grænsen, og spørger nu, 
om der skulde være noget til Hinder herfor.

jeg svarede, at jeg gik ud fra, at dette ikke var tilfældet, idet det jo 
var meningen, at alle Værnemagtsmedlemmer saa hurtigt som muligt 
skulde udbringes af danmark. jeg foreslog ham dog at søge Sagen ord-
net ved Forhandling med den tyske kommandant i aarhus. direktør 
jacobsen vilde gøre dette.

kriegsgerichtsrat dr. cantor oplyser paa telefonisk Forespørgsel, at 
han ikke ved noget om, hvor de henrettede danskere er blevet begra-
vet. Hen kan kun oplyse, at de paagældende kommandanter maa være 
i Stand til at underrette de danske myndigheder herom, og han anmo-
der os om at foranledige, at de danske myndigheder træder i Forbin-
delse med kommandanterne i københavn, aarhus og oksbøl.

jeg svarede ham, at der for aarhus Vedkommende syntes at være Van-
skeligheder, idet direktør jacobsen, røde kors, telefonisk havde med-
delt mig dette.

dr. cantor mente, at Vanskelighederne maatte skyldes, at der i aarhus 
gentagende gange var skiftet kommandant. i københavn og oksbøl 
skulde Vanskeligheder ikke kunne vise sig. For saa vidt angik aarhus 
lovede han at sætte sig i Forbindelse med oberstløjtnant von gärtner, 
der eventuelt kunde hjælpe med at faa Sagen klarlagt.

Foranstaaende er telefonisk meddelt Sekretær Holten eggert, der 
lovede at lade meddelelsen gaa videre til Fuldmægtig knox,

Fuldmægtig Schøn, udenrigsministeriet, meddeler i besvarelse af 
kontorets den 8. maj rejste Spørgsmaal vedrørende behandlingen af 
russiske krigsfanger, at englænderne i Henhold til en mellem englæn-
derne og russerne indgaaet overenskomst skal tage sig af baade civile 
og militære russiske Fanger. myndigheder og andre, der retter Fore-
spørgsel til kontoret angaaende dette Spørgsmaal, bør herefter henvi-
ses til at sætte sig i Forbindelse med de paagældende militære engelske 
tjenestesteder. der er en engelsk kaptajn Straus, der har med Sagen at 
gøre, og den paagældende sorterer under colonel Hobbard.
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angaaende Polakkerne kan Schøn endnu intet sige. Han mener dog,  
at der ikke er ret mange egentlige polske krigsfanger i danmark, og 
saadanne polske Statsborgere, som har gjort tjeneste i den tyske Hær, 
maa rejse ud af landet sammen med tyskerne. Schøn oplyser endvi-
dere, at regeringen overvejer alle Spørgsmaal om behandlingen af de 
mange Flygtninge af forskellig nationalitet, som befinder sig i dan-
mark.

Schøn oplyser endelig, at vi roligt kan henlægge samtlige gestaposa-
ger. Hvis enkelte af de arresterede ikke skulde være dukket op, hører 
udenrigsministeriet sikkert fra de paagældendes Familier og vil saa un-
derrette os.

gartner møller, Struer, forespørger telefonisk, hvorvidt han og hans 
Familie samt et Par andre Familier, der for nogen tid siden maatte 
rømme deres lejligheder, idet den paagældende ejendom blev beslag-
lagt af den tyske Værnemagt, nu – da den paagældende bygning er 
blevet ledig – kan rykke ind i denne.

jeg foreslog, at Spørgsmaalet ordnedes lokalt, og gjorde den paagæl-
dende bekendt med, at de enkelte afdelinger af den tyske Værnemagt, 
efterhaanden som de kommer sydpaa, benyttede de ledigblevne kvar-
terer; først naar gennemtransporten af tyske tropper var afsluttet, vil-
de man være helt sikker paa, at lokalerne ikke igen skulde benyttes.

Hr. møller oplyste heroverfor, at myndighederne i byen ikke mener, 
at der kommer flere tyske tropper gennem byen. jeg sagde herefter, 
at jeg ikke mente, at der kunde være noget til Hinder for, at han og de 
øvrige Familier paany flyttede ind i ejendommen, men jeg bad ham 
dog forinden sætte sig i Forbindelse med borgmesterkontoret og byle-
delsen, for at han kunde være helt sikker paa, at Sagen var i orden.

telefonisk underrettet direktør jacobsen, røde kors, om den fra 
udenrigsministeriet modtagne meddelelse vedrørende russiske krigs-
fanger og Polakker.

telefonmeddelelse givet til samtlige amtmænd, borgmestre og kreds-
kontorer om indsendelse af eventuelle oplysninger, samlet af Politiet, 
vedrørende minefelter.

Vestre luftværnskommando lovet at foranledige meddelelsen afgivet 
omgaaende.

Har underrettet ingeniør Willumsen om, hvad Sagen om indsam-
ling af gods fra tyskerne staar paa.

Willumsen er indstillet paa at give et nap med, hvis der bliver brug 
for ham og hans kontor ved Spørgsmaal om Fordeling af biler m.v.



415Silkeborgkontorets sidste dage

Har underrettet en af kontorchef ricards Folk (Finn nielsen(?)) om 
den ordning, jeg har iscenesat i laven vedrørende bespisning af det 
lille duekornpagni.

Har paa et senere tidspunkt underrettet kaptajn dohlmann, der 
intet havde at erindre mod ordningen, og som var opmærksom paa, at 
Sogneraadet foreløbig betaler udgifterne og evt. vil sende regningen 
til luftværnet.

lovet afdelingschef Skat-rørdam at søge indhentet oplysninger om,  
hvordan indsamlingen af gods fra tyskerne foregaar. man er i køben-
havn inde paa muligheden af, at det overdrages Politimestrene at sørge 
for godsets udlevering og anvendelse paa bedste maade.

dagbog nr. 500.
Søndag den 13. maj 1945.

drøftelse i aarhus med kaptajn agger vedrørende de tyske lagre. kap-
tajn agger forklarede, at Forholdene ligger saaledes:
i.  Forsendelser:

a.  betalte Varer behandles som den danske Stats og behandles alt-
saa som alle de andre Sager, der overtages af Staten.

b.  ikke betalte Varer: meddelelse gives til Sælgeren om, at Varerne 
henligger for hans regning og risiko, hvorefter man maa an-
tage, at han handler paa bedste maade.

ii.  overtagne eller tilbagetagne Sager:
a.  opsamlingen:
 opsamlingen sker i Øjeblikket ved Frihedsbevægelsen; der er 

dels tale om opsamling ved grænsen, dels overtagelse af tyske 
depoter rundt omkring i landet. Ved grænsen er fortrinsvis bi-
ler, Heste og cykler, medens depoterne indeholder alle mulige 
Varer i stor mængde og til meget stor Værdi.

Varerne ordnes straks ved Frihedsbevægelsens Foranstaltning under bi-
stand af Sagkyndige, der tilkaldes de forskellige Steder af Frihedsbe-
vægelsen.

der sondres i øvrigt mellem de fordærvelige Varer og de ikke-for-
dærvelige Varer.

de fordærvelige Varer sælges normalt snarest muligt paa bedst mu-
lig maade, dog at levnedsmidler saavidt muligt afgives til luftværnet 
til brug ved bespisning af Flygtninge etc.
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de ikke-fordærvelige Varer deponeres paa fornuftig maade og saa-
ledes, at Fortegnelser over Varerne sendes til jydsk-fynsk kommando 
i aarhus.

i øvrigt samles disse Varer i et vist omfang i Sydomraadet i kolding 
og esbjerg, hvor der efterhaanden findes meget store mængder af bi-
ler m.v.

kaptajn agger oplyste, at jydsk-fynsk kommando og Frihedsbevægel-
sen utvivlsomt var interesseret i, at selve Fordelingen og behandlingen 
af de beslaglagte og oplagrede Varer blev overtaget af andre myndig-
heder, og at det derfor sikkert vil være rigtigt, at der snarest kommer et 
fornuftigt og handlekraftigt menneske f. eks. til aarhus, som kan lede 
hele Fordelingen af Varerne.

jeg meddelte, at Handelsmin. netop var inde paa Spørgsmaalet om, 
hvorvidt de burde sende en mand over, samt at man var inde paa at 
anmode Politimestrene om at sørge for overtagelsen og Fordelingen 
af Varerne paa rette maade.

agger mente, at dette havde stor interesse.

dagbog nr. 501.
mandag den 14. maj 1945.

Har underrettet afdelingschef Skat-rørdam om de af kaptajn agger 
givne oplysninger.

Skat-rørdam fortæller, at der netop er et cirkulære under udsen-
delse, hvorved Politimestrene anmodes om at overtage overtagelsen 
af de mange Varer.

raadede til, at man under alle omstændigheder sendte f. eks. kon-
torchef thygesen eller en anden handlekraftig Person til aarhus, hvor 
han kan sidde sammen med jydsk-fynsk kommando og være raadgiver 
for, hvad der foregaar.

kontorchef knud larsen meddeler, at der ikke i Øjeblikket kan gives 
nærmere Vejledning med Hensyn til, hvorledes der skal forholdes med 
de af tyskerne forladte Huse, da man ikke officielt ved, hvorvidt eng-
lænderne skal bruge nogle af de paagældende Huse. underhaanden 
er man imidlertid i ministeriet ganske enig i, at amterne i et vist om-
fang lader Folk overtage deres Huse, efter at disses tilstand er blevet  
bedømt af fornuftige Folk, og idet det naturligvis maa staa Folk klart, 
at der heri ikke ligger nogen tilkendegivelse fra Statens Side om, at 
Staten paatager sig nogen Forpligtelse til at betale erstatning.
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kontorchefen bad mig om at komme til møde Fredag til Forhand-
ling om alle disse Forhold i ministeriet.

kl. 10.00: ca. hos Wollny for at forespørge om, hvorvidt vi fra inten-
dantens arkiv kan faa udleveret akter, som er af interesse for de dan-
ske myndigheder.

Wollny oplyste, at han efter anmodning fra lu. allerede har under-
søgt det Spørgsmaal, og han kunde oplyse, at der hverken inden for 
hans omraade (indkvarteringen) eller inden for oberstabsintendant 
Schulenburgs omraade (Forplejningen) i intendantens arkiv findes 
akter af interesse for os. de akter, som kunde have interesse for os, 
er allerede tilbagesendt til afdelingerne, og afdelingerne har som Ho-
vedregel tilintetgjort dem. Selv om de ikke maatte være tilintetgjort, 
vilde det være vanskeligt at samle materialet, da afdelingerne jo kunne 
befinde sig paa rejse Syd over.

efter anmodning fra kaptajn Heiberg-jürgensen, jysk-fynsk kom-
mando meddelte jeg endvidere Wollny, at man fra dansk Side gerne 
vilde have en Fortegnelse over de baraklejre, som tyskerne efterlader 
her i landet.

Wollny meddelte, at han ikke er i besiddelse af saadanne oplysnin-
ger, og at han vil anse det for tvivlsomt, om han kan skaffe dem nu, 
men han vil for en Sikkerheds Skyld undersøge Spørgsmaalet.

dagbog nr. 50�.
onsdag d. 16. maj 1945.

kl. 1�.30: Stiftamtmanden ledsaget af lu. drøftelse med kontorchef 
kryger fra Handelsministeriet i aarhus sammen med kaptajn agger 
vedrørende etablering af Handelsministeriets kontrol med de af Fri-
hedsbevægelsen opsamlede Sager, der efterlades af eller tages fra ty-
skerne.

kl. 14: Stiftamtmanden ledsaget af lu. til Frokost hos general dewing 
paa restaurant ritz i aarhus. til Stede var general dewings adjutant, 
major croft, kommandanten i jylland, major Fisher, den engelske or-
ganisator for den danske undergrundsbevægelse major garret, general 
bennike, Forbindelsesofficererne kaptajn Helk og kaptajn malling, 
godsejer juncker, overgaard, der er kommet tilbage som kaptajn i den  
engelske Hær m.fl.

efter Frokosten havde Stiftamtmanden en drøftelse med general 
dewing. til Stede var major croft, major Fisher, captain juncker og 
lu.



418 John T. Lauridsen

Stiftamtmanden spurgte, hvorvidt der er mulighed for, at de tyske 
kolonner kan tvinges til, før de starter fra deres udgangspunkter, at 
lade genstande blive tilbage, som ikke bør medføres til tyskland.

general dewing ansaa det for vanskeligt at hindre disse transporter, 
men mente paa den anden Side, at det vil være forholdsvis lidt, som ty-
skerne kan føre med sig, saaledes at Spørgsmaalet ikke vil faa væsentlig 
betydning. der kan ikke i Øjeblikket gives de danske myndigheder til-
ladelse til at overtage de tyske lagre. der afventes nærmere ordre fra 
de overordnede engelske myndigheder i saa Henseende, men denne 
ordre, der gaa ud paa,

hvordan Forholdet skal ordnes, kan ventes forholdsvis snart.
Stiftamtmanden henstillede dernæst muligheden af, at der statione-

res en engelsk officer med mindre Følge hos hver af amtmændene i 
jylland, saaledes at disse der i det væsentlige repræsenterer befolknin-
gen, kunde faa Støtte direkte hos vedkommende englændere.

general dewing var enig i, at en saadan ordning vilde være særdeles 
hensigtsmæssig, men mente efter at have drøftet Spørgsmaalet med sine 
officerer, at der i Øjeblikket ikke var tilstrækkeligt Personnel i landet 
til, at en saadan ordning kunde gennemføres. Han var dog indstillet 
paa at søge hidført saa mange officerer, at ordningen kan gaa i or-
den. i hvert Fald vil han foranledige – og han gav major Fisher ordre 
hertil – at sørge for, at der skabes kontakt mellem de engelske militære 
myndigheder og hver enkelt af amtmændene.

Stiftamtmanden gav derefter en Fortegnelse over amtmændene og 
deres Placering i jylland.

Stiftamtmanden berørte derefter Spørgsmaalet om, hvorvidt de dan-
ske myndigheder kunde faa lejlighed til at bruge de tyske lastvogne, 
altsaa laane dem, indtil der fandt en afklaring Sted med Hensyn til 
Spørgsmaalet om, hvorvidt disse lastvogne kan overgaa til den danske 
Stat.

general dewing kunde ikke paa indeværende tidspunkt give noget 
løfte herom og bemærkede, at der var mangel paa lastvogne andre 
Steder, navnlig var der stor mangel paa dem i Holland, og fra engelsk 
Side var man naturligvis indstillet paa snarest at hjælpe Holland, der 
som bekendt er langt ringere stillet end danmark. Han kunde imidler-
tid godt tænke sig en ordning, hvorefter lastvogne udlaanes til danske 
Selskaber eller myndigheder, men foreslog, at man forløbig formule-
rede Ønskesedler med Hensyn til hvor mange lastvogne der ønskedes 
de forskellige Steder.
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general dewing bekræftede, at der ikke er mulighed for de danske 
myndigheder til at sætte sig i besiddelse af de tyske Flyvepladser. disse 
skulde afgives til royal air Force, og afdelinger af royal air Force vilde 
antagelig først komme til landet d. �5. maj. i et vist omfang vil der 
imidlertid blive sendt engelske Soldater til Flyvepladserne. der vil for-
mentlig i en forholdsvis nær Fremtid kunde gives danskerne adgang 
til yderdistrikterne, medens centraldelene af Flyvepladserne foreløbig 
ikke kan betrædes.

Stiftamtmanden bemærkede, at tyskerne i stor Stil rekvirerer kvæg 
fra de af tyskerne tidligere drevne, nu til danskerne overgivne land-
brug paa Vandel Flyveplads, uden at disse kvægrekvisitioner synes at 
svare til det fornødne behov for vedkommende troppeafdelinger.

general dewing bemærkede, at saadanne rekvisitioner snarest mu-
lig burde anmeldes til de engelske myndigheder, da disse ikke kunde 
tillades.

general dewing bemærkede endelig, at der ikke paa indeværende 
tidspunkt kunde gives de danske myndigheder tilladelse til at over-
tage Værnemagtens benzinbeholdninger, men ogsaa paa dette Spørgs-
maal vil der komme nærmere klaring.

major croft bemærkede bagefter, at generalen havde udtrykt sig me-
get tilbageholdende, men at man nok kunde være nogenlunde optimi-
stisk. generalen maatte naturligvis udtrykke sig meget forsigtigt i sine 
udtalelser.

umiddelbart efter refererede Stiftamtmanden sin Forhandling med 
general dewing for oberstløjtnant møller, der for sit Vedkommende 
fandt det meget hensigtsmæssigt, at der kunde skabes en kontakt di-
rekte mellem de civile myndigheder og englænderne, idet dette vilde 
være en lettelse for den jydsk-fynske kommando, der for sit Vedkom-
mende ogsaa vilde sørge for at være i Forbindelse med amterne.

og med dette referat af Stiftamtmand Herschends Forhandling med  
den engelske general kan kontorets dagbog passende sluttes. man maa 
haabe paa, at Stiftamtmandens og kontorets anstrengelser i kontorets 
levetid ikke i alt for udpræget grad har staaet i omvendt proportionalt 
Forhold til de opnaaede resultater.
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Summary

john t. lauridsen: The last days of the Silkeborg Office. Peder Herschend’s daily log, during 
the time of the German capitulation, May 1945.

in november 1943, the german Wehrmacht’s commander-in-chief in denmark, Her-
mann von Hanneken, moved his headquarters from copenhagen to Silkeborg. He 
demanded that a representative of danish department heads be sent there to ensure 
efficient arrangement for, and implementation of, the Wehrmacht’s needs. the depart-
ment heads unanimously appointed chief county administrator Peder Herschend to 
“provisionally carry out the central administration and administer its central institu-
tions according to due process of law on their behalf for urgent decisions.” Herschend 
took on the task and established an office in Silkeborg (the Silkeborg office) to this 
end. He was assisted by a small, experienced staff of civil servants, some of them from 
the ministry of Foreign affairs. until may 1945, Herschend functioned as adviser to 
the danish authorities in jutland and on Funen and as intermediary with the german 
headquarters when necessary. the Silkeborg office was closed on 16 may.

an official log was kept at the Silkeborg office from november 1943 to may 1945. 
notes were kept on all the cases with which the office had to deal. the log is in five 
volumes, consisting of a total of approximately 7,000 pages, in which some 3,036 cases 
were recorded. there is one copy of the log in the national archives and one at the 
royal library (Herschend’s copy). the national archive’s copy contains only the log 
cases while the royal library’s copy also has a volume with the telegrams exchanged 
between Herschend and the ministry of Foreign affairs. the log has by no means been 
ignored but has been used only rarely. it is a unique source of information on many as-
pects of german occupation policy in denmark at the regional level, particularly indis-
pensable given that nearly all of the corresponding german archives were destroyed.

the log covering the period from 4 may to 16 may 1945 has now been published in 
its entirety. it bears witness not only to a role change during the days of capitulation 
in which it was no longer the occupying power that decreed and confiscated but also 
to the fact that liberation brought many new problems and other players onto the 
scene. the Silkeborg office handled everything professionally. if there was a celebra-
tory atmosphere in the office on 4 and 5 may, this was not commented on in the log. 
Herschend and his co-workers sought throughout the entire process to maintain an 
official style that, in numerous cases, was the only means of satisfying the germans. 


